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FORORD

“Søvndal: Missionen fuldført – SF er regeringsdueligt”. Sådan lød den femspaltede overskrift på forsiden af dagbladet Politiken tirsdag 11. august 2009. ‘Søvndal’ var folketingsmedlem Villy Søvndal, der slog fast, at den for andring, han havde sat i gang, da han blev formand for partiet fire år tid ligere, nu var fuldendt. Med næsten 20 procents vælgertilslutning i menings målingerne syntes der at være belæg for udtalelsen, men den var ikke mindst møntet på den forandring af SF’s politik, som partiet har gennemlevet med Villy Søvndal som formand: “Mange så SF som et parti, der kun gik op i vindmøller, hvaler og samfundets svageste. Sådan er det ikke mere. Mis sionen er fuldført”, udtalte han.

Udtalelsen er på sin vis opsigtsvækkende. Umiddelbart signalerer den nem lig, at SF ifølge Søvndal ikke hidtil har været regeringsdueligt, selvom partiet netop havde holdt 50 års jubilæum. SF har da heller aldrig været i regering, men nu skal det altså være i en alliance med især Socialdemokraterne samt det Radi kale Venstre. De politiske forandringer, der angiveligt har forvandlet SF til et regeringsdueligt parti, har imidlertid været markante og på flere områder et opgør med partiets oprindelige, bærende principper.

SF blev stiftet 23. februar 1959 som et demokratisk socialistisk parti, der ad demokratisk vej ville indføre socialismen i Danmark. En bærende parole for partiet var antimilitarisme og krav om afrustning af Danmark, og partiet undlod konsekvent at stemme imod finansloven bl.a. på grund af bevillingerne til militæret. I dag er SF tavs om socialismen, partiet stemmer for finansloven og deltager i forsvarsforlig, der giver flere penge til militæret. Der er langt herfra til SF’s politiske rødder.

Stifteren af SF – Socialistisk Folkeparti, som partiets fulde navn er – var Aksel Larsen. Gennem mere end 25 år var han folketingsmedlem og formand for Danmarks Kommunistiske Parti, til han brød med kommunismen og Sovjetunionen i efteråret 1958 og året efter stiftede SF. “De hjemløse socialisters parti”, blev partiet kaldt, da det nu for første gang blev muligt at stemme på et demokratisk, socialistisk og uafhængigt parti til venstre for Socialdemokratiet. At der var behov for sådan et parti blev klart, da SF ved folketingsvalget 15. november 1961 bragede ind med ikke mindre end 11 mandater og ændrede det danske politiske landskab, mens DKP røg ud i kulden.

På mange måder var SF et barn af den kolde krig, men det var nok så meget Aksel Larsens forudgående livslange politiske kamp for socialismen, der bar det nye parti i Folketinget. Han var et politisk naturtalent, og trods sit mangeårige tilhørsforhold til kommunismen og til Sovjetunionen var han populær i mange kredse uden for DKP’s traditionelle vælgerskare. Han bragte DKP i Folketinget i 1932, og mere end nogen anden bidrog han til at fastholde kommunisternes repræsentation i Folketinget under selv de mest dybfrosne år under den kolde krig. Da han brød med kommunismen var det en verdensnyhed, eftersom han var den første vestlige kommunistleder, der brød med Sovjetunionen.

Gennem et langt liv havde Aksel Larsen ikke alene været DKP’s førstemand, men også tilhørt en international kommunistisk bevægelse, der var sty ret fra Moskva. Han havde sin gang i den Kommunistiske Internationale og Sovjetunionens Kommunistiske Partis kontorer i den sovjetiske hovedstad og kendte mere end nogen anden dansker til Stalins udrensninger, som kostede flere af hans venner livet – og som også var tæt på at ramme ham selv. Alligevel blev han ved med at være kommunist – og betalte også en høj pris, idet han under den tyske besættelse af Danmark blev arresteret af det dan ske politi og sendt i tysk koncentrationslejr.

For Aksel Larsen var bruddet med DKP smerteligt både politisk og personligt. Men han bevarede troen på socialismen og stiftede derfor SF, der gen nem en strategisk alliance med Socialdemokratiet skulle genskabe enheden i arbejderbevægelsen og arbejde for et socialistisk Danmark. Som sådan var stiftelsen af SF en ny fase i Aksel Larsens livslange kamp for socialismen, men det var samtidig et brud med meget af det, han som formand for DKP havde stået for og forsvaret. For Aksel Larsen var det nye parti imidlertid ikke kun et politisk-ideologisk projekt, men også et personligt anliggende, der gjorde, at han ikke havde spildt sit liv på en sag, som han måtte erkende byggede på løgn, terror og undertrykkelse. Det var en hård erkendelse, der gav ham tunge minder og et anstrengt forhold til sin egen fortid.

Efter bruddet med kommunismen fortalte han aldrig om sine oplevelser internt i DKP og i Sovjetunionen. Hans erindringer fra 1970 udmærker sig frem for alt ved det, de ikke fortæller. Også DKP forholdt sig tavs. Fra midten af 1980erne blev det imidlertid muligt at få adgang til såvel DKP’s hjemlige som de sovjetiske arkiver. Et arkivbesøg i Moskva i december 1984 blev det første i en lang række, der gjorde det muligt for mig at afdække den skjulte historie ikke kun om Aksel Larsens, men også om DKP’s mangesidige forhold til Sovjetunionen. Resultatet blev Aksel Larsen – en politisk biografi, der udkom i foråret 1993.

Nu genudgives biografien under titlen Aksel Larsen – stifteren af SF – ikke for at danne baggrund for at spørge, hvad Aksel Larsen mon ville have sagt til SF’s seneste udvikling og partiets erklærede regeringsduelighed. Det ville være et både ørkesløst og meningsløst projekt at begive sig ud i sådanne spekulationer. Derimod kan biografien læses som en både historisk og politisk-ideologisk fortælling om en markant politiker og et usædvanligt menneske, der endte med at gøre op med sig selv og det, han troede på – for at genfinde sig selv og sin overbevisning gennem stiftelsen af SF.

Herigennem leverer biografien baggrunden for partistiftelsen både politisk-ideologisk, men også menneskeligt og personligt gennem et biografisk portræt af partiets stifter, der efter at have været formand for DKP blev SF’s ubestridte leder, indtil han i midten af 1960erne begyndte at miste grebet. Det er netop gennem Aksel Larsens opgør med kommunismen og hans over vejelser om det nye parti, man skal finde nøglen til forståelsen af det, som SF stod for ved sin stiftelse – og måske dermed også til det, som SF står for i dag.

I denne nye udgave er foretaget nogle faktuelle rettelser samt tilføjet et efterskrift om nogle af de væsentlige, nye oplysninger, der er fremkommet siden dengang, først og fremmest hans årelange kontakt til den amerikanske efterretningstjeneste, CIA.

Kurt Jacobsen, januar 2010.





1 | TRÆSKOMAGERENS SØN

Barndommens hjem

Aksel Larsen blev født den 5. august 1897 i Brændekilde, en lille landsby få kilometer vest for Odense. Han var et svageligt barn og tæt på at dø af sygdom bare to år gammel, men klarede sig og voksede op som den fjerde i en børneflok på ni. Faderen, Lars Larsen, var selv født i Brændekilde, og var vendt tilbage som udlært træskomager med sin hustru, Ehrengott, født Jørgensen. Der var kun lidt at lave, og for at kunne brødføde familien hjalp Lars Larsen til ved markarbejdet og høsten på de omkringliggende gårde, lige som han også skar tørv. Lønnen var 1,25 kroner om dagen samt kost, snaps og øl. Ehrengott holdt hus og passede børnene i de to stuer, der sammen med værkstedet og et lille køkken med åben skorsten udgjorde familiens hjem. Tiderne var hårde, og mens industrialiseringen undergravede Lars Larsens erhverv, udnyttede bønderne hans arbejdskraft og familiens afhæn gig hed til det yderste. Ofte kom de omkringboende gårdmænd og deres familier om aftenen for at blive klippet af faderen i de små stuer, mens Ehrengott var ved at lægge børnene i seng – og med et “tak” som eneste betaling.1

Foråret 1900 fik Lars Larsen gennem en fætter arbejde på Allerup Jernstøberi i Odense, hvor han brændte emalje på gryder og pander. Arbejdsdagen var ti timer seks dage om ugen og ugelønnen 12 kroner. I den første tid blev Ehrengott og børnene tilbage i Brændekilde, mens Lars Larsen boede hos en søster og svoger i Odense og kun var hjemme om søndagen. Men snart flyttede hele familien til Sanderum Tørvehave, tre kilometer fra Odense, hvor de lejede et lille og gammelt stråtækt hus af en bonde mod at passe hans kreaturer. Forholdene var primitive, og der var ingen brønd, men et vandhul gravet over en kilde. Om vinteren var vejene ufremkommelige for både Lars Larsen og børnene, der skulle på arbejde og i skole. Men om sommeren var der grønt med et mylder af blomster. Og Aksel Larsen huskede det senere som “et vidunderligt sted med masser af spændende legemuligheder”, hvor man kunne fange karusser i de vandfyldte tørvegrave.2

Efteråret 1904 flyttede familien nærmere Odense til en lejlighed på Heden på vejen mod Assens og Fåborg, den senere Sdr. Boulevard nr. 234. Lejligheden lå i et langt hus med stue- og kvistlejligheder lige inden for bygrænsen. Familien Larsen fik en to-værelses, samt et kælderværelse ud mod åen hvor de nu ni børn sov. Men livet blev ikke lettere. Der skulle stadig knokles for at skaffe mad på bordet og tøj på kroppen. Foruden arbejdet på jernstøberiet beslog Lars Larsen træsko og havde gang i to kolonihaver, hvor der også gik høns. Ehrengott syede skjorter, forklæder og linned for butikker mod betaling i naturalier. En overgang syede hun også patrontasker til garnisonen i Odense, og i tre år gjorde hun sporvogne rent tidligt om morgenen samt én gang om ugen også om natten, for 44 kroner om måneden. Oveni holdt hun den store familie med tøj, og som resten af familien blev Aksel Larsen klippet af faderen.

Også børnene bidrog til familiens underhold. Alle havde byplads, og ikke kun af økonomiske årsager. Forældrene ville ikke, at børnene blev “omkringløbende på gaden” og kom “ud i utidig snak eller leg”, har Ehrengott forklaret, og selv fandt Aksel Larsen, at det var “en selvfølge”, at børnene hjalp til med at tjene til livets ophold.3 Et par år kørte han med mælkevogn, fik byplads og var også keglerejser. Om lørdagen hjalp han sin far med at gøre rent på jernstøberiet. Men selvom familien var fattig, så mindedes han ikke siden sin barndom som dårlig: – “Stort set havde (vi) det godt som børn”, har han fortalt. Og selvom moderen “somme tider var meget ulykkelig over den mad, hun måtte sætte for os”, så var de magre kår ikke noget, bør nene spekulerede “meget over”.4

Mulernes Legatskole

Aksel Larsen begyndte sin skolegang i landsbyskolen i Sanderum og skiftede året efter til Vestre Kommuneskole, da familien flyttede ind til Sdr. Boulevard. Han kunne læse, da han kom i skole, og havde i det hele taget gode evner, så efter et par år anbefalede lærerne på Vestre Kommuneskole, at han kom i realskolen, men det var der ikke råd til. Efter endnu et år fik lærerne imidlertid overtalt forældrene, og Aksel Larsen, der nu var nummer to i sin klasse, blev i marts 1907 indskrevet til optagelsesprøven på Mulernes Legatskole – en halvt offentlig, halvt privat betalingsskole, der samme år var blevet ophøjet til mellemskole med tilhørende realskole.

Legatskolens historie kan føres tilbage til 1500-tallet, hvor den blev oprettet af den fynske Muleslægt, der også oprettede et legat til skolens drift. Fra slutningen af 1800-tallet udgjorde skolens rekrutteringsgrundlag især Odenses middelstand, der ønskede at give deres børn en bedre undervisning, og dermed bedre muligheder, end det var muligt i de kommunale skoler. Og nu kom så også Aksel Larsen.5

I alt 111 drenge havde indstillet sig til optagelsesprøven til Legatskolens 1. klasse. Foruden selve prøven, hvor Aksel Larsen hentede sig to mg’er og to mg+, lagde skolen vægt på “barnets opfattelsesevne og forholdsvise modenhed”, samt på “vidnesbyrd om evne, flid og opførsel” på den tidligere skole. Også “forældrenes kår” blev taget i betragtning, og blandt de 55 børn, der slap igennem, var søn af “træskomager og arbejdsmand hos Allerup”, Lars Larsen.6 Den 29. april 1907 blev Aksel Larsen optaget på Mulernes Legat skole. Skolepengenes størrelse var 2 til 8 kroner om måneden – et anseligt beløb for en børnerig arbejdsmandsfamilie, hvortil der også skulle lægges udgifter til bøger og undervisningsmaterialer. En del af eleverne var imidlertid sikret friplads, ligesom skolen havde boglegater. Så foruden tømrermestre, skræddermestre, bogbindere og lignende, var der også vejmænd, murersvende og arbejdsmænd blandt forældrene.7

Aksel Larsen fik bevilget både friplads og boglegat, da familiens årsindtægt kun udgjorde 900 kroner, og der var syv ukonfirmerede børn heraf fem skolesøgende. Alligevel var optagelsen på Legatskolen en økonomisk belastning for familien. Dels skulle Aksel Larsen have, hvad han selv betegner som “nogenlunde ordentligt tøj”, ligesom det var forbudt at gå i træsko, endsige barbenet – det almindelige fodtøj for træskomager Lars Larsens børn. Dels kunne han ikke længere bidrage så meget til familiens indtjening, for kravene på Legat-skolen var høje. Det ugentlige timetal var 36 timer, seks timer højere end i de kommunale skoler, og hjemmearbejdet omfattende. Hertil kom, at legatskolen ikke gerne så, at eleverne havde byplads. Tiden skulle helliges skolegang og lektielæsning, og forsømmelsesprocenten var da også langt lavere end på kommuneskolerne. Helt slap Aksel Larsen dog ikke for at arbejde, idet han bl.a. måtte afløse sine søskende ved sygdom.8

Disciplinen på Mulernes Legatskole var stram, og ikke kun i gymnastiktimerne, der blev varetaget af pensionerede underofficerer. Blandt påbuddene i det omfangsrige reglement var, at drengene ikke måtte “sidde med hæn derne i lommerne”, og at de skulle “sørge for, at de ikke behøver at gå i går den i timerne”. På skolevejen skulle drengene “opføre sig sømmeligt” og “holde sig til de anlagte veje og stier”, ligesom de ikke måtte “råbe og støje, ikke gå i flokke og ikke ryge tobak”.9 Brud på regler og disciplin blev om hyg geligt indført i skolens anmærkningsbøger, og blandt Aksel Larsens i øv rigt beskedne meritter hører foruden en række “glemt stil”, at han har med bragt “mad uden madkasse”, været “uopmærksom”, er kommet “for sent fra svømning”, og i fjerde klasse har “støjet op ad trappen og svaret næs vist”.10

Men livet var også andet end skolegang, lektier og arbejde. Om sommeren var børnene dels på landet hos bedsteforældrene i Brændekilde, dels med Odense kommuneskoles drengeforening, Opad, på feriekoloni ved Hasmark på Nordkysten af Fyn. Familien tog på skovture i Fruens Bøge, hvor Aksel Larsen enkelte gange fik lov at være “styrmand” på slæbebådene, der blev trukket af dampbåde på Odense Å. Og i weekenderne gik turen med fætre og kusiner til det velkendte Sanderum Tørvehave – omgivelser og oplevelser, som Aksel Larsen senere i livet mindedes, da han antog skribent-pseudonymet Søren Sanderum.

Mens hans søskende straks efter deres konfirmation var blevet sendt ud at tjene og klare sig selv, var Aksel Larsen næsten 17 år, før han lagde barndomshjemmet bag sig. Det skete, efter han som den eneste af Lars og Ehrengott Larsens ni børn havde fået en realeksamen 30. april 1914. Karakterskalaen gik fra 1 til 6, og Aksel Larsen kom ud med et gennemsnit på 5,25. De laveste karakterer var 4-taller i fagene mundtlig fransk, orden med skriftligt arbejde og legemsøvelser. Ellers var der stribevis af 6-taller – og en topkarakter i tysk var på længere sigt med til at bane vejen for hans karriere inden for den kommunistiske bevægelse.11 At hans videre livsbane skulle forme sig, som tilfældet blev, kunne hverken han selv eller nogen anden forudse, men 55 år senere vedgik han sin gæld til drengeskolen i Odense med en erklæring om, at alt, hvad han senere lærte i livet – dét lærte han “ved at stå på skuldrene af Mulernes legatskole i Odense”.12

I første omgang gav de gode karakterer Aksel Larsen mulighed for at bryde ud af sit barndoms sociale miljø. I skolens vidnesbyrd blev han af overlærer Thomas Hertel, i samtiden en kendt teolog og samfundsdebattør, betegnet som “et flinkt, bravt og pålideligt ungt menneske”, der “med flid og et godt udbytte” havde fulgt undervisningen, og stedse “opført sig sær deles godt”. Og med den anbefaling blev Aksel Larsen ansat som trafikelev ved Sydfyenske Jernbaner umiddelbart efter sin realeksamen. Helst ville han have været telegrafist, men kunne økonomisk ikke overkomme de første otte måneder på Statens telegrafskole, der var uden løn. Og efter at have været lige ved at havne i et ostefirma, startede den knap 17-årige Aksel Larsen 9. maj 1914 på Fåborg Station som “Trafikelev nr. 519” ved Syd fyenske Jernbaner.13

Sydfyenske Jernbaner

Uddannelsen som trafikelev var treårig og foregik rundt om på de små sydfynske landstationer. Aksel Larsen blev bl.a. udstationeret i Ørbæk, Espe, Hesselager og Gudme, hvor han blev indført i de forskellige sider af arbejdet som trafikassistent. Både for Aksel Larsen og for familien i Odense var det småt i disse år. 1. verdenskrig var brudt ud, lønnen for en trafikelev var lav – 40 kroner månedligt. Og da der skulle betales for både kost og logi, var “penge til fornøjelse slet ikke mulige at afse”. Befordring med Sydfyenske Jernbaner var dog gratis, og når der var mulighed for det, kom Aksel Larsen hjem og fik et måltid mad: “grød eller kartofler, eller hvad der tilfældig var blevet levnet”, har hans mor fortalt.14

Det var de lokale stationsforstandere, der stod for uddannelsen, og ofte hjalp de også med at skaffe et sted at bo og spise. Da Aksel Larsen var ud stationeret i Espe, boede han således hos en skomager, Peter Hansen i Langgade 9, der havde en aftale med stationsforstander J.G. Clausen om at have trafikeleverne boende. I det hele taget kunne stationsforstandernes rolle på de små stationer være næsten patriarkalsk, og trafikelevernes opgaver være tilsvarende usædvanlige. I Espe var det således en del af tjenesten at holde et vågent øje med stationskarlen, Rasmus, når denne en gang om ugen hjalp med at læsse forsyninger fra Albanibryggerierne inde i Odense til depotet ved “Knud Øl” på Galgebakken. Og også i tilfælde af ægteskabelige bryderier kunne de unge trafikelever blive involveret.15

Efter udstået elevtid blev Aksel Larsen i april 1917 udnævnt til trafikassistent nummer 519 ved Sydfyenske Jernbaner. Forinden havde han gennemgået og bestået et elevkursus, med karakteristikken “solid og god”. Og ved en afsluttende eksamen havde han dokumenteret sine færdigheder i bl.a. sikkerhedstjeneste, jernbanehistorie og -statistik, jernbanegeografi og køreplan, det rullende materiel, stationstjeneste, postforretninger, tysk, bogføring og regnskabsvæsen samt ekspedition af personer, rejsegods, privattelegrammer, gods, levende dyr, køretøjer og sågar lig.16

Arbejdet som trafikassistent bestod overvejende i kontorarbejde på de små landstationer, og som sådan var der ikke de store ændringer, endsige udfordringer i forhold til de tre års elevtid. På længere sigt var der mulighed for at avancere til stationsforstander, men Aksel Larsen blev med sine egne ord “mere og mere trist ved tanken om arbejdet”, og selv for en uddannet trafikassistent var lønnen “hundeelendig”.17 Det blev til flere irettesættelser for tjenesteforsømmelse, og da Aksel Larsen den 1. september 1917 blev forflyttet til Årslev var det med den anmærkning fra Banernes ledelse, at stationen skulle “føre tilsyn med, at han udfører sit arbejde tilfredsstillende”. Allerede den 13. september forbrød “assistent 519 A. Larsen” sig imidlertid igen mod reglementet. Han blev tildelt den “alvorligste misbilligelse for udviste sløseri ved udførelse af tjeneste som fungerende stationsbestyrer”, og det blev ham nu “meddelt, at han kun forbliver i sin stilling på prøve”.18

Kernen var, at Aksel Larsen var færdig med Sydfyenske Jernbaner. Han havde i sin tid søgt ind som trafikelev, fordi arbejdet “lød en lille smule spændende”, men var hurtigt blevet skuffet. Under sin elevtid havde han kon stant drømt om “at slippe væk fra det forfærdelige kontorarbejde” og tænkt på sin “store drøm” om at blive flyver, og til sidst blev leden ved ar bejdet for voldsom: – “Intet kunne være mere rivraskende forkert, end at sætte mig på kontor. Jeg skulle hellere have været alle andre steder, hellere i en kulmine eller på en renovationsvogn eller lige meget hvad”, har han fortalt. Og at det stillestående liv på de små landstationer i det hele taget gik ham på, lod han med dyb ironi søsteren Valborg forstå, da han i januar 1918 send te hende en fødselsdagshilsen på vers:19

“Livet for mig går ellers i ring.

Af nyheder hører jeg næsten ingenting.

Jo, for fjorten dage siden var jeg til bal

i Industripalæet, den store sal.

Jeg morede mig godt, ja tænk dig engang:

Industriforeningens håndværkerkor sang.

Bagefter blev der danset, leet og talt,

og så fik vi kaffe, det var slet ikke så galt.

I teateret jeg var og Guldhornene så.

Så jeg morer mig godt, kan du vel forstå.

Nu skal vi have maskerade inden så længe.

Vi glæder os vældig, vi raske Årslev-drenge.

For sådan fest og bal, det er noget, jeg kan li’, 

og dette her, er li’ det samme på en anden melodi.”

15. april 1918 vendte Aksel Larsen de Sydfyenske Jernbaner ryggen, og han sagde ikke farvel. Tidligere ansatte ved banerne har fortalt, at han ifølge overleveringen simpelthen lagde en seddel på Årslev station med den besked, at “nu rejste han sin vej”. I erindringen kom elevtiden til at stå som den “spildte og fattigste tid” i hans liv – som “en daglig kamp for at vågne til tiden – eller de stedse skiftende arbejdstider”.20

“Organisationens vej”

Aksel Larsen trængte til nye udfordringer og nye horisonter, og det var ikke kun de Sydfyenske Jernbaner, men også det fynske land, han lagde bag sig. 21. maj 1918 registrerede politiets station 6 i København, at en Axel Larsen, født i Brændekilde den 5. august 1897, var flyttet ind på et kvistværelse, Istedgade 46 på Vesterbro. Som stillingsbetegnelse opgav tilflytteren at være bud og kontorist, men det var som bud, han fik arbejde. Først på et lager for tandlæge-artikler tilhørende det engelske firma Claudius Ash & Sons, Ltd. med adressen Ved Stranden 8. Senere blev han ansat hos Fonnesbech’s Mode magasin i Østergade (Strøget), Københavns fineste damemodebutik, hvor han blev cykelbud og pakkede varer ind.21

Aksel Larsen meldte sig ind i den nyoprettede fagforening for bude, Budenes Organisation, der var en afdeling under Dansk Arbejds mandsforbund, og også i Socialdemokratiet. Han engagerede sig hurtigt i fagpolitisk og organisatorisk arbejde, og februar 1919 lykkedes det at formå Fonnesbech’s til at oprette overenskomst for de organiserede bude i firmaet, og Aksel Larsen blev tillidsmand. Måneden efter skrev han sin første artikel i fagforeningens blad, Budet, hvor han under overskriften, “Tvivlere”, mobiliserede arbejderbevægelsens pionerer for at overbevise de mange uorganiserede og ofte ganske unge bude om nytten af at stå i fagforening:22

“Når de første fagorganisationer – uden støtte fra nogen side – både med regering, politi og arbejdsgivere imod sig, kunne arbejde sig frem dertil, hvor de nu er, hvor meget lettere bør vi da ikke kunne klare os – vi, der har hele De samvirkende Fagforbund i ryggen.
...
Vi, der under vor opvækst har set, hvad gavn vore fædre har haft af organisationen, og så at sige har levet med i mange af de sidste års kampe for bedre arbejdsvilkår, vi må vist være modne nok til at vide, at organisationens vej er den rette vej fremad, og målbevidste nok til at betræde den.”

Kampen for overenskomster og imod skruebrækkere var hård. Arbejds løsheden var stor, gennemtrækket blandt medlemmerne betydeligt og en stor del af budene i alderen 14-18 år. Især for de yngste bude kunne arbejdsforholdene være utålelige med prygl og personlig chikane, men fagforeningen måtte også rydde op i egne rækker, når bude stjal fra deres arbejdsgivere. Aksel Larsen havde betrådt “organisationens vej” – og betalte prisen, da han efter en “succesrig, vild strejke” blev fyret fra Fonnesbech’s Modemagasin. Han fik dog hurtigt arbejde på en protokolfabrik, og fortsatte sit fagforeningsarbejde.23

Budenes Organisation var ung og uerfaren, og foråret 1919 sonderede Aksel Larsen på egen hånd muligheden for, at de københavnske bude kunne blive organiseret i Lager- og Pakhusarbejdernes Fagforening. Det vakte irritation hos bestyrelsen i Budenes Organisation, og Aksel Larsen blev et særskilt dagsordens-punkt på en generalforsamling, men slap med skrækken. I stedet blev han på en efterfølgende, stormfuld generalforsamling den 20. maj 1919 indvalgt i bestyrelsen som ulønnet sekretær, efter at formanden var blevet væltet på anklager for skruebrækkeri. I samme ombæring blev han valgt til medredaktør af Budet.24

For den unge trafikassistent fra Sydfyenske Jernbaner var springet fra de sydfynske landstationer til Istedgade, Fonnesbech’s Modemagasin, Budenes Organisation og Socialdemokratiet stort. Men det hjalp, at organisering og arbejderbevægelse ikke var fremmede størrelser. Fra barnsben havde den organiserede arbejderbevægelse og Socialdemokratiet været en del af Aksel Larsens liv, og ved sin død i 1948 blev Lars Larsen hyldet som “en af veteranerne i arbejderbevægelsen i Odense”.25 Efter ansættelsen på Allerup Jernstøberi var faderen blevet medlem af Dansk Arbejdsmands Forbund, og på den tid var det “kampår at høre til Lyngsies Brigade”, som Ehrengott har udtrykt det. Det kom til flere strejker og to store lockouter, mens Aksel Larsen boede hjemme. Han oplevede omkostningerne, men også sammenholdet blandt de strejkende. Og han var med, når familierne i fællesskab tog på skovtur med madkurv og kaffe samt et hornorkester i spidsen.26

På samme tid blev forældrene også medlemmer af Socialdemokratiet, og uanset de små kår blev der brugt penge på et abonnement på Fyns Socialdemokrat, hvor Aksel Larsen stiftede bekendtskab med bredere, politisk stof. Som 71-årig fortalte han, hvordan han stadig for sit indre øje kunne se en femspaltet overskrift fra dengang: – “Vi kræver afrustning”.27 Det var også gennem Fyns Socialdemokrat, at han stiftede bekendtskab med Martin Andersen Nexøs Pelle Erobreren, der blev bragt som føljeton. Romanen gjorde “stort indtryk” på den unge Aksel Larsen, der dog ikke kunne forliges med Pelle, men havde større sympati for den oppositionelle Morten.28 I barn-domshjemmet stiftede han også det første bekendtskab med socialistisk, teoretisk litteratur, herunder Gustav Bangs Den socialistiske Fremtidsstat: – “Jeg selv læste alt, hvad jeg kunne komme over, og slugte navnlig det politiske stof i avisen, så jeg havde allerede fra barneårene størst chancer for at ende som socialist”, har han fortalt.29

Øjensynligt udgjorde elevtiden ved Sydfyenske Jernbaner dog en afstikker i den ellers fra begyndelsen så afstukne, politiske livsbane. I hvert fald oplyste Aksel Larsen helt officielt i et mandatskema, da han i 1935 deltog i den Kommunistiske Internationales 7. verdenskongres, at han i årene 1916-1918 havde været medlem af “Det Radikale Venstreparti” – hvormed næppe kan være ment andet end Det Radikale Venstre.30 Det er ikke meget, han har fortalt om sine politiske sympatier i disse år, men det skinner dog igennem, at han havde sympati for det Radikale Venstre, ligesom han reagerede imod de fleste avisers forhåbninger til Entente-magternes sejr over Tyskland i verdenskrigen: – “Da jeg vel altid har været noget oppositionelt indstillet”, som han har forklaret.31

“Socialismens gyldne frugter”

Én ting var imidlertid kampen for organisering af de københavnske cykelbude, noget ganske andet var de voldsomme arbejdskampe og uroligheder, som København i efterkrigsårene var scene for. Bare et halvt år efter sin ankomst til hovedstaden deltog Aksel Larsen i de voldsomme demonstrationer på Grønttorvet november 1918, hvor syndikalisten Johannes Sperling talte fra taget af en sporvogn med en vajende rød fane i hånden. Selv spillede Aksel Larsen “mest iagttagerens rolle”, som han har udtrykt det, men voldsomhederne og politiets håndfaste fremfærd satte sine spor.32

Siden 1911 havde det syndikalistiske Fagoppositionens Sammenslutning, FS, udgjort en opposition i den københavnske fagbevægelse til Social-demokratiet, og i verdenskrigens sidste år tog den revolutionære bevægelse til i styrke både internationalt og i Danmark. Marts 1918 stiftedes Socialistisk Arbejderparti, SAP, af udbrydere fra Socialdemokratiet, og november 1919 stiftedes Venstresocialistisk Parti – det senere DKP. Det var opbrudstider i arbejderbevægelsen, og i Budenes Organisation kom det til sammenstød mellem syndikalister, SAP’ere og venstresocialister på den ene side, og social demokraterne, der havde flertal i fagforeningen, på den anden. Og Aksel Larsen var med.

Bølgerne gik ofte højt, og efter et særligt stormfuldt møde, hvor oppositionen voldsomt havde chikaneret en fremmødt repræsentant fra Arbejdsmandsforbundets hovedledelse, rykkede Aksel Larsen ud med et indlæg i Budorganet, hvor han “i allerhøjeste grad” beklagede det skete og belærte oppositionen om, at man burde have “respekt for de folk, som har ba net den vej vi går på” og vise “respekt for arbejderbevægelsens pionerer”.33 Gentagne gange var Aksel Larsen med til på generalforsamlinger at nedstemme forslag om, at fagforeningen skulle annoncere i de to aviser, Klasse ­kampen og Solidaritet, der blev udgivet af henholdsvis SAP og syndikalisterne. Og på et møde i november 1919 talte han med held imod vedtagelsen af en resolution fra Søfyrbødernes Fagforening, der krævede frigivelse af en række af syndikalisternes og SAP’s ledere, der var blevet fængslet efter de voldsomme kampe på Grønttorvet året forinden.34

Aksel Larsens stillingtagen til fordel for Socialdemokratiet betød, at han blev genstand for den voldsomme kritik, den revolutionære venstrefløj rettede imod Socialdemokratiet og fagbevægelsens ledere. I et brev til Bu de nes Organisation fra medlem nr. 632, B. Johansen, blev han således med navns nævnelse og på linje med den øvrige bestyrelse og med forbundsle del sen beskyldt for “efterladenskab, dovenskab og kapitalistsindethed”, hvilket dog udløste et enstemmigt tillidsvotum på en efterfølgende general forsamling.35 Men også internt i Socialdemokratiet var der voldsomme skærmydsler. Aksel Larsen var medlem af Rådhus-kredsen, som han husker som tam og “ikke særlig oplivende”. De politiske og ideologiske brydninger vakte imidlertid hans interesse, og i fagforeningen tog han initiativ til oprettelse af en diskussionsklub, “Victoria”, der blev stiftet 31. august 1919 med Aksel Larsen som formand. Klubben havde til formål “at oplyse medlemmerne om de forskellige politiske samt sociale og økonomiske samfundsforhold”, bl.a. ved møder med talere fra de forskellige partier.36

At Aksel Larsens målsætning med at organisere de københavnske bude blev udvidet afspejlede sig i Budorganet – første gang da bladet juli 1919 i stor opsætning på forsiden bragte et digt, Gryet, som samtidig viste ham fra en ny side som agitator, da han i det sidste vers oprullede perspektivet:37

“Ja, men først når I forstår,
samlet kraft har sejren funden,
først da vi imod målet går,
først da kommer livets vår,
da er det store gry oprunden.”

Mere prosaisk var hans artikel, ”Målet for arbejderne”, som han skrev december samme år med udgangspunkt i et citat fra Upton Sinclairs roman, Jimmi Higgins, der blev bragt som føljeton i avisen Arbejdet – udgivet af det nystif tede Venstresocialistisk Parti. Efter at have gengivet Upton Sinclairs sæt ning om, at “arbejderne hørte og forstod, og de ville lære solidaritetens lære”, skrev Aksel Larsen:38

“Gid vi kunne sige det samme om budene i Danmark, som denne forfatter siger om arbejderne i Amerika. Gid de forstod meningen med organisation, og gid de ville lære, at kun ved absolut enighed og solidarisk optræden, kan de gøre sig håb om at få deres kår forbedrede, og kun på den måde kan de hjælpe til at bane vej frem mod arbejdernes store mål: Overtagelse af produktionen og kapitalismens definitive afskaffelse”.

Det samme perspektiv rullede han op i en artikel et par måneder senere, hvor han med henvisning til udviklingen i Danmark og en række andre lande konkluderede, at “imperialismen og kapitalismen ... udfolder sig mere og mere overmodigt, sætter stadig nye skud, og opfører sig overalt, som om de var eneherskere, og som om de altid skulle regere, uden at tænke på, at der er noget, der hedder Nemesis”:

“Lad da dette mane til eftertanke, og lad dette få os til at gøre vor sammenslutning endnu mere ubøjelig, vor organisation endnu stærkere, og vor vilje til at holde ud endnu mere fast. Thi det er jo indlysende, at skal vi nogensinde dæmme op for kapitalisternes magt og anmasselser, da må det ske gennem organisationerne, og kun derigennem har vi udsigt til at nå et virkeligt resultat af det store socialiseringsproblem, som beskæftiger alle sind så stærkt i denne tid. Vi må stå stejlt på vor ret, aldrig svigte vore kammerater og aldrig blive trætte, selvom vejen synes lang og trang. Engang vil vi nå målet, og med det for øje vil vi også kunne holde ud i vor kamp. Stå fast og hold ud! Det må være løsenet for alle arbejdere i vor tid, og det skal vise sig, at vort arbejde vil bære frugter: Socialismens gyldne frugter.”39

Folketaler i muslingeskallen

Aksel Larsen var tidligt rodfæstet i troen på den organiserede arbejderbevægelse som det vigtigste middel til nedbrydning af det gamle samfund og skabelsen af et nyt, og i lang tid var organisationerne ensbetydende med fagforeningerne og Socialdemokratiet. Radikaliseringen af hans politiske og ideologiske standpunkter førte dog til sidst til et brud med Social-demokratiet. Det skete, da han blev hvirvlet ind i malstrømmen af begivenheder, som fulgte i kølvandet på den såkaldte Påskekrise, da Kong Christian X i april 1920 afsatte den radikalt ledede Zahle-regering, der også havde socialdemokratisk deltagelse.

Socialdemokratiet og De samvirkende Fagforbund kaldte til general-strejke, og på massemøder i København optrådte både kendte og ukendte talere. Onsdagen før påske var Aksel Larsen i Fælledparken, hvor der blev talt fra tagene af drosker, placeret rundt om i parken. Det var fra taget af en sådan droske, og med Aksel Larsen som tilskuer, at redaktør af Social­Demokraten, Frederik Borgbjerg forkyndte, at “dette skal koste Christian en krone”. Aksel Larsen var “vældig begejstret ved situationen og helt over-bevist om, at dette var optakten til den sociale revolution”, og nøjedes ikke med at være tilhører som under urolighederne på Grønttorvet november 1918.40

Allerede på Fyn havde Aksel Larsen været en ivrig deltager i vælgermøder og politiske diskussionsmøder, hvor SUF-lederen, Edvard Jensen, og den radikale redaktør, senere folketingsmand Carl Slengerik, satte sig spor i erindringen. Han havde endog dristet sig til – “ildrød i hovedet” – at komme med et tilråb fra salen. Men nu var både publikum og de ydre rammer fundamentalt anderledes, og med sine egne ord oplevede Aksel Larsen, at han “pludselig var blevet en politisk folketaler”.41 Scenen var Muslingeskallen på Rådhuspladsen, hvor en overdækket blomsterkumme i bronze over for trappen til Rådhusets hovedindgang var en fortrinlig talerstol for de improviserede massemøder, der fandt sted dagligt – en scene, som dagbladet Politiken i de selvsamme dage skildrede:42

“Ved 2-3 tiden om eftermiddagen så man flagrende skikkelser flyde sammen til en flok, og mænd, som ingen kendte, tog – stående på kummen foran rådhusdøren – ordet for en tætpakket amfiteatralsk anbragt, stadigt skiftende forsamling. Uden afbrydelser afløste nu taler efter taler hinanden i en uendelig række til kl. 2 om natten.

Der var ikke sammenkaldt til møde og ingen dirigent, men ved siden af talerne stod der nu og da et ungt menneske med en rød fane. Talerne var af forskellige anskuelser, Socialdemokrater og syndikalister, de sidste dog i flertal. Udtalelserne, der var voldsomme, mere rettet imod Kongehuset end mod kapitalen, bevægede sig i primitive vendinger og forestillinger, nu og da oplivet af grove udtryk, som tog “hør”!

Tilhørerne var foruden en snæver kreds af syndikalister tilfældige forbi gående, varierende fra gadens tøse til den unge dame, der støttet af sin faders arm steg ud af bilen, fra den jævne arbejder til levemanden. Alle stænder, aldre og skikkelser samledes i denne muslingeskal, der så længe har ligget uopdaget.”

Mens de stormfulde begivenheder stod på talte Aksel Larsen hver aften i Muslingeskallen – også anden påskedags aften, hvor Socialdemokratiet og De Samvirkende Fagforbund indgik forlig og Påskekrisen var et afsluttet kapitel. Men i modsætning til de andre talere vendte Aksel Larsen sig imod en øjeblikkelig iværksættelse af generalstrejken, selvom han delte deres vrede over forliget: – “Når De Samvirkende Fagforbund gik ind for forliget, kunne der ikke blive nogen generalstrejke, men kun forvirrede aktioner”, argumenterede han og afviste, at forsamlingen foran Muslingeskallen ville være i stand til at iværksætte en generalstrejke. Og for første gang oplevede Aksel Larsen at blive pebet ud.43

Hans manen til realisme var imidlertid ikke udtryk for nogen accept af Socialdemokratiets forligspolitik. Tværtimod var han dybt forbitret, og det var i harme og skuffelse over “forræderiet mod generalstrejken”, at han udmeldte sig af Socialdemokratiet i maj 1920 for måneden efter at tilslutte sig Venstresocialistisk Parti.44

Det har dog givetvis også skubbet til læsset, at det på samme tid kom til en voldsom konflikt i Budenes Organisation. Anledningen var, at formanden på en generalforsamling i april måned under punktet “eventuelt” havde fået vedtaget lønforhøjelser til sig selv og til kassereren. Aksel Larsen nedlagde i protest sit mandat som sekretær og indkaldte til en ekstraordinær generalforsamling, hvor lønforhøjelsen blev underkendt. Bestyrelsen svarede igen med at ekskludere først næstformanden, L.V. Hansen, og senere endnu et bestyrelsesmedlem. Yderligere lod bestyrelsen Budorganet gå ind, idet det redigeredes af Aksel Larsen og den ekskluderede næstformand, hvorefter striden blev ført over i Arbejdets spalter. De gensidige beskyldninger føg: “Hvo, som ikke andægtigt og ærbødigt slikker Hr. Madsens spyt, er uværdig til alle tillidsposter”, skrev Aksel Larsen om formanden for fagforeningen, der også måtte høre for, at han kun arbejdede “for egen fordel uden hensyn til organisationen”. Og mens Aksel Larsen og de ekskluderede bestyrelsesmedlemmer undrede sig over, hvor fagforeningens kassebeholdning på 3.500 kroner var blevet af efter generalforsamlingen i april, blev han selv afkrævet et svar på, om han vidste “noget om nogle ‘småpenge’, der er ‘blevet borte’ under deres ‘administration’ af vort fagblad?”45

At konflikten udviklede sig så skarpt, hang sammen med efterdønningerne af Påskekrisen, og både Aksel Larsen og L.V. Hansen fik revet i næsen, hvordan de i sin tid som socialdemokrater havde bekæmpet de selvsamme syndikalister og venstresocialister, som de nu stod sammen med i en grup pe, der betegnede sig selv som “oppositionen”. Kulminationen kom, da Aksel Larsen i Socialdemokraten “på oppositionens vegne” indkaldte til møde den 27. august, men stormen mod den socialdemokratiske bestyrelse mis lykkedes.46

“Vor partikammerat – Aksel Larsen”

Ud over utilfredsheden med Socialdemokratiets politik under Påskekrisen og forholdene i Budenes Organisation, hang Aksel Larsens beslutning om at skifte parti givetvis sammen med, at der på rette tid og sted var et – i hans øjne – troværdigt alternativ. Han havde været “begejstret” for den russiske Februarrevolution i 1917, “og endnu mere” for Oktoberrevolutionen samme år, hvor Lenin og bolsjevikkerne havde taget magten i Rusland. De revolutionære danske grupperinger som syndikalisterne og Socialistisk Arbejderparti havde han derimod “mindre interesse i”.47

Allerede under Grønttorvs-demonstrationerne november 1918 og hans første møde med den antiparlamentariske venstrefløj, havde han tvivlet på, om dét nu var vejen frem: – “For selv om man kan samle mange tusinde stemmer på Grønttorvet, forslår det nok ikke til en revolution. Sådan kommer man vist ikke til at bestemme et lands politik”, tænkte Aksel Larsen.48 Det var den samme grundholdning, som under Påskekrisen havde fået ham til at gå imod kravet om generalstrejke uden om fagbevægelsen, og når han siden indmeldte sig i Venstresocialistisk Parti, hang det utvivlsomt sammen med, at partiet var dannet af ledelsen i det Socialdemokratiske Ungdoms Forbund, SUF. Dels indeholdt Venstresocialistisk Parti et miljø og en person-kreds, han kendte tilbage fra sin barndom, og dels var det en politisk kultur, der trods oprøret mod Socialdemokratiet lå i forlængelse af moderpar tiets. og som sådan adskilte Venstresocialistisk Parti sig grundlæggende fra både syndikalisterne og det antiparlamentariske Socialistisk Arbejderparti, som han havde mødt ved ankomsten til København. Endelig var SAP gået med ind i Venstresocialistisk Parti, da dette parti blev dannet november 1919. Og så var der netop i sommeren 1920 stor selvtillid i det nye revolutionære parti og forventning om et snarligt politisk gennembrud.

Alt i alt har venstresocialisterne virket mere tillokkende og troværdige – og vel også mere trygge – end SAP og syndikalisterne, og Aksel Larsen gik med liv og sjæl ind i det lille parti. Han deltog i studiekredse og begyndte at læse de mere tilgængelige værker af Marx og Engels. Han var med i agitationen for partiets politik og begyndte at skrive i Arbejdet, bl.a. om forholdene i Budenes Organisation, men også om andre emner. Da flertallet af artiklerne blev bragt under pseudonym, er det svært præcist at udpege hans produkter, men man tager næppe fejl, når man peger på “X” som en af hans signaturer.49

Aksel Larsen afslørede hurtigt sine usædvanlige talegaver, og snart kunne man i Arbejdet læse om “vor partifælle”, bud Aksel Larsen, der tog or det ved demonstrationer og møder.50 At han havde meget at lære endnu, måtte han dog erfare op til Folketingsvalget 21. september 1920. Han var ikke opstillet, men blev annonceret som taler i selskab med partiets ledere ved fle re valgmøder. 18. september talte han således sammen med Johannes Erwig ved sporvognsremisen i Ahlfeldtsgade, og 20. september sammen med Thøger Thøgersen ved indgangen til Refshaleøen. Ved mødet i Ahlfeldtsgade talte han efter Johannes Erwig, og da han var færdig og syntes, at han havde fået sagt “en umådelig masse”, gik Erwig imidlertid igen på talerstolen. Aksel Larsen havde kun talt syv minutter, og dét kunne man ikke spise sporvognsarbejderne af med, fik han bagefter forklaret.51

Venstresocialistisk Parti opnåede kun 5.160 stemmer og fik ingen repræsentation i Folketinget – et skuffende resultat for det lille parti, der havde været overbevist om, at et gennembrud ventede. Men Aksel Larsen forblev i partiet, hvor han fandt holdninger og synspunkter, der skulle blive de faste holdepunkter for hans politiske virksomhed de næste 25 år:

“Begejstringen for Sovjetunionen, overbevisningen om, at den russiske revolutions vej var den eneste rette, rådede. Her var virkelig noget at begejstres for og tro på efter påskedagenes skuffelse”.52

“Lov og ret – og magt”

Påskekrisen blev et vendepunkt i Aksel Larsens liv. Det fremhævede han ofte selv siden hen, og det fremgår også af den levende interesse han senere i livet viede de revolutionære begivenheder foråret 1920. Han havde således til hensigt at optræde som opponent ex auditorio ved professor Tage Kaarsteds forsvar af sin doktordisputats om Påskekrisen, der kom i 1968. Et brækket ben kom imidlertid i vejen, og Aksel Larsen måtte lade sine kommentarer trykke som artikel i Politiken.53

Men opgøret med Socialdemokratiet og indmeldelsen i Venstresocialistisk Parti var ikke blot en ungdommelig og impulsiv reaktion på Påskekrisen, endsige på “de uheldige forhold indenfor Budenes Organisation”.54 Det var et brud med en bevægelse, han havde kendt fra barndomshjemmet, til fordel for et lille parti, der ikke spillede nogen nævneværdig rolle, og som allerede på daværende tidspunkt var på vej ud i krise. Alligevel tog han springet, og den grundlæggende årsag kan læses i en nærmest programmatisk artikel, han den 1. oktober 1920 fik offentliggjort i Arbejdet: – “Lov og ret – og magt”, hed artiklen, der kan læses som en status i den nu 23-årige Aksel Larsens politisk-ideologiske udvikling.55

Det var ikke en artikel, der opregnede venstresocialisternes politiske strategi og taktik, men en argumentation for de grundlæggende holdninger og erfaringer, som Aksel Larsen havde gjort i sit hidtidige liv, og som udgjorde baggrunden for den beslutning, han havde taget med udmeldelsen af Socialdemokratiet og indmeldelsen i Venstresocialistisk Parti. Sproget var heller ikke den allerede gængse parti-terminologi, men jordnært og medrivende – et udtryk for den evne til at fremlægge sit partis program og politik i et forståeligt dansk, som han siden skulle udvikle til fuldkommenhed.

Hovedpunkterne i artiklen var indeholdt i begreberne lov og ret, hvor udgangspunktet var, at love kunne fortolkes – og blev fortolket. I Danmark skete det imidlertid på en sådan måde, at loven “i stedet for at være rettens symbol”, blev “det våben, hvormed de virkelige magthavere bekæmper deres modstandere”. Efter Aksel Larsens opfattelse var det imidlertid ikke fortolkningen, der var kernen i problemet. Det handlede derimod om en grundlæggende struktur og orden i samfundet, nemlig at det “slet ikke drejer sig om, ved loven, at få retten frem”:

“Nej, det hele er et simpelt spørgsmål om magt. Magt, dette fuldtonende, triumferende ord. Dette brutale, men sanddru ord, som man ikke for godt kan kende betydningen af. Magt, den eneste faktor, der gælder her i samfundet, den som tvinger alt og alle til at bøje sig, og som gør lov og ret til skyggebilleder. Ved lovens udarbejdelse er det slet ikke retten, der lægges til grund. Nej, det er de virkelige magthaveres vilje. Hvad de ønsker, det gælder for ret, og det bliver grundfæstet ved lov.”

Artiklen satte ikke finger på “de egentlige magthavere”, men det lå under-forstået i hele artiklens tilsnit. I den henseende er artiklen renset for venstresocialisternes angreb på kapitalen og arbejdsgiverne, og som sådan afspejlede analysen snarere en klar, mere moralsk bevidsthed om uretten og urettens rødder, end en stringent marxistisk klassebevidsthed. Visionerne fra 1919 om “socialismens gyldne frugter” levede stadig, men ud fra sine erfa ringer og sit grundlæggende syn på magten og dens betydning, havde Aksel Larsen nu også fået en klar, principiel opfattelse af, hvilke midler arbej derklassen og arbejderpartiet måtte tage i anvendelse. Som det er med magtens forhold til lov og ret, således er det “også i det parlamentariske liv”, skrev han, og begrundede, hvorfor han hverken var syndikalist eller social demokrat. For i modsætning til den antiparlamentariske venstrefløj mente han, at “naturligvis bør man stræbe efter at vinde indflydelse” på Rigs dagen. På den anden side betød det imidlertid ikke, at man skulle fæste lid til Socialdemokratiets parlamentarisme, men være klar over, hvor den vir ke lige magt lå:

“Den endelige sejr vindes ikke i parlamentet. Man kan opnå noget dér, men det endelige mål, proletariatets frigørelse: Nej, det opnås ikke ad par lamentarisk vej ... Kun gennem revolutionen, den store sociale revolu tion, er der udsigt til at bringe magten over på underklassens hæn der. Dog, lad os ikke tilstræbe blodsudgydelse og voldsomheder. Men overklassen giver ikke godvilligt sin magt fra sig, og kommer den vold somme omvæltning, ja lad den da finde også den danske arbejder vå gen og kampberedt: Klar til, om fornødent at ofre livet for at føre socialis mens hellige sag frelst igennem trængslerne ind i det store fremtidens Lykkeland.”





2 | PARTISEKRETÆR OG FOLKETINGSKANDIDAT


“Et kommunistisk kup”


Efter sin korte karriere som valgagitator og skribent i Arbejdet førte Aksel Larsen en mere tilbagetrukken tilværelse i partiet. Han deltog således ikke i kongressen november 1920, hvor partiet tilsluttede sig den Kommunistiske Internationale, Komintern, som på initiativ af Lenin var blevet oprettet marts 1919. Kongressen godkendte de såkaldte “Moskva-teser”, og ændrede partiets navn, så Aksel Larsen ikke længere var medlem af Venstresocialistisk Parti, men Danmarks Kommunistiske Parti – sektion i Kommunistisk Internationale. Han blev dog stadig omtalt i partiets presse som én, der tog ordet ved møder, og han skrev også selv enkelte artikler. Men ellers var der stille om den unge fynbo, hvilket muligvis hang sammen med, at han tidligt i 1920 blev ansat som kontrollør på et af Arbejdsmandsforbundets kontrolsteder for arbejdsløse, og derfor holdt lav profil udadtil med sine kommunistiske synspunkter.1 Derimod deltog han med liv og sjæl i studiekredse og i det lokale partiarbejde, hvor der var anderledes visioner og røre end i de socialdemokratiske vælgerforeninger:


“Det var et livligt parti, jeg kom ind i. Man diskuterede og sloges på livet løs om politik og teorier og om den rette forståelse af Moskva-teserne, og der skete sprængninger og på ny sammenslutninger.”2


September 1920 flyttede Aksel Larsen fra Istedgade til et værelse i Ny Kronprinsessegade 2 i det indre København, hvor han snart blev medlem af bestyrelsen for den lokale partiafdeling, DKP Indre By. Den 3. august 1921 blev han valgt til formand for afdelingen, hvilket bragte ham ind i Københavnsledelsen af DKP, der bestod af formændene for hovedstadens seks partiafdelinger. Og herefter varede det kun kort, inden han for alvor kom i begivenhedernes centrum i det lille parti.3


Med tilslutningen til Komintern var DKP blevet “sektion” i et kommunistisk verdensparti, hvis ledelse snart begyndte at blande sig i danske for-hold. Moskva tilskyndede til samling af de danske, revolutionære kræfter i én organisation, og maj 1921 kom det til en sammenslutning af DKP og de danske syndikalister i Danmarks Kommunistiske Føderation. Forud var gået lange og seje forhandlinger, præget af politiske uoverensstemmelser, gen sidig mistillid og stærke personlige modsætninger mellem de to organisationers ledere: Ernst Christiansen, Sigvald Hellberg og Johannes Erwig fra DKP – i folkemunde “de tre små mænd” – og Christian Christensen og Lau rits Hansen fra syndikalisterne.


Modsætningerne havde rødder langt tilbage, og dannelsen af Fødera tionen var da også i højere grad et fornufts-ægteskab, end udtryk for en egent lig politisk tilnærmelse – og et resultat af pres fra Kominterns Ekse kutiv komité i Moskva, der bl.a. lokkede ved at stille store økonomiske tilskud i udsigt. Baggrunden var en betydelig afmatning i den danske revolutionære bevægelse efter Påskekrisen. Såvel i DKP som hos syndikalisterne var medlemstallet faldet til omkring 1.000, og det blev stadig vanskeligere at holde liv i de to organisationers aviser, der begge udkom som dagblade. Der var således en gensidig interesse i et samarbejde, men ud over udgivelsen af et fælles dagblad fra maj 1921, Arbejderbladet, der blev startet med et tilskud fra Moskva på 65.000 kroner, kom det aldrig til et egentligt samarbejde, endsige til den sammensmeltning i en egentlig enhedsorganisation, der var Kominterns og også en lang række medlemmers perspektiv med Føderationen.4


Efteråret 1921 skærpedes modsætningerne, indtil de januar 1922 slog ud i lys lue, da forhandlingerne om samling i ét parti brød endegyldigt sammen, og Arbejderbladet stod foran lukning. Aksel Larsen, der ikke hidtil havde spillet nogen rolle i Føderationen, blev nu som formand for Indre By DKP involveret, da en kreds af personer omkring den københavnske føderationsledelse tog sagen i egne hænder. Blandt syndikalisterne var der almindelig modvilje mod DKP’s ledende trekløver, og det samme gjaldt for en stor del af de københavnske parti-medlemmer, heriblandt den navnkundige søfyrbøder, Richard Jensen, og formanden for De Arbejdsløses Organisation, Robert Klitfort, der begge havde en fortid hos syndikalisterne, men som også havde meldt sig ind i DKP. En plan om en aktion modnedes under påvirkning af syndikalisternes ubestridte, mangeårige leder, Christian Christensen, der samtidig forberedte sit eget farvel til aktiv politik.


Den 30. januar 1922 mødtes føderations-ledelsen for København, og på forslag af Peter Thomsen fra Fagoppositionens Sammenslutning besluttedes det at indkalde til et møde dagen efter for føderationens medlemmer i København, så de kunne afsætte ledelserne for såvel DKP, Fagoppositionens Sammenslutning samt Føderationen, og “danne enhedsorganisationen udenom ledelsen”.5 Dagen efter bragte Arbejderbladet en annonce, hvor der blev indkaldt til et fælles medlemsmøde for Fagoppositionens Sammenslutning og DKP i København samme aften med dagsordenen “Føderationens stilling til situationen” – og Aksel Larsen, der tydeligvis var velorienteret, aflyste i samme nummer den halvårlige generalforsamling 31. januar i Indre By DKP med henvisning til fælles-medlemsmødet i Føderationen samme aften, hvor der var “en meget vigtig dagsorden”.6


Aksel Larsen var næppe med i inderkredsen, der tog initiativ til mødet, men han var i september 1921 flyttet til et loftsværelse i Blågårdsgade 31B, tæt ved syndikalisternes kontor, hvor han fik sin daglige gang, ligesom han givetvis også var velinformeret gennem sine personlige bekendtskaber med ledende syndikalister, heriblandt Aksel Kjærulff-Nielsen, der som medlem af Syndikalisternes landssekretariat støttede det københavnske initiativ. Og det var ikke en reglementeret aktion, der var indkaldt til. Det var et gedi-gent kup, hvilket de ansvarlige senere også måtte vedgå over for Komintern, omend det blev betegnet som et “kommunistisk kup”.7


Omkring 100 medlemmer mødte frem, og vedtog med 86 stemmer mod 16 “at danne en revolutionær enhedsorganisation under navn af Danmarks Kommunistiske Parti”. Landsledelserne for DKP, Fagoppositionens Sammen slutning og Føderationen blev afsat, og syndikalisternes københavnsledelse og DKP’s formandsudvalg i København udnævnt til midlertidig ledelse, indtil en kongres kunne afholdes. Også redaktionen af Arbejderbladet blev afsat og erstattet af en såkaldt “kontrolkomité”. Fra DKP’s ledelse var Thøger Thøgersen og Sigvald Hellberg mødt frem, mens partiformand Ernst Christiansen var i Moskva. De to protesterede mod kuppet, og Sigvald Hellberg forsøgte at udvandre, “hvilket imidlertid blev forhindret af dørvogterne”, som det udtrykkes i mødeprotokollen. Og efter “et be gejstret leve for Enhedspartiet” afsluttedes mødet med afsyngelsen af Internationale.8


Som formand for Indre Bys afdeling indtrådte Aksel Larsen i den midlertidige partiledelse, der holdt sit første møde næste formiddag, 1. februar 1922. Her blev Peter Thomsen konstitueret som formand og Ingeborg Engfeldt som sekretær, mens Aksel Larsen fik overdraget ansvaret for økonomien. Og dagen efter kunne Arbejderbladet oplyse partiets afdelinger og medlemmer om, at “alle pengeforsendelser går til kasserer Aksel Larsen, Blågårdsgade 31 B4.”9


Partisekretær i Blågårdsgade


Aksel Larsens bevæggrunde for deltagelse i kuppet var efter alt at dømme en ærlig frustration over de mislykkede enhedsforhandlinger og utilfredshed med DKP’s ledelse, som efter hans opfattelse ikke udførte sine opgaver. Han ankede senere over, at “den tidligere ledelse aldrig havde givet direktiver for arbejdet”, og afviste antydninger om, at kuppet ikke var en ærlig en hedsaktion, men var rettet mod “de tre små mænd”, som værende “en for nærmelse”.10


Initiativet var kommet fra syndikalistiske kredse i København, og ikke uventet accepterede Fagoppositionens Sammenslutnings landsledelse kuppet. Derimod afviste DKP-ledelsens kerne omkring Ernst Christiansen og Sigvald Hellberg at nedlægge sine mandater. De betegnede kuppet som “en syndikalistisk aktion”, ekskluderede 2. februar en række formodede og genkendte organisatorer og meddelagtige, heriblandt Aksel Larsen, og betegnede det som “stridende mod partiets værdighed og vilje” at have omgang med de pågældende.11 Også fremtrædende partimedlemmer som Thøger Thøgersen og Marie Nielsen, der altid havde været stærkt kritiske over for “de tre små mænd”, fordømte kuppet, og i det hele taget var det kun et mindretal af DKP’s medlemmer, der fulgte med over i det nye “Enhedsparti”. Kun i to af de seks københavnske partiafdelinger var der flertal for kuppet – heriblandt i Indre By.


Kuppet resulterede derfor ikke i et enhedsparti, men i to kommunistiske partier: Det “gamle” parti under ledelse af “de tre små mænd”, og “Enhedspartiet”, som kupfløjen omtalte sig selv. Forinden havde Aksel Larsen deltaget i forhandlinger med repræsentanter fra Det Norske Arbei der parti og Sveriges Kommunistiske Parti, der forsøgte at klinke skårene og få afholdt en samlet “enhedskongres”, men forgæves. 12.-13. februar 1922 fuldbyrdedes splittelsen, da “Enhedspartiet” og det “gamle” parti holdt kongres hver for sig i henholdsvis København og Odense.12 Splittelsen blev fulgt op af en gensidig smædekampagne – og et voldsomt slagsmål om DKP’s bygning, Møntergade 3, som kupfolkene havde besat. Det “gamle” DKP gjorde krav på bygningen, og sammen med en anden af kupfolkene, Christian Larsen, organiserede Aksel Larsen en døgnvagt i bygningen. De blev imidlertid overrumplet af en brigade fra det “gamle” parti 25. februar, og partihuset var igen i “de tre små mænds” hænder – men kun kort. Allerede dagen efter svarede “Enhedspartiet” igen, og Aksel Larsen var med, da Richard Jensen i spidsen for 40 mand gennemførte den såkaldte “kobens-aktion” – i Enhedspartiets protokol beskrevet som følger:


“Da dørene ikke blev lukket op, var man nødsaget til at sprænge disse, og dette resulterede i, at Thøgersen og en af hans tilhængere slog ruderne ud og råbte på politi, således at dette kom til stede. Og efter at være sat ind i forholdene udviste politiet den gamle ledelse fra bygningen.”13 Reportagerne i Arbejderbladet og i det “gamle” partis nye avis, Klasse kam pen var mere dramatiske og malende – samt stærkt farvede af øjnene der så. Den københavnske befolkning morede sig, men striden blev ført igen nem til den bitre ende, indtil det “gamle” parti efter en fogedkendelse den 4. marts endegyldigt kunne rykke ind i Møntergade 3, mens Enheds par tiet fandt sig nogle lokaler på fjerde sal i Blågårdsgade 29 over gården. I folkemunde hed de to kommunistiske partier herefter ikke andet end “Møn tergadepartiet” og “Blågårdsgadepartiet” efter de respektive adresser.


På kongressen var Aksel Larsen blevet suppleant til den nye partiledelse, det såkaldte Udvalg. Han blev snart indsuppleret og 23. februar også partisekretær med titlen forretningsfører. I april blev han fyret fra sin stilling som kontrollør ved Arbejdsmændenes kontrolsted, og han var herefter fuldtids revolutionær i Blågårdsgade, hvor hans værelse lå dør om dør med partiets lokaler. Foruden at have ansvaret for økonomien, der snart viste sig at være noget af en uriaspost, blev Aksel Larsen hurtigt én af partiets mest benyttede agitatorer på Sjælland og i København, idet han også mødte frem og tog ordet på socialdemokratiske møder.14 I midten af juni blev han valgt som formand for københavnsafdelingen af Kommunistisk Ungdomsforbund, KUF, og kort efter indsuppleret i hovedbestyrelsen, hvilket bragte ham på hans første udlandsrejse, da det svenske ungdomsforbund indbød en dansk partifælle til at deltage i en agitationsturne i Skåne.15 I det hele taget fyldte det nye parti hele hans liv og dagligdag, og hans aktivitet spændte vidt. Bl.a. blev det også til et forsøg på at stifte en rød idrætsklub, der skulle spille fodbold i Fælledparken.16


På den første ordinære kongres i juli måned fremstod Aksel Larsen som en af Enhedspartiets centrale figurer. Han holdt flere af hovedindlæggene om økonomi og organisation, om partiprogrammet samt om situationen i KUF, og det var også ham, der åbnede og ledede det stort anlagte kongresmøde i Fælledparken. At han var blevet en kendt og central skikkelse i den del af den kommunistiske bevægelse, der holdt til i Blågårdsgade, fremgik af den efterfølgende urafstemning, hvor han med 182 stemmer (højeste stemmetal var 210) blev valgt som nummer fem ud af 12 til partiledelsen.17


Samtidig benyttede Aksel Larsen kongressen til at lægge regnskaberne bag sig – for en tid. Trods erfaringen fra Sydfyenske Jernbaner og arbejdsmændenes kontrolsted var talkolonner og kontrol med ud- og indbetalinger ikke hans stærke side – og det blev ikke nemmere med et flerdobbelt bogholderi, hvor “illegale midler” i form af økonomisk støtte fra Moskva udgjorde størstedelen af indtægterne.18 Han koncentrerede sig i stedet om partiets agitation, hvor hans talent var ubestrideligt. Han blev sekretær for et særligt agitationsudvalg, og da DKP efter Landmandsbankens krak september 1922 udsendte en pjece om “Banksvindelen”, var Aksel Larsen anført som “ansvarlig”. Pjecen fik dog ikke den forventede udbredelse, da den blev beslaglagt af politiet og endte med at give et stort underskud.19


For så vidt var pjecens skæbne symptomatisk, idet indsatsen for at skabe et kommunistisk enhedsparti hurtigt løb ud i sandet. Det varede ikke længe, før det var en kamp overhovedet at overleve og få Arbejderbladet på gaden. Og også i Møntergade blev der udfoldet næsten umenneskelige anstrengelser for at holde liv i den del af den danske kommunistiske bevægelse. Der var ikke den store forskel i de to partiers paroler og programmer, men kuppet havde affødt så stærke personlige modsætninger, at i begge partier ville alene tanken om en samling være utænkelig. I stedet for at samarbejde om den fælles sag, som de begge partier bekendte sig til, modarbejdede de direkte hinanden. Og det blev ikke ved de gensidige chikanerier, som da partiet i Blågårdsgade nægtede at udlevere en obligation på 15.000 kroner, der retteligt tilhørte partiet i Møntergade, som var truet af konkurs.20


Da der foråret 1922 udbrød en faglig storkamp hvor arbejdsgiverne lock-outede 50.000 arbejdere med krav om betydelige lønreduktioner, førte man i Blågårdsgade og Møntergade hver sin linje. Selv da det kom til general-strejke og kampe mellem arbejdere og politi i Randers, hvor også militæret til sidst blev udkommanderet og en række agitatorer fra begge partier arresteret, forblev stemningen uforsonlig. Så mens det med arbejdsgiverforeningens egne ord lykkedes at gennemføre “den betydeligste lønnedsættelse” i hele dens historie, blev de danske kommunister stadig færre og stadig mere isolerede i deres to hovedkvarterer i henholdsvis Møntergade og Blågårdsgade.21


Samtidig begyndte det at knage alvorligt internt i Blågårdsgadepartiet, hvor det længe havde ulmet mellem en anarkosyndikalistisk fløj med basis i De Arbejdsløses Organisation, DAO, og partiledelsen. Det kom til et åbent opgør, hvor Aksel Larsen støttede partiledelsen og dens beslutning om at lægge afstand til DAO og i stedet gennemførte sin egen agitation blandt de arbejdsløse. Han angreb hårdt DAO for dets syndikalistisk inspi rerede aktioner og gik som arbejdsløs selv ind i arbejdet som agitator og som medlem af et arbejdsløshedsudvalg under partiledelsen. Kort før jul kulminerede striden, da Robert Klitfort og yderligere en halv snes blev ekskluderet af partiet, heraf flere medlemmer af Københavnsledelsen. Forinden havde en af de ekskluderede, forretningsfører, Carl Iversen fjernet regnskaber og kassebog, og der var derfor almindeligt kaos med korporlige slagsmål i for retnings udvalget, da Richard Jensen, Aksel Larsen og Willy Andersen over tog den økonomiske administration. I bestræbelserne på at holde partiet sammen og få Arbejderbladet på gaden fandt Aksel Larsen igen sig selv siddende ved regnskabsbøgerne, denne gang som forretningsfører for Arbejderbladet.22


“Kæltringestreger”


I Moskva så man med bekymring på splittelsen. Komintern havde efter kuppet anerkendt Blågårdsgadepartiet som sektion, men med blik for den danske revolutionære bevægelses lidenhed ikke slået hånden af partiet i Møntergade. I stedet forsøgte man ved forhandlinger i både København, Stockholm og Moskva at skabe grundlag for en samling, men forgæves, indtil Blågårdsgadepartiet indkaldte til kongres i Århus 11.-13. februar 1923. Som udsendinge fra Komintern kom den senere russiske ambassadør i Danmark, Mikhail Kobetskij, samt Vilhelm Koenen fra Tyskland. Deres man dat bestod i at gøre en ende på anarkosyndikalisternes indflydelse og skabe grundlag for en sammenslutning af de to partier.23


Partisplittelsens skadelige virkninger kom til udtryk ved det lave antal delegerede, i alt 19, hvortil kom gæster og tilhørere fra begge fløje, og de blev vidne til, hvad en delegeret betegnede som “en ren og skær skandalekongres”. Det føg med personlige beskyldninger, og dirigenterne måtte gang på gang påtale tilråb som “svin” og “hund”. På et tidspunkt udvandrede Klitforts tilhængere, der var i mindretal, for at vende tilbage en halv time senere, syngende Internationale. Også Aksel Larsen måtte stå for skud. Der var hård kritik af regnskaberne, hvor Carl Iversen erklærede, i øvrigt fuldt korrekt, at Aksel Larsen “overhovedet ingen forstand har på regnskaber”. Aksel Larsen forsvarede sig med, at det “ikke havde været let at springe ind i dette arbejde”, og henviste til de kaotiske forhold efter Carl Iversens “sabotage”. Han kunne imidlertid ikke forhindre, at regnskaberne blev nedstemt, uden at det dog fik videre konsekvenser.24


Det gjorde det derimod, da Carl Iversen fra talerstolen anklagede Aksel Larsen for “kæltringestreger”, fordi han var blevet slettet af sin fagforening på grund af kontingentrestance, selv om han havde fået penge af partiet til at bringe forholdet i orden. Aksel Larsen tilbageviste “påstanden om, at han i den tid, da han havde haft arbejde, skulle være slettet af sin fagforening”, og viste sig hermed som det knivskarpe dementis mester – en evne, han senere i livet ofte skulle få brug for. For han var rent faktisk blevet slettet på grund af kontingentrestance – bare ikke mens han “havde haft arbejde”, som han ganske rigtigt hævdede. Det ville også have været en alvorlig sag, idet der så havde været tale om simpelt skruebrækkeri.


At Aksel Larsen yderligere havde fået 100 kroner af partiet til at bringe forholdet i orden, uden at det var sket, måtte han også vedgå i en særlig kommission, der med deltagelse af Kobetskij kulegravede eksklusionerne og diverse personlige anklager. Hans sag var imidlertid beskeden, sammenlignet med Carl Iversens beskyldninger mod Richard Jensen for i sin tid at have unddraget det syndikalistiske Solidaritet 5.000 kroner fra indsamlede midler, og mod Thøger Thøgersen for at have stukket en del af den økonomiske støtte på 10.000 kroner fra Moskva i sin egen lomme, og for ikke at have aflagt regnskab for disse midler overhovedet. Og han slap da også med et pålæg om at bringe forholdet til sin fagforening i orden, idet det blev noteret, at der ellers “ikke foreligger noget, som kan bebrejdes ham”.25


Kommissionen afviste også anklagerne mod Thøger Thøgersen og Richard Jensen, og i det hele taget endte kongressen med et nederlag for Robert Klitforts tilhængere, om end uhyre knebent med stemmetal på 10-9 i de afgørende afstemninger. Som ny formand blev valgt en maler fra Århus, Georg Laursen, der i danske partikredse var et forholdsvist ubeskrevet blad. Inden Oktoberrevolutionen 1917 havde han imidlertid arbejdet sammen med bolsjevikkerne Lenin og Zinovjev, nu leder af henholdsvis Sovjetunionen og Komintern, under deres eksil i Schweiz, og han blev tydeligvis sat ind som formand af Komintern med den erklærede hovedopgave påny at samle den kommunistiske bevægelse i Danmark i ét parti. Aksel Larsen skulle senere møde ham under andre og fjernere himmelstrøg.26


Ud over opgøret med anarkosyndikalisterne og bestræbelserne på en samling med partiet i Møntergade blev partikongressen i Århus på et andet og nok så afgørende område skelsættende for den danske kommunismes udvikling. I en særlig resolution tilsluttede kongressen sig, at Komintern ikke længere blot i ord, men også i gerning skulle være et egentligt verdensparti, hvilket var blevet besluttet på Kominterns 4. verdenskongres et par måneder forinden, hvor Zinovjev havde krævet opgør med “føderalismen” og styrkelse af den “internationale disciplin”: – “At ‘bøje’ sig for en beslutning, når man er enig, er ingen kunst. Disciplin kræver, at man også bøjer sig, når man ikke er enig”, erklærede han i sit slutord, der også stod at læse i Arbejderbladet.27 Ikke kun for partierne, men for den enkelte kommunist skulle Kominterns beslutninger være bindende – og heri var Aksel Larsen enig. Det var også på hans anbefaling, at kongressen vedtog resolutionen, der tildelte Kominterns eksekutivkomité, EKKI, “uindskrænket myndighed”.28


Ud af partiledelsen


For Aksel Larsen betød kongressen at han gled ud af partiledelsen. Han stillede ikke op til valg, givetvis kørt ned af de hårde fraktionskampe, og fordi han måtte erkende, at han “havde hverken tilstrækkelig teoretisk eller politisk viden eller organisatorisk erfaring til at bestride et sådant hverv”.29


Men heller ikke de vilkår, der blev budt partiets valgte tillidsmænd, var tillokkende. Der var sjældent penge til løn, og ofte måtte partiets agitatorer selv lægge ud for transport og andre udgifter uden nogen garanti for at få det udlagte beløb refunderet. Det var i det hele taget år, hvor det havde sin pris at være fuldtids revolutionær. Efter få måneder uden arbejde var det sket med understøttelsen. At være arbejdsløs var ensbetydende med fattighjælp og folkekøkkener, afsavn og elendighed. Der var knap penge til husleje og mad, for slet ikke at tale om tøj. At der ikke var råd til at stå i fag forening, og at partiets tilskud på 100 kroner i stedet var endt i privatforbruget, er på den baggrund forståeligt.


Af samme grund var det utvivlsomt også, at han som hovedkasserer for partiet to gange i sommeren 1922 havde lånt henholdsvis 20 og 25 kroner af partiafdelingen i Lyngby – mod behørig kvittering og officielt beregnet på partikontorets slunkne kasse.30 Det var en farlig leg med partiets midler og et brud på partiledelsens og kammeraternes tillid. Måske var det også derfor, at han undlod at opstille til partiledelsen og søgte nye græsgange, men at han samtidig havde venner i Lyngby, der var vidende om “lånenes” egentlige formål, og at de var blevet ydet ud fra en forventning om snarlig fremgang og evt. penge i kassen fra Moskva, synes den videre udvikling at pege på. For efter kongressen, mens Georg Laursen gik i gang med at samle de danske kommunister i ét parti, vendte Aksel Larsen blikket nordpå – mod Lyngby. Og da partierne i Møntergade og Blågårdsgade september 1923 atter blev samlet i ét, var Aksel Larsen godt i gang med at slå rod i det nordsjællandske – og fornyet rod i DKP.


På cykel til Lyngby


Som partisekretær og forretningsfører havde Aksel Larsen haft tæt kontakt til partiafdelingerne på Sjælland, hvor han ofte var på agitationsturne. Han havde især fået god kontakt til Lyngby, hvor han fik flere personlige venner, bl.a. det lokale hovedbestyrelsesmedlem, Johannes Jørgensen, som han kendte fra møder i partiledelsen. Efteråret 1922 skrev formanden for Lyngby DKP til Aksel Larsen og bad ham være leder af en lokal studiekreds. Aksel Larsen accepterede med en bemærkning om, at han ikke var “nogen teoretisk ekspert”, ligesom deltagerne ikke måtte forvente “nogen ekstraordinær form af begavelse”.31 Og efter kongressen i Århus henlagde han hurtigt hele sin partimæssige virksomhed til Lyngby og omegn, selvom han ikke flyttede fra sit værelse i Blågårdsgade inde i København – ikke i første omgang i hvert fald.


Som center for udviklingen nord for København oplevede Lyngby i midten af 1920’erne sin kulmination som industri- og arbejderby. Ikke kun i selve Lyngby, men også i umiddelbar nærhed langs Mølleåen lå der store fabrikker i Ørholm, Raadvad, Brede, Fuglevad og Nærum. Der var rige muligheder for kommunistisk agitation, og Aksel Larsen blev hurtigt kendt i området. Efter at have gjort sig bemærket på et par socialdemokratiske møder fik han sin debut ved et kommunistisk møde 27. februar 1923 på Nærum Hotel, hvor også Thøger Thøgersen talte. Og så var “Hr. journalist Kr. Krater” fra den socialdemokratiske eftermiddagsavis, Klokken 5, indbudt til at møde frem og tage del i diskussionen. Det var en yndet kommunistisk praksis, som Aksel Larsen hermed introducerede i Lyngby og omegn, at DKP indbød politikere fra andre partier og især fra Socialdemokratiet, så folketingsmedlemmer og borgmestre gang på gang måtte se deres navne i annoncer for kommunistiske møder. Som forventet dukkede de særligt indbudte aldrig op, og heller ikke Kristian Krater viste sig, hvilket ikke gik upåagtet hen i Arbejderbladets reportage, som utvivlsomt var skrevet af Aksel Larsen selv.32


I begyndelsen af marts 1923 annoncerede Arbejderbladet en større møderække med Aksel Larsen i Lyngby og omegn, og i det hele taget satte hans “udflytning” til Lyngby snart skub i den lokale partiafdeling, som han snart blev formand for – i første omgang gennem en omfattende mødevirksomhed, senere med mere utraditionelle aktiviteter som gratis tyskundervisning under “kyndig lærerassistance”, samt biblioteksbesøg hvor Aksel Larsen formåede en bibliotekar til at vise rundt og vejlede, så deltagerne ved egen hjælp kunne stifte bekendtskab med de “mange værdifulde oplysninger”, der gemte sig i “de tilsyneladende tørre håndbøger”.33


Det var også Aksel Larsen, der gik i spidsen, da DKP i slutningen af juli fik partikontor på Lundtoftevej 11, hvor der også blev ekspedition for Arbejderbladet og salg af bøger og pjecer fra Arbejderforlaget. Foruden ordinære partiaktiviteter som møder og studiekredse, fungerede det lille lo ka le også som en til tider meget trang ramme for offentlige møder, idet de lokale hoteller “Rustenborg” og “Lyngby” nægtede at udleje lokaler til kom munisterne. Og da politiet efteråret 1923 først forbød og siden afbrød et møde arrangeret af Det Ny Studentersamfund på Hotel Rustenborg om Land mandsbankens krak og “bankkommissionens hemmelige beretning”, gik for samlingen til Lundtoftevej 11, hvor også Aksel Larsen talte.34 I Arbejder bladet afspejledes hans aktivitet gennem fyldige notitser om DKP-Lyngby og artikler om lokale forhold, som da en kontorbestyrer i en hjælpe kasse begik et underslæb på 7.000 kroner, og med hjælp af “de socialdemokratiske autoriteter i Lyngby” blev ansat som journalist på avisen Køben havns Amts Socialdemokrat. Også en række satiriske småartikler bl.a. under pseudonymet “Zero” bærer præg af hans pen.35


Uvist af hvilken grund, men sandsynligvis på grund af problemer med at finde et ledigt værelse, blev Aksel Larsen boende inde i København, også da han omkring 1. juni 1923 fik arbejde på Dansk Gardin og Textilfabrik i Lyngby. I den udstrækning det var muligt, overnattede han hos venner eller på partikontoret, ligesom det siden blev berettet, hvordan han i sin tid dukkede op i Lyngby om morgenen på cykel fra København iført spidsbukser og viklers for at spise morgenmad hos vennen, skomager Jens Nielsen, inden han gik på arbejde.36


Med sine næsten 700 ansatte var Dansk Gardin og Textilfabrik Lyngbys største arbejdsplads. Det var samtidig en både velorganiseret og attraktiv arbejdsplads, der holdt ferielukket en uge hver sommer med fuld løn, ligesom der var en række sociale foranstaltninger for arbejderne bl.a. i form af egen sygekasse. Der var derfor kun beskeden grobund for revolutionær agitation, hvilket imidlertid ikke holdt Aksel Larsen tilbage, indtil han i slutningen af september 1923 blev fyret efter at have solgt Arbejderbladet på fabrikkens område.37 Han var atter arbejdsløs, men kun for en kort tid. Den 15. oktober 1923 fik han “fuld beskæftigelse” som værnepligtig ved Kystartilleriet. Han nedlagde hvervet som formand for partiafdelingen, hvorefter der blev stille om ham i Lyngby og i Arbejderbladets spalter. I hvert fald for en tid.


Folketingskandidat – og “en slags tilbud”


Siden 1913 havde Socialdemokratiet haft flertal i Lyngby-Taarbæk sogneråd, og den lokale DKP-afdeling var løbende på kant med det gamle moderparti, der også totalt dominerede fagforeningerne og Fællesorganisationen. Som følge af de hårde fraktionskampe og splittelsen i DKP havde Socialdemokratiet hidtil haft svært ved at tage truslen fra venstre alvorligt, men med sit politiske talent og sine talegaver blev Aksel Larsen snart en torn i øjet på de lokale socialdemokrater, og det kom til en kulmination, da der blev udskrevet folketingsvalg til afholdelse 11. april 1924. I Socialdemokratiet vejrede man chancen for at komme af med den i arbejderkredse forhadte Neergaard-regering, der havde siddet de sidste fire år, og alle kræfter blev mobiliseret i valgkampen.


Komintern havde i 1922 udstukket parolen om enhedsfrontpolitikken, hvor de kommunistiske partier skulle søge samarbejde med socialdemokraterne. Før valget havde DKP derfor tilbudt Socialdemokratiet at indgå en “fælles arbejderenhedsfront”, hvilket imidlertid helt forudsigeligt var blevet afvist. Bortset fra at DKP ikke havde meget at tilbyde, henviste Social-demokratiets formand, Thorvald Stauning, til kommunisternes “hensynsløse sprængningsforsøg, som i de sidste år er sat i værk fra Rusland med russiske midler”. Der var kun én vej til enhed og valgsejr, skrev Stauning til DKP’s formand, Ernst Christiansen, “nemlig ved en forøgelse af det social-demokratiske partis og de faglige organisationers styrke”.38


Kommunisterne tog imidlertid ikke et nej for et nej, men mødte bl.a. frem på Socialdemokratiets valgmøder og fremlagde parolen om enhed mel lem arbejderpartierne, og det var med tydeligt mishag, at Københavns Amts Socialdemokrat fra et valgmøde i Glostrup måtte berette, at “efter talerne fra de fire partier ... fremstod en soldat, tekstilarbejder Aksel Larsen, og præsenterede sig som kommunisternes kandidat”. Ifølge avisen blev den kom munistiske soldat dog tilbagevist af socialdemokraternes lokale kandidat, N.P. Nielsen, der erklærede, at “på valgdagen lader arbejderne sig ikke vild lede af kommunisterne, der er splittelsens mænd” – en udtalelse, der blev mødt med “hørt! hørt!” fra salen. Også Arbejderbladet omtalte mødet og måtte indrømme, at stemningen havde været “overvejende socialdemokratisk”. Men dét forhold, at den socialdemokratiske presse overhovedet brugte spalteplads på DKP’s kandidat, taler for, at det ikke var grebet ud af den tomme luft, når Arbejderbladet også skrev, at “Aksel Larsen blev hørt med stor opmærksomhed”.39


Aksel Larsen var opstillet i Københavns Amt, og havde orlov fra kystartilleriet i tre uger for at kunne føre valgkamp. Under valgkampen overnattede han hos en svensk metalsliber, Marino Nilsson, der boede Frem 49 i Lyngby, hvilket blev oplyst i den lokale Københavns Amtsavis, der dog ikke fandt det nødvendigt at meddele adressen på de kendte og mere prominente kandidater fra de fire “gamle” partier.40 Men Aksel Larsen blev snart en kendt kandidat. Foruden DKP’s egen valgagitation mødte han gang på gang op til især socialdemokratiske møder, hvor de lokale kandidater så sig nødsaget til at bruge stadig mere tid på at tilbagevise hans indlæg. Og Københavns Amts Socialdemokrat anvendte stadig mere spalteplads på at tilbagevise det forholdsvist ubeskrevne blad, som artilleristen og tekstilarbejderen fra Lyngby stadig var:41


“Under diskussionen havde den kommunistiske kandidat, Aksel Larsen, ordet og gentog sine udtalelser fra tidligere møder om velsignelsen ved et underklassens diktatur, stadig under den bestandige meningsløse henvisning til forholdene i Rusland. Dette foranledigede Vilhelm Ras mussen til at holde et dygtigt og umådeligt oplysende foredrag om rus siske forhold, som aldeles ikke kan bruges til sammenligning med dan ske. Og under forsamlingens levende tilslutning karakteriserede han den kommunistiske kandidat som bunduvidende om tilstandene i Rusland.”


Siden valgmødet med Johannes Erwig i Ahlfeldtsgade i 1920, hvor det kun var blevet til syv minutter, havde Aksel Larsen lært lektien. Han talte ofte og længe og med så stor gennemslagskraft, at den socialdemokratiske formand for Lyngby-Taarbæk sogneråd, folketingsmedlem J. Willmann, og den ligeledes socialdemokratiske formand for fællesorganisationen, Jens Jensen, i valgkampens sidste fase fandt det nødvendigt at udsende en fælleserklæring om “kommunistiske kampmetoder”:


“Da den kommunistiske kandidat i Lyngby har udspredt den løgnagtige påstand, at vi undertegnede skulle have påvirket hotelværterne til at nægte at yde kommunisterne lokaler til afholdelse af møder, skal vi oplyse, at denne påstand savner ethvert som helst grundlag. Det ville stemme med kommunistiske, men ikke med socialdemokratiske metoder, at anvende slige metoder overfor modstanderne”.42


Kommunisterne i Lyngby havde længe klaget over, at “grundlovens paragraf 36 om forsamlingsfrihed” var sat ud af kraft “for kommunisternes vedkommende”. Aksel Larsen måtte holde en stor del af sine valgmøder i Lyngby under åben himmel med både frostvejr og snestorm, eller også forlægge dem til Ørholm Hotel, så borgerne i Lyngby måtte af sted til fods, på cykel eller med Nærumbanen, hvis de ville høre kommunisternes kandidat tale. Men han gjorde en dyd ud af nødvendigheden og holdt bl.a. flere af sine valgmøder på Lyngby Torv i fakkelbelysning. Ifølge Arbejderbladet kunne Aksel Larsen på denne måde samle 2-300 tilhørere, der kunne høre ham anklage Fællesorganisationen for at have truet byens to hoteller med, at de ikke ville leje lokaler, hvis kommunisterne fik lov. Det var udtalelser, der skabte røre, og uagtet om han havde ret eller ej, så havde de sin virkning. Det varede kun kort, før DKP kunne holde møder på Hotel Lyngby og Hotel Rustenborg, ligesom partiet selv fandt andre muligheder på bl.a. Café Hold An.43


Dagen før valget gjorde Københavns Amts Socialdemokrat sig lystig over Danmarks Kommunistiske Parti og især “disse ganske ukendte navne, uden al garanti for fortid, nutid og fremtid”, som partiet havde opstillet. I lyset af udviklingen siden hen, var det en ret hasarderet spådom, i hvert fald hvad angik kandidaten i Lyngby. For som det senere er skildret af Kristian Krater, var Aksel Larsen allerede på dette tidspunkt ved at træde frem fra mængden af “ukendte”:44


“Nu bemærkede man lejlighedsvis en ny mand, tekstilarbejder Aksel Larsen, der både i sin skarpt procederende fremstillingsevne og sit agitatoriske tilsnit havde evner ud over det almindelige”.


Efter en enorm indsats, hvor valgmøderne lå tæt, øgede Aksel Larsen kom munisternes stemmetal i Lyngby-kredsen til 160 mod 27 i 1920. I selve Lyngby fik han 37 stemmer, mens kandidaten i 1920 kun havde fået én stemme.45 Det var dog langtfra nok til at blive valgt, og endnu længere fra Socialdemokraternes mere end 8.000 stemmer i Lyngby-kredsen. Men alligevel en præstation set i lyset af, at DKP på landsplan kun havde øget sit stemmetal med godt 1.000 til 6.219. Og et udtryk for, at Aksel Larsen havde slået sit navn fast i Lyngby og omegn. I første omgang var han “meget trist til mode”, men kvikkede dog op efter at have sammenlignet med stemmetallene fra 1920.46 DKP havde dog langt fra stemmer nok til et folketingsmandat, og resultatet af valget blev, at Socialdemokratiet fik flertal sammen med det Radikale Venstre, mens DKP igen ikke fik nogen valgt. Så mens Thorvald Stauning for første gang kunne sætte sig til rette i statsministerstolen, måtte Aksel Larsen vende tilbage til kystartilleriet.


Men i Socialdemokratiet havde én og anden bidt mærke i de muligheder, der gemte sig hos den unge tekstilarbejder. Det var utvivlsomt hans indsats netop i valgkampen, der fik partiet til at fremkomme med, hvad Aksel Larsen selv har betegnet som “en slags tilbud”. Men han sagde nej tak til, hvad han selv betegnede som en mulig karriere som “en god gennemsnitlig socialdemokrat”.47


“Venstre Fløjmand”


Under sin tjenestetid ved kystartilleriet nåede Aksel Larsen at blive udstationeret på Flakfortet, Dragørfortet og Charlottenlundfortet, inden han blev hjemsendt i anden halvdel af juli 1924. At han over for sine soldaterkammerater og sine overordnede ikke lagde skjul på sine meninger, fremgår af afskedssangen fra kompagniets hjemsendelsesfest:48


“Når Hansen dirigerer ved et haubitzbatteri,

så er det rart, at Larsen han kan gi’ et kursus i

den rette takt og tone (I forstår i teori).

I praksis kan han aldrig selv få klappet skuffen i.”


Det var givetvis Aksel Larsen selv, der gemte sig bag forfatterpseudonymet “Venstre Fløjmand”, der senere dukkede op i Arbejderbladet under artikler om Lyngby. En pseudonym som han under hele sin soldatertid forsøgte at leve op – og ikke kun som kommunistisk folketingskandidat.49


I slutningen af maj måned 1924 talte Aksel Larsen i uniform ved et anti-militaristisk møde arrangeret af DKP på Blågårdsplads, hvor han agiterede for oprettelse af soldaterråd og gjorde sig lystig over “naive befalingsmænd, der ikke anede, hvorfor det militære reglement var netop så idiotisk, som tilfældet var.” Det var ikke tilladt for soldater at tale ved demonstrationer, endsige fremkomme med dén slags udtalelser i uniform, og det blev ikke bedre, da politiet stormede mødet og arresterede en kommunistisk militærnægter, der var eftersøgt som desertør. Uagtet, han med navns nævnelse blev omtalt i Arbejderbladets reportage fra mødet, blev Aksel Larsens optræden imidlertid ikke bemærket af hans overordnede – i hvert fald førte det ikke til anmærkninger i hans soldaterpapirer. Ikke desto mindre var det givetvis hans indsats som “Venstre Fløjmand”, der endte med at ødelægge hans muligheder for at gøre karriere som befalingsmand.50


I Aksel Larsens soldaterbog er det indskrevet, at han pr. 17. juli 1924 var befalingsmandselev ved kystartilleriet, 6. kompagni. I hans soldaterpapirer var hans brugbarhed som soldat betegnet som “særdeles velegnet”, og hans opførsel som “særdeles fortrinlig”, og i en senere, fortrolig selvbiografi, beregnet for Komintern, har han selv forklaret, at kompagnichefen bemærkede hans “gode militære evner” og udpegede ham til at komme på officersskole. Aksel Larsen havde forinden sikret sig partiledelsens godkendelse til, at han blev befalingsmandselev, men dagen før afrejsen til officersskolen blev der spændt ben andet steds fra. Nogen i det militære hierarki havde opdaget, hvad der var ved at ske, og kompagnichefens afgørelse blev omstødt. Som DKP-ledelsen utvivlsomt havde set mulighederne i at have en agitator af Aksel Larsens karat på officersskole, så havde hærledelsen ligeså utvivlsomt set risikoen heri, og Aksel Larsen blev hjemsendt.51


At han muligvis også havde haft andre motiver end rent agitatoriske og politiske, til at starte på befalingsmandsskolen, antydes af, at han siden fortalte, at han faktisk befandt sig vel i militæret. Og at der ikke alene var tale om romantiske minder om kammeratskabet i en fjern soldatertid, viser en artikel, han skrev kort efter sin hjemsendelse om en soldat, der med en økse havde hugget det yderste led af en finger for at undgå videre militærtjeneste. Sagen blev bredt omtalt i pressen og var glimrende egnet til antimilitaristisk agitation, men Aksel Larsen var moderat og rettede ikke skytset mod militæret som sådan, men mod “enkelte” befalingsmænd og især en bestemt sergent, som han tydeligvis selv havde sine erfaringer med. Han forklarede Arbejderbladets læsere, at “tragedien” kunne have været forhindret ved en “mere forstående behandling” af rekrutten, som var “en følsom og nervøs natur”. Aksel Larsen havde forståelse for nødvendigheden af en militær rangorden, og ønskede ikke “at komme ud over befalingsmændene”, som han udtrykte det, idet han pointerede, at der også fandtes “ordentlige mennesker mellem sergenter”.52


Sortlistet


Det var som en rutineret agitator og organisator, at Aksel Larsen i slutningen af juli 1924 vendte tilbage til Lyngby for igen at overtage formandsposten for DKP-afdelingen, og lokalbefolkningen blev hurtigt klar over, at kommunisternes folketingskandidat igen var i byen, da han sidst i juli lagde ud med tre anti-krigsmøder i henholdsvis Lyngby, Nærum og Bagsværd.53 Efter et par måneders arbejdsløshed fik han atter arbejde i tekstilindustrien, denne gang på Dansk Farveri og Merceriseringsanstalt, hvilket snart smittede af på stemningen i Tekstilarbejdernes Fagforening i Lyngby, hvor han markerede sig stærkt på generalforsamlingerne i vinteren 1924-25. Givetvis til irritation for den socialdemokratisk dominerede bestyrelse fik han vedtaget flere resolutioner til støtte for DKP’s politik, ligesom fagforeningen måtte sende repræsentanter til faglig konference i København arrangeret af DKP. Og i Arbejderbladet skrev pseudonymet “Farveren” en række artikler om forholdene indenfor tekstilindustrien og om den socialdemokratiske “sovende arbejderregerings” eftergivenhed over for arbejdsgiverne.54


Da Aksel Larsen hverken havde cykel eller penge til toget, måtte han et par uger gå fra København til Lyngby for at komme på arbejde, indtil det 1. oktober lykkedes ham at leje et værelse på Norgesvej 9 hos en bekendt, M. Capozzi-Bentzen. Han havde nu for alvor slået sig ned i Lyngby, og kom naturligt i søgelyset, da DKP skulle bruge en leder af partiarbejdet i Nordsjælland. På en konference i Hillerød den 26. oktober 1924 blev Aksel Lar sen valgt til formand for et nyoprettet partidistrikt for Nordsjælland, sam tidig med han beholdt sin formandspost i Lyngby. Som kasserer og sekretær blev valgt Marino Nilsson og Johannes Jørgensen – ligeledes bestyrelsesmedlemmer i Lyngby, der hermed blev centrum for kommunisternes virksomhed i Nordsjælland.55


I modsætning til 1922, hvor Aksel Larsen nærmest forudsætningsløs og under kaotiske omstændigheder var kommet i partiledelsen, havde han nu på få år opbygget en position i Lyngby og Nordsjælland, der ville være en naturlig base for igen at indtage en ledende post i DKP. Men hans politiske succes havde også sin pris. Op mod julen 1925 blev han fyret fra Farveriet, og bortset fra en kort periode som arbejdsmand på Dansk Stålindustri – et job, som Capozzi-Bentzen, der var funktionær på fabrikken, sandsynligvis har skaffet – var alle hans anstrengelser for at finde nyt arbejde forgæves. Arbejdsløsheden var stor og Aksel Larsens meritter som kommunistisk agitator velkendte – også blandt virksomhedslederne, hvor det forlød, at han “hellere ville agitere end arbejde”. Allerede dén gang var det en god historie, hvordan Aksel Larsen var mødt op på Brede Klædefabrik for at søge arbejde, og de tyske mestre på Brede Klædefabrik indbyrdes på tysk snakkede om, at “det var da ham, der provokerede sådan”, og “ham kunne man ikke ansætte” – hvorefter Aksel Larsen på tysk og til stor forbavselse for mestrene erklærede, at “dét kunne han da ikke forstå”.56


I sine bestræbelser for at få arbejde – og med en god portion frækhed – opsøgte Aksel Larsen til sidst direktøren for Brede Klædefabrik hjemme i privaten, hvor han øjensynligt gjorde et godt indtryk af at være “en pæn, arbejdsivrig mand”. Han blev lovet arbejde fra næste dag, men i stedet kom der bud om, at der var sket en misforståelse: – “Formanden havde oplyst direktøren om, at dén Aksel Larsen, han havde antaget, var denne forfærdelige kommunist”, var han egen forklaring på, hvad der var sket. I modsætning til København, hvor det var nemmere for en sortlistet at finde arbejde inden for en anden branche eller i en anden bydel, var arbejdsgiverboycotten i Lyngby og omegn effektiv, og fra fagforeningen var der næppe megen hjælp at hente. Bortset fra lidt roehakning på Buddinge-kanten var Aksel Larsen henvist til at leve af først arbejdsløshedsunderstøttelse og siden fattighjælp.57


I Januar 1925 flyttede Aksel Larsen ind på et loftsværelse i Lyngby Hovedgade 56. Han var fattig, og levede mere end spartansk. Ofte manglede han penge til både husleje og mad, og han klarede sig kun, fordi familien, han boede hos, syntes om ham og både eftergav lejen og kom med mad. Foruden sit politiske arbejde for DKP, benyttede han lediggangen til at indhente det forsømte i sin teoretiske skoling, og han tilbragte så megen tid over bøgerne, at hans værtsfamilie troede, han læste til en eller anden eksamen. Men det var bøger på dansk og tysk af socialistiske teoretikere som tyskeren Karl Kautsky og den russiske bolsjevik Nikolaj Bukharin, han studerede.58


Også Aksel Larsens poetiske og humoristiske talent havde gode kår. Allerede i slutningen af november 1924 havde han barslet med en “avis” på fire sider: Den Raadløse – et galgenhumoristisk nøgleskrift om livet i og uden for DKP-afdelingen i Lyngby, og med sig selv i centrum.59 Han optrådte stadig oftere på møder med egne og andres vers og sange, samt med forskellige former for underholdning, men til sidst blev lediggangen og fattigdommen for stor en belastning. Med den systematiske sortlistning var hans fremtidsudsigter i Lyngby-området perspektivløse, og han må have følt det flovt og beskæmmende vedblivende at leve på sine værters godgørenhed og velvilje. Han besluttede sig for påny at bryde op.


Møde med venstrekommunismen


Som sit sidste hverv for partiet, inden han forlod Lyngby, tog Aksel Larsen i pinsen 1925 til Oslo, hvor Norges Kommunistiske Parti holdt kongres. DKP havde i første omgang med beklagelse afvist en invitation til at sende en repræsentant, da der ikke var penge til billetten. Men da Aksel Larsen øjnede muligheden for nye oplevelser og tilbød at tage afsted på cykel og for egen regning, sagde partiet ja tak. Sammen med en partikammerat fra Lyngby-egnen, Dalsgaard-Petersen, satte han i midten af juni kursen mod Oslo, hvor de nåede frem efter seks dages cykling i øsende regn langs den sven ske Kattegat-kyst.60


Aksel Larsen blev vidne til en sand rabalderkongres, der var splittet mellem en venstrefløj under ledelse af Arvid Hansen, og en højrefløj under ledelse af Peder Furubotn. Som repræsentant for Komintern deltog den tyske venstrekommunist, Ruth Fischer, der lagde sit lod i Arvid Hansens vægtskål og sikrede flertal for en venstredrejning, der forinden havde slået igennem i det tyske parti og delvist i Komintern. Aksel Larsen kendte i forve jen Arvid Hansen, der var medlem af EKKI og leder af en særlig føderation for de skandinaviske partier. Han havde flere gange været i Danmark som repræsentant for Komintern, og også talt på Café Hold An i Lyngby nogle måneder forinden. Gennem ham stiftede Aksel Larsen bekendtskab med Ruth Fischer, der sammen med Arkadi Maslov stod i spidsen for det tyske kommunistparti.61


Arvid Hansen og Ruth Fischer tilhørte begge venstrefløjen i Komintern, og Aksel Larsens bekendtskab med de to fik vidtrækkende betydning for hans egen udvikling, da han senere mødte dem igen i Moskva – et perspektiv næppe nogen har anet blot konturerne af på dette tidspunkt. Men også umiddelbart satte kongressen sig spor i hans politiske horisont, hvilket indbyggerne på den svenske vestkyst blev de første til at opleve. På Aksel Larsens og Dalsgård-Pedersens hjemtur havde de lokale svenske partiafde-linger arrangeret friluftsmøder med de cyklende danske kommunister, hvilket havde de svenske avisers bevågenhed, idet de foruden Aksel Larsens talegaver hæftede sig ved, hvordan Danmarks første socialdemokratiske statsminister, Thorvald Stauning, fik læst og påskrevet.62


Det var langtfra første gang, Aksel Larsen kritiserede Stauning, og heller ikke sidste. Men han var tydeligvis præget af oplevelserne på den norske partikongres og mødet med Ruth Fischer, for hans udfald havde fået en ny og skarpere brod: – “Socialdemokratiet har fundet ind på sin rette plads som venstrefløj af borgerskabet”, som han skrev i Arbejderbladet.63 På dette tidspunkt havde han dog næppe forstået det fulde og principielle omfang af den venstrekurs, som Ruth Fischer repræsenterede, og som han nu gjorde sig selv til talsmand for. Den var et grundlæggende brud med Kominterns hidtidige enhedsfrontpolitik, og indledte dén udvikling, som de kommende år førte de kommunistiske partier ind på den såkaldte ultravenstrelinje, hvor Socialdemokratiet og ikke borgerskabet og de borgerlige partier blev betragtet som hovedfjenden.64 Men som så mange andre var Aksel Larsen lydhør over for en uforsonlig holdning til dét Socialdemokrati, som han selv havde vendt ryggen fem år tidligere, og som i Budenes Organisation, under Påskekrisen og senest i Lyngby ikke havde levet op til hans forestillinger om et virkeligt arbejderparti. Et parti, der nægtede at anerkende DKP som en del af arbejderbevægelsen og i stedet gik i regering med et borgerligt parti som De Radikale.


Og så har mødet med Ruth Fischer utvivlsomt gjort indtryk på den knap 28-årige fynbo. Både hun og Arvid Hansen tilhørte et internationalt, revolutionært miljø, med tråde til Moskva, til Komintern og til verdensrevolutionen. Det var et møde med en anden verden, som stod i skærende kontrast til de små og i sammenhængen nærmest provinsielle forhold, som han kendte alt for godt fra DKP. En verden, han snart skulle få mulighed for at opleve på allernærmeste hold.


“Mit livs store chance”


Efter hjemkomsten fra Oslo vendte Aksel Larsen tilbage til Fyn, hvor han flyttede ind hos sine forældre i Odense. Han fik noget løsarbejde som havnearbejder og blev snart en flittigt benyttet taler og agitator for de fynske kommunister, da DKP’s ledelse i midten af august fik meddelelse fra Komintern om, at partiet kunne sende et enkelt partimedlem til Moskva for at studere på nogle nyoprettede Lenin-kurser af otte måneders varighed. Hensigten med kurserne var at uddanne kommende ledere til de nationale partier, og der var beregnet 50-60 studerende, der skulle undervises i fire sproggrupper: tysk, engelsk, russisk og fransk. Foruden politisk og organisatorisk erfaring stilledes der derfor også store sproglige krav til de kommende studenter.65


Partiledelsen sendte et cirkulære ud til de lokale afdelinger, og Aksel Larsen meldte sig blandt de interesserede. Af et særligt bedømmelsesudvalg blev han sammen med Martin Nielsen, der havde spillet en ledende rolle under urolighederne i Randers i 1922, indstillet som kvalificeret. Det blev overladt til Ernst Christiansen yderligere at undersøge de to kandidaters kvalifikationer, og herunder “særligt de sproglige”, hvor tysktimerne på Mulernes Legat-skole nu kom Aksel Larsen til gode på en måde, som hver ken han eller hans lærere i sin tid havde forestillet sig, da afgørelsen faldt ud til Aksel Larsens fordel:66


“Det var mit livs store chance: at komme til Sovjetunionen, hvor man havde gennemført revolutionen og var begyndt at lave socialisme. At få tilbud om at studere ved et marxistisk universitet i Moskva. Hvad kunne jeg ikke opleve dér!”


Imidlertid var de vedvarende fraktionskampe i partiet tæt på at spænde ben for udvælgelsen af Aksel Larsen, selvom han for længst var trådt ud af ledelsen. For netop i de samme dage, som udvælgelsen foregik, vedtog partiafdelingen i Odense en resolution, der fordømte Thøger Thøgersens “usaglige og uprincipielle opposition” og kaldte det et “fejlgreb”, at partiledelsen havde udpeget ham til redaktør på Arbejderbladet.67


Aksel Larsen havde været dirigent på mødet i Odense, og blev af Thøgersen tildelt ansvaret for, at resolutionen var blevet vedtaget. Når han alligevel blev sendt af sted på Lenin-skolen, kan det skyldes, at afgørelsen reelt blev truffet i det særlige bedømmelsesudvalg, som foruden Ernst Christian sen bestod af Karl V. Jensen og Otto Wolf, der begge var modstandere af Thøger sen. Ifølge protokollen blev beslutningen ikke truffet i forretningsudvalget, og de nærmere omstændigheder er i det hele taget uklare. Ernst Christi ansen fastholdt senere i striden, at beslutningen formelt havde været i orden, men i sine erindringer erkendte han, om end noget kryptisk, at beslutnin gen havde været “omstridt”, og at han personligt bar “hovedansvaret”.68


Inden Thøgersen kunne gribe ind, var fuglen imidlertid fløjet. Komintern havde meddelt, at undervisningen skulle begynde 1. oktober 1925, og 25. september tog Aksel Larsen afsted med skib fra København. Rejseudgifterne måtte han selv betale. Partiet havde så dårlig økonomi, at der ikke var penge til billetten, men i lommen havde han en officiel anbefalingsskrivelse til Komintern, underskrevet af Ernst Christiansen. Så kunne det ikke gå helt galt, mente han.69 Thøgersen glemte imidlertid ikke resolutionen fra Odense, ej heller at Aksel Larsen efter hans opfattelse ikke var retmæssigt udpeget af DKP’s ledelse.





3 | MØDE MED SOVJETUNIONEN

Bøf Stroganoff på Hotel Lux

Den 28. september 1925 stævnede den kulfyrede fragtbåd S/S Ebro ind i Leningrads havn. Blandt passagererne var den 28-årige Aksel Larsen, der med sin kurvekuffert skulle videre til Moskva for at studere på den Internationale Lenin-skole. Med sine egne ord var han “som alle vestlige kommunister, men også mange, mange andre meget stærk i troen”, og desuden “ung og lidt romantisk”:1

“Jeg vidste, at revolutionen i 1917 var den første socialistiske revolution, oven i købet i Europas største land, og jeg var forvisset om, at der ville blive opbygget et kommunistisk samfund.”

Straks ved ankomsten oplevede Aksel Larsen den særbehandling, som blev udenlandske kommunister til del i det revolutionære Rusland. Mens de øvrige passagerer blev underkastet en “temmelig nøjagtig kontrol”, blev han dirigeret hen for sig selv og kort tid efter sejlet i land af en motorbåd. Vel ankommet på sovjetisk jord blev han indkvarteret på det tidligere så fashionable Hotel Europa og uden beregning udstyret med spisekuponer til restauranten. Han var imponeret over overtjeneren, der talte 12 sprog, men ellers “noget trist” ved sit første møde med det revolutionære Sovjetunionen. Særbehandlingen kunne ikke skjule, at Leningrads havn var nedslidt og ikke vedligeholdt efter verdenskrigen og den borgerkrig, der var fulgt i kølvandet på Oktoberrevolutionen. Aksel Larsen fandt den “meget medtaget” og den gjorde “just ikke noget godt indtryk”:2

“Få kraner, forfaldne pakhuse, slet klædte havnearbejdere – men der var også arbejde i gang med at bygge eller udbedre bolværker, så fremgang kunne da spores.”

Hans første indtryk var, at “befolkningen vist ikke levede for godt”, og i det hele taget viste livet i det virkelige Sovjetunionen sig snart at være meget anderledes end de “tågede og optimistiske forestillinger”, han medbragte hjemmefra. For ganske vist havde han studeret både Lenin, Zinovjev og Stalin, ligesom han “naturligvis” kendte både revolutionens og Kominterns historie:3

“Men om de konkrete forhold. Hvordan det var. Det vidste jeg ikke noget om. Og jeg var vel nok i visse henseender skuffet over de tilstande, hvor-under jeg kom til at leve dér. Men man affinder sig jo under alt muligt.”

Og Aksel Larsen affandt sig. Efter et døgns ophold i Leningrad fortsatte han som planlagt med nattoget “i blød vogn” til Moskva, hvor han tog en drosche til Kominterns bygning, der lå lige over for Kreml ved Moskva-floden. Her blev han modtaget af en tysker, Willy Mielenz, der under 1. verdenskrig havde arbejdet på fabrik i Sverige, og i begyndelsen af 1920’erne været sekretær for den svenske venstresocialist Frederik Ström, der var sovjetisk generalkonsul i Stockholm. Han talte ret godt svensk, og arbejdede nu i EKKI’s skandinaviske sekretariat.4 Mielenz kunne fortælle, at Aksel Larsen var kommet alt for tidligt. Det havde vist sig vanskeligere end forudset at skaffe kvalificerede lærerkræfter og undervisningsmaterialer, og Lenin-skolen ville tidligst åbne en gang til foråret. Så foreløbig blev han indkvarteret for natten på det legendariske Hotel Lux på Tverskaja-gaden i Moskvas centrum.

Hotel Lux var bygget kort før århundredskiftet som et luksushotel for købmænd og forretningsfolk og bar da navnet “Frankrig – Filippovs Hus” efter bygmesteren Filippov, en rig bager. Nu tjente dets fire etager, udsmykket og møbleret i rokoko-stil, som bolig for en stor del af Kominterns funk-tionærer og som hotel for fremtrædende udenlandske kommunister, og det var som sådan, at det vandt verdensberømmelse.5 Aksel Larsen fik et værelse “sammen med en eller anden udlænding, der var kommet i et helt andet ærinde fra et andet parti”, men det var ikke noget, der slog skår i hans ændrede sindsstemning. Miljøet på Hotel Lux var internationalt, revolutionært – og privilegeret. Glemt var mødet med Leningrads trøstesløse havn og de første, skuffende indtryk, da Aksel Larsen oplevede sin første rigtige aften i “socialismens fædreland”:6

“Den aften spiste jeg for første gang i mit liv Bøf Stroganoff, som jeg ikke tror, jeg senere har fået det noget sted så veltillavet. Jeg så lyst på tilværelsen”.

Aksel Lassovitj Lassen

Aksel Larsen var kommet for tidligt – men han var kommet, og derfor var der ingen grund til at rejse hjem igen. Det mente formanden for Leninskolens optagelseskommission, ungareren Ladislaus Rudas, som Aksel Larsen mødtes med dagen efter, heller ikke. Det var planen, at Lenin-skolen skulle åbne til marts, og indtil da kunne Aksel Larsen studere på det såkaldte Vest-universitet, der var en politisk læreanstalt med det officielle navn, “Kommunistisk Universitet for Vestens Nationale Mindretal”. Mens Lenin-skolen var en Komintern-institution, var Vest-universitetet en sovjetisk partiskole, oprettet af Folkekommissærernes Råd i november 1921. Den var beregnet for befolkningen i de områder, der havde hørt under det tsaristi ske Rusland, men som var gået tabt under borgerkrigen og krigen mod Polen 1920-21 – de vestlige dele af Hviderusland og Ukraine og de baltiske repub likker – samt for vestlige, nationale mindretal i Sovjetunionen så som Volga-tyskere og Karel-finner.7

Men også kommunister fra europæiske lande, hovedsageligt fra Tyskland og Østeuropa, der var emigreret eller rejst i eksil til Sovjetunionen, stu derede her – og nu også Aksel Larsen der indvilligede i Rudas’ forslag. Det blev derfor kun til en enkelt overnatning på Hotel Lux – i denne omgang. Den 1. oktober 1925 flyttede Aksel Larsen ind på Vest-universitetet. På registreringskortet blev han opført som Aksel Lassovitj Lassen – ifølge den russiske skik med faderens navn som mellemnavn og efter en åbenbar høre fejl under indregistreringen, hvor en eller anden har haft svært ved at forstå Aksel Larsens fynske tungemål. Som erhverv opgav han at være “tekstil arbejder”, og med henvisning til sin indmeldelse i DKP i 1920, blev han op ta get “som arbejder direkte fra produktionen med fem års partianciennitet”.8

Vest-universitetet var som så mange andre af den nye sovjetmagts institutioner interimistisk indrettet i bygninger med tilknytning til den tidligere overklasse – i dette tilfælde en folke- og mellemskole for den velhavende tyske koloni, der boede i Moskva indtil Oktoberrevolutionen. Indkvarteringen foregik i en gammel klostergård i både ældre og nyopførte kollegier under “elendige forhold”, og Aksel Larsen fik anvist plads i en sovesal til 18 personer, hvor der boede “alle mulige nationaliteter”. Sengen var “nærmest et jernskelet” med en bund af brædder, mens madrassen var at sammenligne med en “stor sæk”, man selv skulle fylde med halm – når der altså var noget. Og det var der ikke dén dag, den første danske student flyttede ind, men til gengæld var der lagener, tæpper og noget undertøj. Der var gratis og “tilstrækkelig” kost, 8 rubler om måneden i lommepenge, og “godt med væggelus”.9

Aksel Larsen var ikke begejstret for de kummerlige vilkår. Han følte sig ensom under de fremmedartede forhold så langt hjemmefra, men så meget mere glædede han sig over de politiske studier. Som sovjetisk læreanstalt havde Vest-universitetet et alment uddannelsessigte. Der blev ikke kun undervist i marxistisk politik og ideologi, men også i elementære skolefag som sprog, kemi, biologi og fysik – givetvis til glæde for de studenter, der ikke havde gået på Mulernes Legatskole. Til gengæld fik Aksel Larsen stærkt brug for sine sprogkundskaber, da han 15. oktober blev optaget på førsteårsholdet i universitetets “tyske sektor”. Miljøet var revolutionært, under visning og fritid stærkt politiseret, og han deltog “med liv og sjæl” i de mange møder og diskussioner, hvor bølgerne ofte gik højt.10

De første opgaver

Det var ikke kun i forsvaret for Sovjetunionen, at Komintern udøvede en vigtig funktion for de nye magthavere i Kreml. Også når det gjaldt om at forsikre den sovjetiske befolkning om støtte fra det internationale proletariat, blev EKKI og de kommunistiske partier mobiliseret. Og var Aksel Larsen kommet for at studere, så var rygterne om hans agitatoriske evner øjensynligt løbet i forvejen, for efter kun godt en uge i Moskva bad Mielenz ham skrive en artikel samt en hilsen beregnet for nogle russiske soldater-blade. Aksel Larsen gjorde sit bedste og afleverede 7. oktober en artikel om “militarismen i Danmark” – seks sider skrevet med hans mest pertentlige håndskrift, og vedlagt en personlig hilsen til de russiske soldater fuld af revolutionær patos:11

“Kammerater i Den Røde Armé!

Som hele verdens revolutionære proletariat har lært at skatte jeres bedrifter og forstå jeres betydning, således har også vi danske kommunister lært at beundre jer. Vi ved, at I, forsvarerne af Verdens første arbejderrepublik, er det internationale proletariats avantgarde. Vi er forvisset om, at I – i fremtiden som i fortiden – vil vide at tilbageslå ethvert angreb på Sovjetunionen, og når det tidspunkt kommer – og det kommer – da også vi står over for det endelige opgør med vore klassefjender, da ved vi, at vi i det røde Ruslands Røde Armé har en støtte, som vil hjælpe os at knuse også vort bourgeoisi og befæste arbejdernes, bøndernes og soldaternes rådsrepublik.

Leve den Røde Armé!

Leve den proletariske verdensrevolution!”



Åbenbart var Aksel Larsen usikker på, om han havde udfyldt opgaven korrekt og især om hans hilsen nu svarede til, hvad der var gængs i sådanne sammenhænge: – “Er det for svulstigt??”, spurgte han Mielenz. Men Mielenz mente øjensynligt, at det var helt i orden, for såvel artikel som hilsen blev uden rettelser renskrevet og oversat til tysk, så den kunne gå videre i Kominterns apparat.12

I den udstrækning studierne tillod det, blev Aksel Larsen inddraget i det skandinaviske sekretariats arbejde, også da en dansk fagforeningsdelegation i begyndelsen af november 1925 kom til Moskva for med egne øjne at “studere forholdene i Rusland” og deltage i festlighederne på revolutionsdagen 7. november. Officielt var delegationen indbudt af de russiske fag foreningers centralråd, men reelt var det Komintern, der bag kulisserne sty rede besøget. Fra Danmark havde DKP’s ledelse forinden oversendt en fyldig gennemgang af delegationen og de enkelte deltageres personlige og poli tiske tilbøjeligheder, og under hele rejsen holdt de tre kommunister i dele gationen, Richard Jensen, Johannes Honoré og Einar Schultz, løbende kon takt til Komintern.13

Aksel Larsen blev formelt tilknyttet som guide og tolk fra tysk til dansk, og som sådan deltog han i en række besøg på forskellige fabrikker og institutioner, ligesom han også mere uformelt deltog i teaterbesøg og lignende. Af Mielenz havde han imidlertid fået den opgave at være Kominterns øjne og ører, og efter delegationens hjemrejse i slutningen af november afleverede han en skriftlig rapport til EKKI om forløbet af delegationsbesøget, herunder om de enkelte deltageres reaktion og de indbyrdes diskussioner: – “Flertallet af ikke-kommunisterne var enten for ortodokse socialdemokrater ... eller håbløst udifferentierede”, gav han som forklaring på besøgets begrænsede succes. Deltagerne havde delt sig i et stort, skeptisk flertal, der “kværulerede over de mindste bagateller”, og i et “sympatisk” indstillet mindretal omkring de tre kommunister. Aksel Larsen tog sin opgave alvorligt og fremkom med flere gode råd og forslag til, hvorledes man i fremtiden kunne sikre en bedre “kvalitet” af deltagere, men alligevel mente han ikke, at anstrengelserne havde været helt spildt: – “Det arbejde, delegationens sympatiserende medlemmer og Kommunistisk Parti kan og vil yde, vil sikkert give resultater i Danmark”, sluttede han optimistisk sin rapport, der blev oversendt til finnen Otto Kuusinen i EKKI’s præsidium.14

“Politisk luftforandring”

I slutningen af året fik Aksel Larsen selskab af Arvid Hansen, der kom til Moskva for at deltage i et udvidet EKKI-plenum, og som med sin russiskfødte kone, Mira, flyttede ind på Hotel Lux. Gensynsglæden var gensidig, og samværet og venskabet med de to blev både personligt og politisk af stor betydning. Personligt i form af et kærkomment, socialt holdepunkt, der også kom til at omfatte Miras familie, som han omgikkes “særdeles meget”. Politisk ved, at Aksel Larsen efter eget udsagn “i høj grad” kom “under indflydelse” af den “langt mere erfarne” Arvid Hansen.15

Men der var flere bekendte i Moskva. På samme tid som Aksel Larsen var også Ruth Fischer ankommet til Moskva. Som Arvid Hansen skulle hun deltage i det udvidede plenarmøde i EKKI, der oprindelig var blevet indkaldt til oktober måned, men på grund af et voldsomt opgør i det russiske parti blevet udskudt gentagne gange. Med Aksel Larsens ord var en “politisk luftforandring” på vej i Komintern, hvilket igen hang snævert sammen med opgøret i det russiske parti.16 Siden Oktoberrevolutionen, hvor det var forholdsvis ligetil at sympatisere med de russiske bolsjevikker, var for holdene blevet mere komplicerede. Lenin var død januar 1924, og den hid tidige, tilsyneladende enighed i den russiske partiledelse erstattet af en vold som magtkamp mellem partiets generalsekretær, Josef Stalin, og skaberen af den Røde Hær, Leo Trotskij. Stalin havde vundet det første opgør i en alliance med Lev Kamenev og Grigorij Zinovjev. Siden var det også kommet til en splittelse mellem disse tre, og kort efter Aksel Larsens ankomst til Moskva besejrede Stalin med støtte af Bukharin sine tidligere forbundsfæller på en partikongres i december 1925.

Stridighederne i den sovjetiske ledelse skabte forvirring i de kommunistiske partier verden over, samtidig med at Komintern i stigende grad blev inddraget i magtkampene. De forskellige fløje søgte at vinde støtte i Kom-intern for deres synspunkter, og med det russiske partis autoritet og position var det omvendt utænkeligt, at Komintern ikke skulle følge det russiske partis beslutninger. Derfor var Aksel Larsen vidne til, at EKKI-mødet gang på gang blev udskudt, indtil den russiske partikongres i december endelig havde afgjort opgøret til Stalins fordel. Og selvom han ikke var uvant med fraktionskampe hjemmefra, så måtte han erkende, at han i forhold til dette niveau var “en ganske naiv og uerfaren ung mand”.17

Arvid Hansen deltog i forberedelserne af det udvidede EKKI-møde og indviede Aksel Larsen i sin viden om striden i det russiske parti og dets tråde til Komintern. Politisk var det et opgør mellem på den ene side Stalins teori om socialisme i ét land, og på den anden side Trotskijs teori om verdensrevolutionen, som nu blev forsvaret af Zinovjev og Kamenev. Alene af dén grund var det på næsten naturgivent, at Stalins sejr måtte få konse kvenser for Komintern. Samtidig var opgøret et led i Stalins voksende greb om det russiske parti- og statsapparat. Kamenev havde på den russiske partikongres direkte anklaget Stalin for at ville etablere et “enkeltmandsstyre”, og Stalin havde kvitteret med en hurtig og systematisk udrensning af Zinovjevs og Kamenevs tilhængere, hvorved hans øjne naturligt nok også faldt på Komintern, hvor Zinovjev var præsident og havde sin vigtigste bastion.18

Allerede mens det russiske opgør bølgede bag lukkede døre, var det begyndt at brede sig til Komintern og indvarsle den “politiske luftforandring”, hvilket Aksel Larsens to bekendte fra partikongressen i Oslo fik at mærke. I september 1925 havde EKKI’s sekretariat underkendt den venstrekurs, som Arvid Hansen med støtte af Ruth Fischer havde fået gennemført i det norske parti, hvorefter Ruth Fischers fløj blev sat fra ledelsen af det tyske parti og en voldsom kampagne mod “Fischer-Maslov gruppen” indledtes. Og nu var de begge i Moskva – indkaldt for at indrømme deres politiske fejltagelser, men også som led i den russiske magtkamp.

Arvid Hansen og Ruth Fischer hørte til Zinovjevs støtter og politiske meningsfæller, og manøvrerne mod de to var et led i en begyndende underminering af Zinovjevs position i Komintern. Begge var de fremtrædende medlemmer af Komintern med stor international autoritet, men for Stalin var det især vigtigt at stække Ruth Fischer, der var den mest markante ikke-russiske repræsentant for den fløj i Komintern, der kritiserede teorien om socialisme i ét land for at være en højredrejning og et forræderi over for verdensrevolutionen. Både politisk og personligt var hun nært knyttet til Zinovjev, og hun veg ikke tilbage for åben og direkte kritik af Stalin. Det “tyske spørgsmål” i almindelighed og Ruth Fischers person i særdeleshed blev det afgørende punkt på såvel den formelle som den uformelle dagsorden til EKKI-mødet.

Gennem sine diskussioner på Vest-universitetet og bekendtskabet med Arvid Hansen kunne Aksel Larsen følge, hvorledes der efter afslutningen af den russiske partikongres udfoldedes en hektisk aktivitet bag kulisserne, rettet mod især Ruth Fischer. Selv Stalin, der almindeligvis ikke tog direkte del i Kominterns arbejde, blandede sig personligt i forberedelserne af mødet og anklagede i EKKI’s præsidium “Fischer-Maslov gruppen” for at stå i vejen for en afklaring i det tyske parti.19 Aksel Larsen var næppe i stand til at overskue de fulde konsekvenser af det opgør, der var under udvikling og holdt sig til Arvid Hansen, som støttede Ruth Fischer. Så meget var han dog klar over, at hans norske ven “måske ikke helt var persona grata i de højeste instanser”, men det tog han sig ikke af. De to var jo “gamle venner” – og også “politisk på linje”, mente han. Og desuden “var Sovjetunionen jo fri hedens land, så man måtte selv vælge, hvem man ville omgås”.20

“Lille og ubetydelig”

Gennem den finske partiformand og medlem af EKKI, Kullervo Manner, lykkedes det Aksel Larsen at få adgang til det udvidede EKKI-møde, der blev indledt i februar 1926 og holdt i Andreas-salen i Kreml. Han fik hverken tale- eller stemmeret, men da DKP af økonomiske grunde ikke havde sendt en officiel repræsentant og i stedet lod sig repræsentere af det svenske EKKI-medlem, Karl Kilbom, fik Aksel Larsen mulighed for, som “gæst” at deltage med taleret i en særlig dansk kommission, der var nedsat under en skandinavisk kommission.21 Det danske spørgsmål havde imidlertid ikke nogen høj prioritet, og Aksel Larsens opmærksomhed var under alle omstændigheder rettet mod opgøret om det tyske spørgsmål, som han de næste fire uger fulgte på nærmeste hold på selve plenarmødet og i de forskellige kommissioner.

Alle de stridende parter i det russiske opgør var repræsenteret på mødet, men optrådte i enighed på partiets officielle linje. Desuden havde det russiske parti gennem EKKI’s præsidium forhindret, at opgøret blev diskuteret særskilt – for at undgå, “at diskussionen i SUKP blev ført over i Komintern”, som det blev udtrykt. Med Aksel Larsens ord skulle man derfor være “fintmærkende for at fornemme dønningerne efter den nylig afholdte russiske partikongres”. Men som en skjult understrøm satte konflikten mellem Stalin og Zinovjev sit præg på mødet i almindelighed og i det tyske spørgsmål i særdeleshed.22

Umiddelbart inden mødet havde Stalin forsøgt at få Ruth Fischer til at bryde med Zinovjev ved at love hende genindsættelse og fuld støtte i den tyske partiledelse, men forgæves. Ruth Fischer stod fast, men måtte selv se i øjnene, at hun ikke kunne forvente støtte fra Zinovjev, da den russiske dele gation også i det tyske spørgsmål var forpligtet til at optræde i enighed.23 Og det blev et møde holdt i en atmosfære af hetz og manipulation. “Fischer-Maslov gruppen” blev anklaget for at have ført det tyske parti “til randen af en politisk og moralsk katastrofe”. Og Stalin, der ikke overlod noget til tilfældighederne, men selv deltog i møderne i den tyske kommission, stemplede gruppen som “den mest uønskede og mest forkastelige” i det tyske parti.24 Aksel Larsen kunne hverken gøre fra eller til, men hvor hans sympatier lå, kunne ingen være i tvivl om. Foruden Arvid Hansen omgikkes han “meget, og meget kammeratligt”, med både Ruth Fischer og flere andre af hendes meningsfæller fra “Fischer-Maslov gruppen”, heriblandt Hugo Urbahns, kandidatmedlem af EKKI.25

Slaget var tabt på forhånd. Mødet endte med vedtagelse af en resolution, hvor der ikke længere blev talt om en “Fischer-Maslov gruppe”, men kun om en “Ruth Fischer gruppe”, hvis grundlag blev karakteriseret ved “manglende tiltro til det kommunistiske parti, til arbejderbevægelsen og den proletariske revolution”. Kun gennem “den øjeblikkelige likvidering af Ruth Fischer fraktionen” kunne det tyske parti vinde fornyet fremgang, hed det.26 Imod resolutionen stemte kun Arvid Hansen og den italienske venstrekommunist, Amadeo Bordiga, der i en bitter tale advarede om, at et “terrorregime” med metoder som indgreb, straf og tilintetgørelse havde udviklet sig inden for Komintern. Ruth Fischer selv, Hugo Urbahns og flere andre kunne ikke stemme imod, da de kun var kandidatmedlemmer af EKKI. Og Maslov var forhindret, da han sad i fængsel i Tyskland.27

Heller ikke Aksel Larsen kunne give sin mening til kende og stemme mod resolutionen, der på det nærmeste lyste hans meningsfæller i band. At udfaldet blev, som tilfældet var, må han have indset ret hurtigt – om ikke andet, så fordi både Arvid Hansen og Ruth Fischer aldrig var i tvivl om udfaldet. Men udsigten til et på forhånd tabt slag fik ham ikke til at revidere sine synspunkter eller holde lav profil med sin sympati for Ruth Fischer og Arvid Hansen, uanset at han derved kom i modsætning til såvel EKKI som til den russiske partiledelse og Josef Stalin, der var begyndt at træde mere og mere frem som Lenins efterfølger – alt sammen omstændigheder, der burde have virket skræmmende på en “ganske naiv og uerfaren” ung kommunist, men ikke på Aksel Larsen:28

“Hverken på eksekutiv-mødet eller andet steds fandt jeg anledning til at skjule mine meninger. For naturligvis var der menings- og diskussionsfrihed, og formodentlig har jeg også regnet med, at jeg var en så lille og ubetydelig person, at ingen lagde mærke til mig. Det gjorde man måske alligevel.”

“Komintern G.m.b.H.”

Havde tonen heller ikke tidligere været specielt forsonlig i de kommunistiske fraktionskampe – hverken i det russiske parti, eller i Komintern og de nationale partier – så blev Aksel Larsen på det udvidede EKKI-møde vidne til en ny og anderledes atmosfære, der indvarslede det “terrorregime”, som Bordiga havde advaret imod. I den tyske kommission over-værede han således, hvordan Karl Kilbom “rendte sig en staver i livet”, som han har udtrykt det. Det var Kilbom, der som Komintern-udsending havde gennemført kursændringen i det tyske parti, og nu imødegik han Ruth Fischers anklage om, at teorien om socialisme i ét land var udtryk for en højredrejning dikteret af Sovjetunionens interesser. Man skulle ikke være bange for at glide for langt til højre, når det var i Sovjetunionens interesser, erklærede Kilbom – hvilket fik Stalin til at gribe ind. Den sovjetiske leder kaldte det “en fornærmelse” overhovedet at forfægte det synspunkt, at Sovjetunionens interesser på noget tidspunkt kunne kræve, at noget kommunistisk parti skulle gå til højre – hvorefter han anbefalede Kilbom at rette i det officielle stenogram af sin tale. Det gjorde Kilbom med den forklaring, at han desværre på grund af sit mangelfulde tysk havde udtrykt sig forkert.29

Foruden korrektion af “forkerte udtalelser” blev også andre, senere helt gængse metoder, introduceret på EKKI-mødet. Det skete, da en del af Ruth Fischers personlige korrespondance med venner i Tyskland, heriblandt flere breve til den fængslede Maslov, blev refereret fra talerstolen. Den nye stærke mand i det tyske parti, Ernst Thälmann, læste også op af et brev fra Maslov, som Ruth Fischer endnu ikke selv havde modtaget, og hvordan han var kommet i besiddelse af det personlige brev blev forklaret på et lukket møde i den tyske kommission. Men ingen af deltagerne i EKKI-mødet kunne være i tvivl om, at andre instanser end Komintern var involveret.30

Aksel Larsen fik yderligere indblik i den begyndende, nye orden, da han efter EKKI-mødet kom tæt på den praksis, der i korridorerne gav EKKI navnet “Komintern G.m.b.H” (Gesellschaft mit beschränkter Haftung – selskab med begrænset ansvar/arrest), og som fik Ruth Fischer til at betegne sit op-hold på Hotel Lux som “en slags æresfængsel”.31 Det var almindelig praksis, at deltagere i EKKI-møder – og studenter på Lenin-skolen – afleverede deres pas til EKKI’s såkaldte organisationsafdeling og i stedet fik udleveret en russisk opholdstilladelse. Pas og udrejsevisum kunne herefter kun udleveres efter tilladelse af EKKI’s præsidium, og dén kunne Arvid Hansen, Amadeo Bordiga, Ruth Fischer og flere andre ikke få efter EKKI-mødet – i hvert fald ikke uden videre.

I slutningen af april lykkedes det Arvid Hansen at få lov at rejse hjem med Mira. Han havde i den norske kommission og på EKKI-mødet stemt for resolutionen i det norske spørgsmål og derved indrømmet sine egne fejl i så henseende. Ruth Fischer fik derimod lov at vente i uvished, og den 5. juni besvarede EKKI’s præsidium hendes gentagne forespørgsler med at stemple det som “disciplinbrud”, hvis hun rejste tilbage til Tyskland “uden beslutning fra EKKI”. Først da Zinovjev senere i juni måned fortroligt oplyste hende om, at Stalin var rejst på en kort ferie i Kaukasus, lykkedes det Ruth Fischer at få pas og papirer udleveret, idet hun selv måtte udrede rejse penge. Ved Stalins tilbagekomst til Moskva blev Ruth Fischers afrejse af Kominterns præsidium enstemmigt stemplet som “en grov og bevidst op træ den mod den internationale disciplin og partidisciplinen”, hvorefter hun blev fjernet fra alle poster og advaret om, at hendes medlemskab af Kom intern hang “i en tynd tråd”.32

Aksel Larsen var vidende om disse forhold og fortæller til dels om dem i sine offentliggjorte erindringer, men selv slap han for konsekvenser af sit samvær med de nu bandlyste venstrekommunister. Han har dog fortalt, at hans opførsel på EKKI-mødet “i hvert fald” var blevet bemærket af en ungarer, Jozsef Poganij, der under navnet John Pepper var amerikansk EKKI-repræsentant, og som Aksel Larsen havde mødt som Komintern-udsending i Danmark efteråret 1924. Men ligesom Aksel Larsen ikke tog nævneværdig notits af de metoder, der begyndte at se dagens lys i Komintern, så mente EKKI øjensynligt ikke, der var grund til at skride ind over for den unge dansker. I hvert fald ikke i første omgang – og så “måske alligevel”.33

“Sendt af en farlig fraktion”

Aksel Larsen var kommet til Moskva i en turbulent periode, hvor fraktionskampe og nye alliancer hurtigt kunne vende op og ned på etablerede mønstre og sandheder. Hvor omskiftelig og intrigant atmosfæren i Komintern og dens institutioner var ved at blive, oplevede han på tæt hold, da han i begyndelsen af april 1926 begyndte at undre sig over, at der ikke blev sendt bud efter ham fra Lenin-skolen. Indretningen af bygningerne var færdig, indskrivningen af studenter for længst indledt, og andre, der også var kommet for tidligt, var allerede optaget og flyttet ind. Han søgte derfor foretræde for Ladislaus Rudas, hvis oprindelige imødekommenhed var forsvundet som dug for solen. Formelt var det ikke Aksel Larsens optræden på EKKI-mødet, der var årsagen til langsommeligheden, selvom han utvivlsomt har ret i sin senere formodning om, at også dét spillede ind. Rudas kunne derimod oplyse, at når Aksel Larsen ikke var “berettiget” til optagelse, var det, fordi Lenin-skolen “fra dansk hold” havde fået oplyst, at det ikke var den danske partiledelse, men “en farlig fraktion”, der havde sendt ham til Moskva.34

Med god grund formodede Aksel Larsen, at det var Thøgersen-fløjen, der var kilden til disse oplysninger. Han var således næppe rejst til Moskva, før Thøgersen hævdede, at det ikke var partiledelsen, men Ernst Christiansens fløj, der havde sendt Aksel Larsen på Lenin-skolen. Og han havde ikke været i Moskva mere end 14 dage, før Thøger Thøgersen krævede ham kaldt hjem af frygt for, “at han skulle informere ensidigt om forholdene i Danmark”.35

Bare to måneder senere protesterede Thøger Thøgersen igen over Aksel Larsens tilstedeværelse i Moskva, og denne gang var anledningen, at Aksel Larsen havde tilbragt nogle uger i november sammen med en dansk arbejderdelegation, der var på rundrejse i Sovjetunionen – og som “dansk arbejderstudent” også havde deltaget i et møde i EKKI’s skandinaviske sekretariat, hvor de tre kommunister i delegationen, Richard Jensen, Johannes Honoré og Edwin Schultz, var indbudt til at redegøre for deres syn på situationen i DKP. Mødet indgik i EKKI’s forberedelser af den forestående kongres i DKP, og Thøgersen blev ikke begejstret, da han ved delegationens hjemkomst erfarede, hvorledes Aksel Larsen ikke alene havde imødegået Richard Jensens rapport om situationen i partiet, og stemplet Thøgersen selv som leder af en gruppe “sabotører” i partiledelsen. Aksel Larsen havde også underholdt med, hvorledes Thøger Thøgersen til en fælles socialdemokratisk-kommunistisk 1. maj demonstration i København havde “okkuperet” en socialdemokratisk talerstol og talt på en måde, “der måtte virke som en rød klud foran en tyr”, hvorefter samarbejdet endte i “simpelt slagsmål”.36

Thøgersen havde fået bekræftet sin frygt for, at Aksel Larsen ville informere “ensidigt” og protesterede voldsomt i partiets forretningsudvalg over, at Aksel Larsen på den måde havde informeret Moskva om situationen i partiet, “uden at være valgt hertil”.37 At hans påstand om, at Aksel Larsen ikke var kommet retmæssigt til Moskva, til sidst var kommet Lenin-skolens ledelse for øre, kan på dén baggrund ikke undre. Selv mistænkte Aksel Larsen Richard Jensen for, under arbejderdelegationens besøg, at have infor meret personlige kontakter i EKKI’s apparat om sit syn på udvælgelsen af DKP’s første student på Lenin-skolen. I givet fald er det imidlertid tvivlsomt, om Aksel Larsen havde fået adgang til EKKI-mødet.38

Mere sandsynligt er det, at det er Thøgersen selv, der har søgt at kaste grus i maskineriet. Han var selv kommet til Moskva i begyndelsen af april 1926 – umiddelbart før tidspunktet, hvor Aksel Larsen henvendte sig til Rudas – og han var rasende ved ankomsten. På en partikongres i begyndelsen af januar havde han accepteret et forslag fra to Komintern-udsendinge, Karl Kilbom og Vilhelm Pieck, om at blive “delegeret” til Moskva. Men dels fik han lov at vente i tre måneder, inden EKKI endelig gav ham lov at rejse – og efter at han havde sagt sit job op. Dels opdagede han ved ankomsten til Moskva, at han ikke som aftalt skulle arbejde nogle måneder i den kommunistiske Røde faglige Internationale, Profintern, der havde sit hovedkvarter i Moskva, men i stedet blev indskrevet som elev på Lenin-skolen for to år.39

Den såkaldte “delegering” af Thøgersen til Moskva var et kirurgisk indgreb i fraktionskampene i DKP, der for en tid skulle fjerne ondets rod, men Kilbom og Pieck havde ikke haft rygdækning i EKKI. Thøgersen selv var imidlertid ikke i tvivl om, at der var en klar forbindelse mellem Aksel Larsens “ensidige” informationer og de to’s forslag om, at han skulle til Moskva. I sin vrede har han ved indskrivningen på Lenin-skolen næppe undladt at fremdrage sine anklager mod Aksel Larsen, der samtidig faldt i gødet jord oven på EKKI-mødet.40

For Rudas var situationen ikke nem. Udsigten til at indskrive en student på Lenin-skolen, hvis mandat måske var tvivlsomt, og som på det nyligt overståede EKKI-møde havde fraterniseret med Ruth Fischer, var ikke betryggende. Og selv da Ernst Christiansens anbefalingsskrivelse var hentet frem af arkiverne, hvor den havde ligget siden Aksel Larsens midlertidige overflytning til Vest-universitetet, tøvede Rudas. Aksel Larsen blev med sine egne ord “forbandet gal i skralden” – og Rudas “forlegen” – indtil finnen Mauno Heimo, en højtstående funktionær i EKKI, samt jugoslaven Gregor Vujovic, sekretær for skolens optagelseskommission og ansat i Kominterns kadre-sektor, fremtvang en afgørelse. Aksel Larsen blev indkvarteret på sko len samme dag, bestod nogle dage senere optagelsesprøven, og blev erklæ ret for “særdeles velegnet” – af Rudas.41

Hvordan forholdet mellem Aksel Larsen og Thøger Thøgersen udviklede sig under deres videre fælles ophold på Lenin-skolen, har ingen af dem nogensinde kommenteret – i hvert fald ikke offentligt. At det ikke har været det bedste, vidner den efterfølgende udvikling om. Det samme gør dét for-hold, at Aksel Larsen i sine erindringer overvejede at skrive om Thøgersens ophold på Lenin-skolen, men undlod det.42

Dæknavne og andre “julelege”

Aksel Larsen blev officielt overflyttet fra Vest-universitetet til Lenin-skolen 17. april 1926. Den officielle åbning fandt sted 1. maj – samme dag, som Aksel Larsen første gang fejrede arbejderklassens internationale kampdag på Den Røde Plads, stående ved siden af Lenins mausoleum, hvorfra den sovjetiske og Kominterns ledelse med Stalin i spidsen modtog befolkningens hyldest.43 Den privilegerede plads på denne officielle sovjetiske helligdag, vidnede om den betydeligt højere status, som Lenin-skolen havde i forhold til Vest-universitetet – en status, der ikke kun kom til udtryk i skrappere optagelseskrav, men også i betydeligt bedre faciliteter. Skolen var indrettet i en tidligere adelig rideklub i Vorovskaja-gaden i Moskvas centrum ikke langt fra EKKI’s bygning og Kreml. Aksel Larsen skulle nu kun dele værelse med tre tyskere, og i modsætning til Vest-universitetet fandt han “værelserne brugbare, møbleringen tilfredsstillende saglig, sen-gene gode og forplejningen næsten for god – og månedspengene var 60 rubler.”44

Både Lenin-skolen og Vest-universitetet befandt sig i en slags “grå zone”, idet både Sovjetunionen og Komintern søgte at undgå for megen offentlighed om deres eksistens. Mange studenter kom fra partier, der var halv eller helt illegale, og skolerne var omgivet af en række sikkerhedsforanstaltninger, som Aksel Larsen i vid udstrækning opfattede som en gang “julelege”. Som eksempel har han fortalt, hvordan skolens studenter i foråret 1927 blev udkommanderet til en demonstration foran den engelske ambassade, der lå tæt ved skolen i Vorovskaja-gaden. Det foregik på den måde, at sko-lens studenter først sneg sig ned ad en sidegade for i sikkerhedens navn og af hensyn til de polske studerende at undgå den polske ambassade, for derefter at demonstrere et par gadehjørner væk under bannere og en stor rød fane, hvor der med guldtråde og store bogstaver var indvævet “Den Internationale Lenin-skole”.45

På begge skoler var der kun adgang mod forevisning af et særligt “propusk”, og alle studenter fik et dæknavn, så de ikke kendte hinandens virkelige navne og ikke senere kunne spores tilbage til de to institutioner – med undtagelse af Aksel Larsen, der fandt at det var “en form for illegalitet, der var inderligt upraktisk”:46

“Det var jo ingen hemmelighed i Danmark, at jeg var rejst til Moskva for at gå på Lenin-skolen. Min familie og mine venner vidste det, og i min tid på Vest-universitetet havde jeg fået mange breve hjemmefra. Det ville virke noget underligt, hvis jeg nu skulle give dem besked om, at de fremtidig skulle skrive et helt andet navn på kuverten”.

Allerede på Vest-universitetet havde Aksel Larsen fastholdt, at han hed Aksel Larsen, hvilket helt officielt var blevet meddelt Kominterns forskellige instanser.47 Og som den formodentlig eneste fik han nu også lov til at studere på Lenin-skolen under sit rigtige navn. Senere blev sikkerhedsbestemmelserne gennemført med større konsekvens, og to af Aksel Larsens senere forbundsfæller i opgørene i DKP, Knud Smith, der 1927 kom på Lenin-skolen, og Martin Nielsen, der 1928 startede på Vest-universitetet, studerede under dæknavnene Leroux og Wang. Også hjemme i den danske partiledelse blev det praksis at omtale Moskva-studenterne i protokoller og papirer med deres dæknavne.48

Om ikke andet, så forstod Aksel Larsen at gøre opmærksom på sin eksistens, men han slap dog ikke for at blive medlem af Sovjetunionens Kommunistiske parti. Ifølge Kominterns statutter skulle man være medlem af partiet i dét land, hvor man opholdt sig permanent. I Sovjetunionen gjaldt det også for medarbejdere i Komintern og for studenter på Vest-universitetet og Lenin-skolen. Og der var ikke tale om noget proformamedlemskab.49

Student på Lenin-skolen

Efter den officielle åbning gik der endnu nogen tid, inden undervisningen kom i gang. Det var langtfra alle studenter, der havde indfundet sig, og sommerperioden satte også sit præg på Kominterns institutioner. Først efter et halvt år var der fuldt program med 86 studenter fra 10-12 lande, der blev fordelt på to tyske, en fransk, en engelsk og en russisk sproggruppe. I den tid Aksel Larsen var på skolen, voksede den, til studentertallet var oppe på omkring 200.50 Han høstede nu frugterne af tiden på Vest-universitetet, idet han var betydeligt bedre forberedt til studierne end de fleste andre – og kom derfor i den bedst kvalificerede af de to tyske klasser, der blev oprettet. I for-hold til de oprindelige planer var kurset samtidig blevet ændret, så han nu kunne se frem til et studieforløb på to år oven i den tid, han allerede havde tilbragt i Moskva, hvad han ikke var ked af.

Tværtimod var han ikke begejstret, da det sommeren 1927 blev besluttet, at studenterne skulle hjem og arbejde i deres respektive partier i et par måneder “for ikke at miste forbindelsen”, som det hed. Han havde allerede fået ordnet sine papirer og udfyldt et såkaldt “akt ob otpravke” (udrejsedokument), da arrangementet med kort varsel blev aflyst. Det var hverken han eller de øvrige studenter kede af, men derimod var de “forbitrede” over argumentationen – at man i Kominterns og skolens ledelse var blevet bange for, at de “skulle blive påvirket af kapitalistiske og småborgerlige idealer”. Ikke ligefrem et udtryk for overvældende tillid til de personer, der var udset til at være ledende i de kommunistiske partier, og samtidig symptomatisk for den vægt man lagde på at kunne uddanne kadrer i Moskva uden forstyrrende momenter udefra.51

Havde Aksel Larsen set frem til et politisk studium, fik han nu sin lyst styret, men at dømme efter hans vidnesbyrd var det ikke alle fag, der havde hans interesse: – “Ringe evner, ringe aktivitet, svage resultater, træg i opfattelsen”, lød skudsmålet efter 2. semester i dialektisk materialisme. I faget lenin isme var den gennemgående karakteristisk “middel”, men i politisk økonomi og den internationale arbejderbevægelse var tonerne anderledes: – “Aktiv og dygtig. Mit indtryk er, at han kunne yde langt mere” vurderede læreren, der dog fandt, at Aksel Larsen “mange gange opfører sig ‘barnligt’”. Også det russiske kommunistpartis historie syntes at interessere Aksel Larsen: – “Til egner sig undervisningen godt. Tilhører gruppen af de bedste, men er dog ikke den første i sin klasse”. Og hvad angik Sovjetunionens historie var vurde ringen helt i top: – “Forholder sig meget seriøst til studierne. Arbejder selvstændigt. Er aktiv. Har tilegnet sig disciplinerne. Har læst rapporten ‘Marked og priser i USSR’”.52

Det var ikke skudsmål, der tålte sammenligning med tiden på Mulernes Legatskole, men et godt udtryk for en indstilling, der prægede såvel hans personlighed som hans politiske virke: Mens de mere ideologiske og teoretiske spørgsmål ikke havde hans store interesse, så var han både umådelig interesseret og meget vidende om mere faktuelle emner, herunder også historie og politik.53 Hvordan han klarede sig i fag som våbenkundskab, skydeøvelser og træning i guerilla-taktik, fremgår ikke, men Aksel Larsen har siden fortalt, hvordan han lærte at svømme over en flod med håndgranater og våben løftet over vandet i den ene hånd.54

Studierne omfattede også praktik-rejser rundt om i Sovjetunionen, besøg på virksomheder og institutioner samt sommerferiejob som “gæstearbejder” på fabrikker. Aksel Larsen nåede således at blive stedkendt i Minussinskområdet ved Jenisej-floden i Sibirien, tæt på grænsen til Mongoliet, og det blev til flere rejser til Ukraine, det sydlige Rusland og Kaukasus, hvor han kunne følge den begyndende industrialisering, som allerede inden den første fem-årsplan var omfattende og massiv.55

Men mødet med Sovjetunionen blev også et møde med den internationale kommunistiske bevægelse. Staben af undervisere og foredragsholdere på Lenin-skolen talte en række ledende medlemmer af Komintern, hvoraf nogle senere var med til at skrive verdenshistorie. Det gjaldt bl.a. Walter Ulbricht, senere parti- og statschef i DDR og Chou En Lai, deltager i Den Lange March sammen med Mao Zse Dong og premierminister i Kina efter revolutionen 1949.56 Flere af Aksel Larsens studiekammerater kom senere til at spille en betydelig rolle – bl.a. Valko Tervjenko, der efterfulgte Georgi Dimitrov som Bulgariens leder i 1949, og englænderen Robin Page Arnot, der blev direktør for The Marx House fra 1933 til 1947 og en fremtrædende histo riker i sit hjemland.57

Også privat omgikkes Aksel Larsen fremtrædende revolutionære. Gennem Gregor Vujovic mødte han broderen, Vujo Vujovic, der var general-sekre tær for Kommunistisk Ungdoms Internationale – “og en fin fyr”. Gennem sin jævnlige kontakt med EKKI’s skandinaviske sekretariat, hvor han af og til deltog i møder, fik han en bred bekendtskabskreds bestående af især skandinaver, og ikke mindst fremtrædende medlemmer af det finske parti, der havde sin illegale ledelse i Moskva. I det skandinaviske sekretariat mødte han også Georg Laursen, der i 1925 var flyttet til Moskva og nu arbejdede i det skandinaviske sekretariat og i Kominterns Internationale Kontrolkommission, IKK. Også den senere sovjetiske mesterspion i Tokyo, Richard Sorge, der i 1927-28 arbejdede i det skandinaviske sekretariat og var Komintern-instruktør i Danmark, kom han til at kende “særdeles godt”.58

Og så fik Aksel Larsen, hvad han i sine erindringer har betegnet som en “flink russisk privatlærerinde” – i nogle erindringsnotater udtrykt mere ligefremt med “privatlærerinde” sat i anførselstegn. Han blev forelsket i en russisk kvinde af jødisk herkomst, Faina Jakovlovna, og lærte på den måde russisk “efter naturmetoden”, som han har udtrykt det, mens hans udbytte på Lenin-skolen var mindre: – “Evne middel. Aktivitet svag. Standpunkt til freds stillende”. Men forholdet var langt mere end det. Kort før Aksel Larsens ankomst til Moskva havde Faina født en pige, Ina, og Aksel Larsens til knytning til de to blev hurtigt så tæt, at han ikke blot lærte russisk, men også jiddisch “efter naturmetoden”. Og mon ikke man ikke også hér finder i hvert fald en del af forklaringen på, hvorfor Ladislaus Rudas i sommeren 1926 afviste, at Aksel Larsen repræsenterede DKP på en kvindekonference med den forklaring, at han “allerede har forsømt nok”.59

Oversete faresignaler

Aksel Larsens ophold på Lenin-skolen udviklede sig til at blive andet og mere end studier, og at det også skulle blive langt mere dramatisk, end han havde forestillet sig hjemmefra – det havde hans første halve år i Moskva allerede givet et forvarsel om. Han havde overværet oppositionens nederlag på EKKI-mødet i Komintern, og han var blevet dødeligt uvenner med Thøger Thøgersen. To begivenheder, der hver for sig trods dramatikken kunne synes harmløse, men som indeholdt en række faresignaler, der for den nøgterne iagttager og set i en helhed var et varsko om, at fundamentale og skæbnesvangre ændringer var på vej i den unge Sovjetstat.

Hvor meget han egentlig har forstået af, hvad der foregik, er vanskeligt at sige. Men at en både autoritær og intrigant orden var begyndt at vinde frem i såvel Komintern som Sovjet, må han have fornemmet allerede ved sine personlige oplevelser under og efter EKKI-mødet: Stalins angreb på Karl Kilbom og den efterfølgende ændring i protokollen, misbruget af Ruth Fischers personlige breve, mødet med “Komintern G.m.b.H”. Han kan også vanskeligt have overhørt venstreoppositionens advarsler mod Stalins tiltagende greb om magten – ikke mindst ud fra, hvad han selv har fortalt om disse begivenheder. Men måske har han med sine egne erfaringer fra DKP i baghovedet blot opfattet det hele som fraktionsstridigheder på et andet plan, uden at kunne se sammenhængen og tendensen i hvad der var under-vejs – endnu.

Derimod har han været helt på det rene med, at Thøger Thøgersen nærede en dyb modvilje mod ham og ikke foreløbig ville tilgive ham. Og selv om han måske troede, at det var Richard Jensen, der var den direkte hjemmelsmand til historien om, at han var sendt til Moskva “af en farlig fraktion”, så var han ikke i tvivl om, hvem der var historiens egentlige bagmand – hér var han på hjemmebane.60 Men at modsætningsforholdet til Thøgersen snart skulle bringe ham i svære vanskeligheder i Moskva, havde han næppe forestillet sig, selvom der også her var fingerpeg. I dén sammenhæng var problemerne ved indskrivningen på Lenin-skolen ikke blot et tegn på tidernes omskiftelighed – men også et varsel om de mulige konsekvenser af et magtskifte i den hjemlige partiledelse og Aksel Larsens udsatte stilling i Moskva.

Senere, set i historiens bakspejl, erkendte Aksel Larsen da også karakteren af den række af faresignaler, der havde indvarslet det “terrorregime”, som Amadeo Bordiga – profetisk, skulle det vise sig – havde advaret imod, og som burde have fået en ung, dansk student på Lenin-skolen til at træde varsomt – hvis han dén gang havde haft blik for dem.61



4 | I OPPOSITION TIL STALIN
Inkvisitoriske spørgsmål hjemmefra
I anden halvdel af juli 1927 blev Aksel Larsens dagligdag pludseligt afbrudt af en officiel skrivelse fra partiledelsen i Danmark, der afkrævede ham svar på en række inkvisitoriske spørgsmål om hans politiske synspunkter og virksomhed. Hidtil havde der ikke været kurrer på tråden, og flere gange under hans ophold havde der været repræsentanter for partiledelsen i Moskva til forhandlinger, uden der hverken overfor EKKI eller ham selv personligt var fremkommet mislyde eller kritik. Sagens kerne var da også, at Thøgersens fløj for nylig havde overtaget ledelsen, og nu var i gang med at gøre et gammelt regnskab op.1
I begyndelsen af maj 1927 var Thøgersen blevet smidt af Lenin-skolen og sendt tilbage til Danmark, efter at han stort set siden sin ankomst til Moskva havde forlangt at komme hjem. Det var sket med den besked fra EKKI til DKP, at han ikke måtte vælges til ledende poster i et år, men det forhindrede ikke, at han straks efter sin hjemkomst havde iværksat et stormløb mod partiledelsen støttet af sine gamle forbundsfæller. Og da EKKI’s tålmodighed med Ernst Christiansen og Sigvald Hellberg samtidig var opbrugt, kom det til et magtskifte på en partikonference i juni måned. Thøgersen selv sad ikke i den nye partiledelse, men styrede partiet fra kulissen, og han var givetvis den egentlige initiativtager, da Robert Gronemann 14. juli rejste spørgsmålet om Aksel Larsen.2
Med henvisning til, at afsendelsen til Lenin-skolen “ikke var foregået på en organisatorisk måde”, og at Aksel Larsen “med sit arbejde og sine falske efterretninger til EKKI” havde skadet partiet, foreslog Gronemann, at han blev kaldt hjem, “da han ikke kunne være til gavn for partiet”. Willy Mielenz og svenskeren Hugo Sillén, der deltog i mødet som EKKI-udsendinge, afviste imidlertid forslaget med henvisning til, at der allerede var forløbet 2/3 af studietiden, og at en hjemkaldelse derfor ville være ensbetydende med et “mistillidsvotum”. På forslag af Mielenz blev det i stedet enstemmigt ved taget “at man stillede Aksel Larsen en række spørgsmål til besvarelse”, hvilket også Ernst Christiansen stemte for efter at have konstateret, at Aksel Larsen “ikke helt er i overensstemmelse med den nye partiledelse”.3
Aksel Larsen har næppe været i tvivl om, hvad der lå bag brevet hjemmefra, og hans umiddelbare reaktion var at udbede sig materiale om partiets politiske grundlag – der endnu ikke var officielt fastlagt. Det skete først måneden efter på en kongres i august, hvorefter Aksel Larsen i begyndelsen af september udarbejdede en erklæring om sit syn på situationen i DKP og om sit ophold på Lenin-skolen.4 Erklæringen udløste ingen reaktioner fra den nye partiledelse, hvilket Aksel Larsen senere tog til indtægt for, at den må have været “tilfredsstillende”. Men hermed var bryderierne ikke overstået, for det var ikke kun den danske partiledelse, han ikke var “helt i overensstemmelse” med. Og det varede ikke længe, før Aksel Larsen måtte vedgå, at han i sin erklæring til partiledelsen havde forbigået, at der “på enkelte punkter” bestod “differencer” mellem ham og centralkomitéen for Ruslands Kommunistiske Parti (bolsjevikkerne).5
“I krig med Lenin-skolens ledelse”
Oplevelserne unde ropgøret med Ruth Fischer på EKKI-mødet januar 1926 havde ikke fået Aksel Larsen til at fravige sine oppositionelle sympatier. Tværtimod indskrænkede han sig ikke til at sympatisere, men gik over i de aktives rækker, da en ny opposition sommeren 1926 trådte frem i det russiske parti og i Komintern. Det var de tidligere modstandere Trotskij, Zinovjev og Kamenev, der nu forenede kræfterne. Og de “enkelte punkter”, hvor Aksel Larsen havde sine “differencer” med den russiske partiledelse, var intet mindre end de centrale spørgsmål i den ny, såkaldt “forenede” oppositions opgør med Stalin: En samarbejdskomité oprettet af de russiske og engelske fagforeninger i 1925, samt Kominterns og de kinesiske kommunisters samarbejde med nationalistbevægelsen, Kuomintang, der var ledet af Chiang Kai-chek.6
Ifølge den forenede opposition var såvel det russiske samarbejde med de engelske fagforeninger som Kominterns linje i Kina eklatante eksempler på, at Stalins teori om socialisme i ét land betød, at kampen for verdensrevolutionen måtte vige for hensynet til Sovjetunionens nationale interesser. I stedet for at støtte de engelske arbejdere, støttede de russiske fagforeninger det engelske fagforeningsbureaukrati og dets klassesamarbejde, erklærede man. Og i stedet for at støtte den socialistiske revolution i Kina, blev de kinesiske kommunister underlagt det borgerligt nationalistiske Kuomintang, der endog blev optaget som “sympatiserende organisation” i Komintern.
Som tidligere søgte den russiske opposition at vinde støtte for sine synspunkter i Komintern, og den fandt genklang hos Aksel Larsen, der på Lenin-skolen blev inddraget i det fornyede opgør om magten i Sovjetunionen og Komintern. I sig selv lagde skolens undervisning op til at diskutere verdensrevolutionen og teorien om socialisme i ét land, men som medlemmer af det russiske parti blev studenterne yderligere inddraget direkte i opgøret og tvunget til at tage stilling. Diskussionerne flammede derfor op “i rigt mål og med stor skarphed”, og i Kominterns ledelse blev man efterhånden opmærksom på, at den unge danskers “politiske linje var noget usikker”.7
Den nye opposition trådte frem for første gang, efter at en engelsk gene-ralstrejke var blevet knust maj 1926. Ledelsen for de engelske fagforeninger havde afvist et russisk tilbud om økonomisk støtte, og i stedet bekæmpet generalstrejken, der led nederlag. Så mens Komintern og de engelske kommunister havde søgt at støtte strejken, havde de russiske fagforeninger samarbejdet med “strejkebryderne”, som Trotskij formulerede det. I lighed med den engelske generalstrejke endte den nye “forenede” oppositions før ste optræden imidlertid med nederlag, og november 1926 blev Zinovjev afsat som præsident for Komintern. Måneden efter blev posten helt nedlagt, og ledelsen af Komintern overtaget af Bukharin, der var formand for Kom-interns præsidium.8
Det var derfor en alvorligt svækket opposition, der forsøgte sig med en fornyet offensiv, da Chiang Kai-chek april 1927 gjorde Kominterns forhåbninger til skamme og lod sine tropper massakrere tusindvis af kinesiske kommunister i Shanghaj. Måneden efter opløstes den engelsk-russiske fagforeningskomite og da den engelske regering samtidig afbrød de diploma-tiske forbindelser med Sovjetunionen, proklamerede Trotskij, Zinovjev og Kamenev, at Stalins politik nu var brudt sammen, og at nye kræfter måtte til.
Men overmagten var overvældende – også på Lenin-skolen, der som ideologisk institution var Bukharins domæne, symboliseret med Bukharin selv som officiel rektor, mens den daglige ledelse var lagt i hænderne på prorektor Nina Kirsanova, der officielt tilhørte den såkaldte “Bukharinskole”, samt Ladislaus Rudas, der kom fra en af Bukharins ideologiske nøgle institutioner, Instituttet for de Røde Professorer. Det var derfor ikke uden grund, at Aksel Larsen følte sig “i krig med Lenin-skolens ledelse”, da han åbent forfægtede den forenede oppositions synspunkter.9 Tiltænkt en nøglerolle i uddannelsen af pålidelige kadrer til Kominterns apparat og de kommunistiske partier, var Lenin-skolen en betydningsfuld institution med stor status. Og mens Stalin i alliance med Bukharin tilføjede oppositionen det ene nederlag efter det andet i de efterhånden helt åbenlyse magtkampe i den russiske partiledelse, øgedes presset på de oppositionelle studenter. Aksel Larsen stod imidlertid fast, så godt han kunne, idet han nu yderligere erklærede sig enig i oppositionens modstand mod indførelse af 7-timers arbejdsdag i industrien af frygt for en lavere produktion og svækkelse af økonomien.10
Som medlem af det russiske kommunistparti deltog Aksel Larsen i diskussionerne i den lokale particelle på Lenin-skolen, hvor han på et møde 18. oktober 1927 undlod at stemme for en resolution, der fordømte oppositionens synspunkter, men alvorligere var det, at han 28. oktober stemte imod en resolution, der krævede eksklusion af Trotskij, Zinovjev og Kamenev samt andre ledende medlemmer af oppositionen. Man burde afklare spørgsmålene på partikongressen, der var indkaldt til december måned, mente Aksel Larsen, der også ønskede at se oppositionens forslag, “før jeg fordømmer dem”. Trotskij og Zinovjev var imidlertid blevet ekskluderet af det russiske partis centralkomité få dage forinden, 23.-24. oktober, og resolutionen, der krævede fuldstændig udelukkelse af partiet, var utvivlsomt et resultat af direktiver oppefra. Som sådan udgjorde Aksel Larsens opposition til partilinjen et problem for Lenin-skolens og particellens ledelse, men en af grundene til, at Aksel Larsen gik imod resolutionen var netop, at han mente, man ikke burde skride til dén slags metoder – at man burde “lytte til “oppositionen” og “føre kamp med mere ideologiske metoder” fremfor at “kræve yderligere disciplinære foranstaltninger”.11
Også andre studenter støttede den russiske opposition, men Lenin-sko-lens status og betydning gjorde, at også de øverste autoriteter blev mobi liseret, og en dag mødte en af Stalins nærmeste medarbejdere, Dmitrij Manuilskij, op for at tale de rebelske studenter til fornuft. Manuilskij var medlem af den øverste russiske partiledelse, og russisk repræsentant i EKKI’s præsidium og sekretariat, men alligevel optrådte Aksel Larsen med sine egne ord “meget skarpt” på mødet med den fremtrædende bolsjevik, hvis position for de fleste studenter må have forekommet frygtindgydende. Også en tysk student, Karl Ferleman, talte Manuilskij midt imod, men hvor Aksel Larsen ifølge sin egen forklaring holdt sig til “de politiske argumenter”, så fremførte Ferleman “alle de historier, han havde hørt om, hvordan OGPU [det hemmelige politi, KJ] optrådte, hvorledes folk blev forvist og alt sådan noget”. Manuilskij lod derfor sin vrede gå udover Ferleman, “og tog sig meget hårdt” af ham, hvorimod Aksel Larsen fandt, at han selv blev behandlet “anstændigt og sagligt”.12
I det hele taget fandt dette, det sidste opgør mellem Stalin og Trotskij, sted i en så aggressiv og ophidset atmosfære, at de fleste “nok skulle vogte sig for at stå op i forskellige forsamlinger og bekende, at de holdt med oppositionen, for så gik det dem ikke synderligt godt”. Presset var enormt, og på Lenin-skolen var der til sidst kun en håndfuld tilbage, “som havde mod eller kræfter til åbent at forfægte oppositionens standpunkter” – og heriblandt Aksel Larsen.13
Farlige forbindelser
Én ting var imidlertid det åbne forsvar for oppositionens synspunkter – som i sig selv kunne være risikabelt nok, ikke mindst efter, at Trotskij offentligt erklærede, at den russiske revolution var truet af kontrarevolution og terror og i samme åndedrag betegnede Stalin som “revolutionens bedemand”.14 Noget ganske andet var den underjordiske virksomhed, som oppositionen i stigende grad blev presset ud i, da den russiske parti- og statsledelse under dække af en diplomatisk krise med England oppiskede en frygt blandt befolkningen for krig – og på dén baggrund indledte en voldsom hetz mod oppositionen som en art femtekolonne, hvis virksomhed i stigende grad blev kriminaliseret og udsat for overgreb af det hemmelige politi. Møder blev afbrudt, trykkerier lukket, menige medlemmer af oppositionen, heriblandt også udlændinge, arresteret, og lederne udstationeret i fjerne egne af Sibirien og sovjetisk Centralasien, eller sendt til udlandet som diplomater.15
For at kunne kommunikere indbyrdes og få sine synspunkter udbredt opbyggede oppositionen et illegalt net, der ikke alene havde tråde til det russiske parti og Komintern, men som også udstrakte sig til en række venstrekommunister, der tidligere var blevet ekskluderet af Komintern og heriblandt Aksel Larsens gamle bekendt, Ruth Fischer, samt hendes allierede Arkadi Maslov, der havde dannet et nyt parti. En central person i disse forbindelser mellem den russiske opposition og sympatiserende grupper i Vesteuropa var Aksel Larsens nære ven, Arvid Hansen, der stadig var medlem af EKKI. Allerede sommeren 1926 var han blevet indbudt til et hemme ligt møde i Kreml med Trotskij og Zinovjev for at diskutere etableringen af illegale kontakter inden for Komintern, og han påtog sig ved samme lejlighed at være kurér for Zinovjev. Udstyret med dobbeltbundede kufferter smuglede han i oktober 1926 en række vigtige dokumenter ud af Sovjetunionen til Berlin, hvoraf en del blev offentliggjort af Ruth Fischer.16
Alliancen med de ekskluderede venstrekommunister var imidlertid en taktik, der – da den uundgåeligt blev opdaget – gav Stalin og Bukharin mulighed for at angribe den forenede opposition for at ville danne en “international fraktion” med “fjender af proletariatets diktatur og renegater fra kommunismen”.17 Den oppiskede atmosfære afskrækkede imidlertid ikke Aksel Larsen, hvis personlige bekendtskabskreds omfattede en lang række medlemmer af oppositionen, heriblandt Vujo Vujovitj, der tilhørte oppositionens inderkreds, og som var generalsekretær for den Kommunistiske Ungdomsinternationale, indtil han og Trotskij blev ekskluderet af EKKI i slutningen af september 1927.18
I grænselandet mellem legal og illegal virksomhed fulgte Aksel Larsen i Arvid Hansens fodspor, idet det dog er uvist, hvad han konkret foretog sig. Ifølge Kai Moltke, der som medlem af DKP’s daværende ledelse blev informeret om Aksel Larsens meritter i Moskva, blev han forbindelsesled og kurér mellem forskellige grene af oppositionen, heriblandt til Leningrad hvor man i oktober 1927 gik så vidt som til at holde en landsdækkende oppositionskonference. Andre har nævnt, at han “har haft omgang med eller været budbringer til mænd, der var farlige bekendtskaber, eftersom de få år efter fik en kugle i hjertet”.19 Sikkert er det imidlertid, at da et større antal “arbejderdelegationer” kom til Moskva for at deltage i den officielle festligholdelse af 10-årsdagen for Oktoberrevolutionen, opsøgte Aksel Larsen den danske delegation for at vinde støtte til oppositionens synspunkter – men ikke kun det. Få måneder forinden var det lykkedes oppositionen at få arrangeret et møde mellem Trotskij og den amerikanske arbejderdelegation – og den succes søgte Aksel Larsen øjensynligt at følge op.20
 I den danske delegation var Richard Jensen imidlertid med som i 1925, og denne gang var han ikke alene formand for søfyrbøderne, men også for DKP. Muligvis af den grund blev det ikke til noget møde med Trotskij, men i stedet talte Aksel Larsen oppositionens sag over for de danske gæster. Og helt forgæves var Aksel Larsens anstrengelser ikke, idet en enkelt af delta-gerne ytrede ønske om at møde Trotskij. Det var digteren A.D. Henriksen, der var medlem af DKP og repræsentant for den socialistiske studenterforening, Clarté, samtidig med, at han også skulle deltage i en kongres for De Proletariske Forfatteres Internationale. Aksel Larsen fik det i al hemmelighed arrangeret, og ifølge A.D. Henriksen deltog der yderligere 15 personer af forskellig nationalitet – givetvis fra andre delegationer – i mødet, der fandt sted i dagene op til 7. november 1927.21
“Hvad er De så egentlig enig i?”
Det var en farefuld færd, Aksel Larsen var ude i, og når den slags møder overhovedet kunne organiseres, skyldtes det givetvis, at de deltagende udlændinge og den generelle feststemning satte grænser for, hvor langt det hemmelige politi kunne gå. Men netop 7. november tog oppositionen et yderligere skridt, da den som en sidste desperat aktion forsøgte at gennemføre protestdemonstrationer i Moskva og Leningrad på 10-årsdagen for Oktober-revolutionen. Opbakningen var imidlertid ringe, oppositionen overvåget af OGPU, og ethvert forsøg på at forstyrre de officielle demonstrationer og møder blev med lethed slået ned af myndighederne. Og festlighederne var næppe overstået og de udenlandske delegationer rejst hjem, før der blev skredet endegyldigt ind over for oppositionen. Den 14. november 1927 blev Trotskij og Zinovjev ekskluderet af det russiske parti, anklaget for at have organiseret kontrarevolutionære demonstrationer 7. november og faktisk opfordret til en opstand. Samtidig blev en række fremtrædende medlemmer af oppositionen udelukket af centralkomitéen og andre ledende partiorganer, og i hundredvis af menige tilhængere ekskluderet af deres particeller over hele Sovjetunionen.
Alvorens time meldte sig også på Lenin-skolen, hvor situationen for de oppositionelle studenter blev stadig mere uholdbar, og på et partimøde 18. november sluttede Aksel Larsen op bag eksklusionen af Trotskij og Zinovjev. Det skete med den forklaring, at de med demonstrationerne 7. november var gået “over til åben kamp mod partiet” og dermed havde overskredet en grænse i partidiskussionen, men samtidig fastholdt han sin støtte til oppositionens synspunkter og sit principielle syn om, “at det er nødvendigt at give tilladelse til diskussion, før man går over til disciplinære forholdsregler”.22
På partikongressen i begyndelsen af december 1927 led den forenede opposition imidlertid sit endelige nederlag. Trotskij og Zinovjev havde appelleret deres eksklusioner, men forgæves, og i stedet blev nu også Kamenev og 74 andre fremtrædende medlemmer af oppositionen ekskluderet. I det hele taget var støtten bag Stalin og Bukharin total, og de få der tog ordet for at udfordre partiledelsens synspunkter, blev hujet ned af talerstolen. Oppositionen led sit endelige, knusende nederlag, såvel politisk-ideologisk som organisatorisk, men på Lenin-skolen vedblev Aksel Larsen at forfægte sine synspunkter. På et partimøde på Lenin-skolen 14. december, endnu inden kongressen var afsluttet, erklærede han, at han var enig i eksklusionerne, men stadig støttede en række af oppositionens synspunkter. Samtidig erklærede han sig også “helt enig” i kongressens beslutninger i “de afgørende spørgsmål”, som han fandt var “den socialistiske opbygning, industrialiseringspolitikken, arbejdet på landet og udenrigspolitikken”, hvorefter han blev mødt med tilråb fra salen: – “Men hvad er De så egentlig enig i?”23
Aksel Larsen blev dem svar skyldig. Taget på ordet var der ikke meget tilbage af hans opposition, og det virkede mere som udslag af stolthed og trodsighed, når han vedblev at holde fast i sine oprindelige synspunkter – som han samtidig ikke længere tildelte afgørende betydning – ligesom han tydeligvis var forbitret over de metoder, der var blevet taget i anvendelse. Han anerkendte sit nederlag, og da kongressen nu “klart” havde fastlagt partiets politik, fandt også han det “nødvendigt at gøre en ende på oppositionen”, erklærede han og tilsluttede sig de trufne beslutninger, herunder de mange eksklusioner.24
Aksel Larsen bøjede sig for flertallet, og for så vidt fulgte han Zinovjevs slutord på Kominterns 4. verdenskongres om, at “disciplin kræver, at man også bøjer sig, når man ikke er enig”. Men siden han på DKP’s kongres i Århus februar 1923 havde støttet centraliseringen af Komintern som verdensparti, havde synet på disciplin ændret sig afgørende. Det var ikke længere nok at bøje sig – man skulle også være enig i flertallets beslutninger og anerkende fejlagtigheden af ens egne anskuelser. Dét skridt tog Zinovjev og Kamenev, da de på partikongressens næstsidste dag afsvor deres hidtidige anskuelser og fordømte dem som “forkerte og antileninistiske”, hvilket dog ikke reddede dem fra at blive ekskluderet.25
Derimod nægtede Trotskij at bøje sig – og det samme gjorde Aksel Larsen, for så vidt at han fastholdt sine oprindelige synspunkter. I hvilket omfang ledelsen på Lenin-skolen var vidende om hans underjordiske virksomhed er uvist, men øjensynligt lykkedes det ham at holde den skjult for myndighederne, selv om den videre udvikling til tider antyder, at i det mindste nogen havde en mistanke. For der blev en videre udvikling. Da Trotskij januar 1928 blev forvist til Alma Ata i Sovjetisk Centralasien, og hundredvis af hans tilhængere sendt til fjerne egne af Sovjetunionen, blev blikket også rettet mod den oppositionelle danske student på Lenin-skolen, der ikke ville erkende sine fejl.
Afbigt og selvkritik
Kort efter nytår 1927/1928 forlangte partikomitéen på Lenin-skolen, at Aksel Larsen redegjorde for sin stilling til beslutningerne på den russiske partikongres, især i dé spørgsmål, hvor han under partidiskussionen havde været i opposition. Den 20. januar 1928 afleverede Aksel Larsen derfor en kort, skriftlig redegørelse, hvori han nøgternt og uden skyggen af selvkritik forklarede, hvorfor han løbende havde taget stilling og stemt, som han havde gjort. Han tog ikke afstand fra sine synspunkter, men slog blot fast – sådan, som han havde gjort det på partimødet 14. december – at han var enig med partikongressen i alle “grundlæggende spørgsmål”, at partidiskussionen var afsluttet, og at der nu måtte gøres “en ende på oppositionen”.26
Det var imidlertid ikke et svar, som tilfredsstillede partikomitéens krav om underkastelse, og Aksel Larsen blev sat under pres, indtil han til slut fandt “det passende nu mere præcist at fremføre mine synspunkter”, som han udtrykte det. Og i en ny redegørelse, som han afleverede 4. februar, redegjorde han fyldigt for sine fejltagelser. Han havde været enig med oppositionen i spørgsmålene om den kinesiske revolution, den engelsk-russiske fagforeningskomite og 7-timers arbejdsdagen, forklarede han – og netop fordi han anså det for at være “virkeligt meget vigtige spørgsmål, der delvist var forbundet med vore objektive vanskeligheder”, og fordi oppositionens ledere var “højerestående kammerater med mange års partifortid og store fortjenester for partiet”, var han endt med at støtte oppositionens krav om en åben partidiskussion frem til partikongressen: – “Men dette medførte hverken, at jeg ‘sluttede mig til’ oppositionen, eller at jeg bifaldt dens fraktionsarbejde”, præciserede han.27
Det var først med begivenhederne 7. november og især med beslutningerne på partikongressen, at oppositionens sande ansigt var gået op for ham, forklarede Aksel Larsen. Som “en blok af forskellige retninger” forfægtede den “en politik, som kun ville medvirke til at svække proletariatets diktatur”, og derfor havde han også stemt for eksklusionen af oppositionens ledere, idet han nu endelig havde forstået, hvad han betegnede som “prisen for skrigeriet om oppositionen og om, at munden blev lukket på dem”:28
“Opløsningen af den oppositionelle blok åbnede mine øjne. Nu forstod jeg også partiets kampmetoder mod oppositionen, og det blev klart for mig, at jeg havde taget fejl, da jeg protesterede mod den. Under de givne omstændigheder var kun disse kampmetoder anvendelige, og deres rigtighed blev påvist ved opløsningen af den oppositionelle blok. Jeg indrømmer her mine fejl fuldt og betingelsesløst, og jeg vil bestræbe mig på at vise i handling, at de har lært mig meget, og at jeg solidariserer mig med partikongressens beslutninger i forhold til oppositionen.”
Aksel Larsen havde begået officiel afbigt og udøvet behørig selvkritik, idet han nøje bestræbte sig for at adskille sine egne synspunkter fra oppositionens grundlag. Det var de givne omstændigheder, der havde fået han til at støtte oppositionen, idet han understregede, at det ikke mindst var oppositionens ledende personligheder, der havde fået ham til at se på “hele oppositionen med større sympati, end jeg i andet tilfælde ville have gjort”.
Og så undlod han ikke at gøre opmærksom på en ikke uvæsentlig detalje, nemlig at i de tre konkrete spørgsmål, hvor han havde været i opposition, forekom partiets synspunkt ham stadig “uklart”. Men det var ikke, fordi han ikke ville forstå partiets synspunkt, pointerede han: – “Jeg forsøger at overvinde mine afvigelser, men det er umuligt for mig at erklære mit synspunkt forkert, hvis jeg ikke selv er overbevist om dette.” Det var et for-behold, der vanskeligt kunne opfattes på anden måde, end at han vedblev at holde fast ved sine oppositionelle anskuelser og stadig nærede tvivl om partiets linje. Og selv om Aksel Larsen slutteligt forsikrede, at han nu naturligvis ville lægge “disse uenigheder til side” og “fuldt ud” følge partiets beslutninger, så blev hans forbehold bemærket – og aldrig glemt.29
Selvom Aksel Larsen på ingen måde gjorde indtryk af at være specielt brødebetynget, endsige knækket af situationen, var det først efter hårdt pres, at han til sidst havde fulgt Kamenevs og Zinovjevs eksempel og udformede sin selvkritiske redegørelse. Erklæringer af denne art, hvor den skyldige gennem en ydmygende selvkritik fraskrev sig sine anskuelser, blev hyppigt anvendt i Komintern og de kommunistiske partier, og det var de færreste, der i længden afviste at underkaste sig på denne måde. Når han som så mange andre udøvede selvkritik, var det fordi alternativet var værre, nemlig eksklusion af partiet og Komintern. Det var “den største ulykke, der kunne ramme en kommunist”, og “føltes som noget af en personlig katastrofe”, har han selv forklaret om dét pres, han blev sat under.30 Og som om dét ikke var nok, kom der igen et brev fra Danmark.
Indgriben hjemmefra
Under arbejderdelegationens besøg i Moskva havde Richard Jensen som partiformand ført forhandlinger i EKKI, hvor han af Kullervo Manner var blevet informeret om, at Aksel Larsen “konspirerede med den russiske opposition”. Af den grund burde DKP lægge afstand til Aksel Larsen og ikke længere betragte ham som partiets repræsentant på Lenin-skolen, blev han tilrådet. Richard Jensen refererede ikke samtalen med Manner over for Aksel Larsen, men informerede ved hjemkomsten til Danmark det danske par ti sekretariat, der herefter besluttede, at man ikke længere betragtede Aksel Larsen “som DKP’s repræsentant i Rusland”. Afgørelsen blev fore lagt centralkomitéen på et møde samme aften, hvor Richard Jensen og Thøger Thøgersen imidlertid ikke deltog. I deres fravær informerede Robert Grone-mann om Richard Jensens samtaler i Moskva og anbefalede, at man fulgte partisekretariatets beslutning, men et flertal mente imidlertid, at det gik lidt for hurtigt, og at det var for lidt at fæste lid til udsagn fra en enkelt person, selv om det var Kullervo Manner. I stedet blev det vedtaget at “tilskrive EKKI og bede om en officiel redegørelse med anførelse af beviser m.m.”31
Ugen efter greb Richard Jensen imidlertid ind. Han mente, at centralkomitéen “ikke havde fået alle oplysninger” i sagen, og Aksel Larsen kom derfor igen på dagsordenen på et centralkomitémøde den 12. december 1927, hvor ikke kun Richard Jensen, men også Thøger Thøgersen deltog. Ifølge protokollen oplyste Richard Jensen, at Aksel Larsen “havde stået i forbindelse med oppositionen i Leningrad”, og at Richard Jensen “ved samtaler med kammeraterne i Moskva” havde fået “det indtryk, at partiet var bedst tjent med at frigøre sig for ansvaret over for Aksel Larsen og overlade dette til Komintern og Lenin-skolen”. Han trak også frem, at Aksel Larsen i sin erklæring til partiledelsen i september “ikke havde givet tilfredsstillende svar på partiets forespørgsel om hans stilling til partioppositionen”. Og endelig fremdrog han, at Aksel Larsen i sin tid var blevet sendt på Lenin-skolen “uden at være valgt af nogen partiinstans”.32
Thøger Thøgersen strammede Richard Jensens udtalelser op og erklærede, at Aksel Larsen var “sendt til Moskva af Ernst Christiansen og Karl V. Jensen i fraktionelt øjemed”, ligesom han vidste, at forbindelserne med den russiske opposition havde været “intime”. Han omtalte, at Aksel Larsen i sin tid “havde drevet fraktionsvirksomhed i Odense”, og siden havde “informeret Komintern forkert gennem en løgnagtig beretning”. Og endelig fremdrog han, at Aksel Larsen havde haft “en bedrageriaffære i Lyngby”. Gronemann beklagede, “at man ikke allerede sidste gang havde fulgt hans forslag”, og under Richard Jensens og Thøger Thøgersens tilstedeværelse var det nu kun Kai Moltke, der fastholdt ønsket om en officiel redegørelse fra EKKI. Han var tydeligvis beklemt ved især Thøgersens fremdragelse af gamle mellemværender og udtalte frygt for, at partiledelsen senere skulle “blive beskyldt for at have sværtet Aksel Larsen i Moskva på grund af hans stilling i den danske fraktionskamp”. Enden blev imidlertid, at centralkomitéen tilsluttede sig en resolution, udarbejdet af Thøger Thøgersen:33
“Centralkomitéen beslutter, på grundlag af den af Richard Jensen aflagte beretning om Aksel Larsens forhold til den russiske partiopposition, at meddele EKKI og ledelsen af Lenin-skolen, at det danske parti ikke kan bære ansvaret for Aksel Larsens handlinger og stilling til oppositionen, men overlader det helt til de russiske partiinstanser at træffe de forholdsregler, der måtte være nødvendige”.
Resolutionen blev sammen med mødeprotokollen oversendt til EKKI, der herved blev informeret om de øvrige anklager mod Aksel Larsen. Mate-rialerne nåede imidlertid først frem til EKKI’s skandinaviske sekretariat 14. februar, hvor de straks blev oversat til tysk af Mielenz, der benyttede lejligheden til at stramme Thøgersens udsagn om “intime” forbindelser med den russiske opposition, så de blev til “de mest intime”.34
Mens andre oppositionelle studenter – heriblandt Karl Ferleman – slap for videre tiltale, enten fordi de havde fulgt Kamenevs og Zinovjevs eksempel og afsvoret deres tidligere anskuelser, eller fordi deres partiledelse “sagde god for dem – trods alt”, som Aksel Larsen har fortalt det, så var han nu helt overladt til sig selv.35 Og hertil gjorde de mange yderligere anklager, der nu var fremkommet fra Danmark, at han igen måtte i gang med at udarbejde en redegørelse.
Fra forsvar til angreb
Det var tydeligvis ud fra devisen om, at angreb er det bedste forsvar, at Aksel Larsen 29. februar 1928 – i en omfattende redegørelse til DKP’s centralkomité, partikomitéen på den Internationale Lenin-skole og EKKI’s skandinaviske sekretariat – tog til genmæle mod det materiale, der var blevet fremsendt fra den danske partiledelse. Det var ikke selve resolutionen fra centralkomitémødet 12. december 1927 om at overlade hans videre skæbne til det russiske parti, han havde noget at udsætte på, idet han betragtede dén som en naturlig konsekvens af hans oppositionelle synspunkter under den russiske partidiskussion: – “For disse fejl, hvilke jeg har indset og anerkendt, bærer jeg alene ansvaret over for SUKP(b), hvis medlem jeg er, og for så vidt er erklæringen fuldkommen rigtig”. Det var derimod de “fuldstændig uholdbare” beskyldninger, som især Thøger Thøgersen og Richard Jensen var fremkommet med, han vendte sig skarpt imod.36
Aksel Larsen måtte erkende, at han havde fortiet sine “differencer i flere spørgsmål med SUKP’s centralkomité”, men det var udelukkende sket, fordi han “ikke ville bidrage til, at striden måske blev indført i DKP’s cen tralkomité”. At han skulle have haft de “intimeste forbindelser” med den russiske opposition, afviste han som “rene påstande”, der var “absolut usandfærdige”. Og endelig beklagede han sig over, at Richard Jensen ikke havde forelagt ham anklagerne under sit ophold i Moskva.
At han skulle være sendt på Lenin-skolen af en fraktion, tilbageviste Aksel Larsen med henvisning til, at det var efter beslutning i forretningsudvalget: – “Og kammerat Thøgersen ved, at det forholder sig således”, understregede han, og var beslutningen ikke anført i protokollen, så betød det “højest, at denne er blevet ført mangelfuldt”. Desuden bekræftedes hans mandat af Ernst Christiansens officielle anbefalingsskrivelse, der befandt sig i skolens besiddelse, ligesom Aksel Larsens egen hidtidige korrespon-dance med partiledelsen også beviste, at han var “kommanderet af partiet”. Endelig havde hverken Richard Jensen eller Thøger Thøgersen under deres tidligere ophold i Moskva betvivlet hans status, “hvad der godt karakteriserer værdien af deres nuværende påstande”, pointerede Aksel Larsen, idet han i samme åndedrag ikke undlod at bemærke, at Thøgersen “opholdt sig – som bekendt – på Lenin-skolen et helt år”.
Henvisningen til Thøgersens forsmædelige ophold på Lenin-skolen gav Aksel Larsen lejlighed til at ribbe yderligere op i Thøgersens fortid i forbindelse med anklagen for fraktionsarbejde i Odense september 1925: – “Det lyder som en dårlig vittighed, når netop kammerat Thøgersen beskylder mig for fraktionsarbejde”, hoverede han og anførte, at resolutionen var blevet vedtaget, efter man havde modtaget protokoller fra partiledelsen, “hvoraf det fremgik, at Thøgersen, der havde en organiseret opposition i Kø benhavn, havde truet med en sprængning af partiet og dannelse af et nyt, hvad der måtte bevirke partimedlemmernes reagens”. At Thøgersen yderligere fremkom med beskyldninger om, at han skulle have indgivet “en løgn agtig beretning” til Komintern, betegnede Aksel Larsen som “dristigt”, for han kunne afsløre, at Thøgersen “aldrig har læst den, ikke kender dens indhold, og kun gennem mig selv er underrettet om dens eksistens”. Og desuden var beretningen udarbejdet “på opfordring” af EKKI’s skandinaviske sekretariat.
Til sidst afviste Aksel Larsen påstanden om “en bedrageriaffære i Lyngby”. Afdelingen havde selv tilbudt at eftergive gælden, men det havde han selv afvist og i stedet betalt beløbet tilbage i juni 1926, hvilket han havde “afdelingens kvittering” for. Og efter således at have fremlagt, hvad han be tegnede som “kendsgerningerne” i sagen, afsluttede Aksel Larsen i en af målt, forretningsmæssig tone:
“Når jeg har endt mit ophold her, skal jeg vende tilbage til Danmark for at arbejde i partiet. Det er efter min mening uformålstjenligt, og ikke egnet til at fremme partiets interesser, at der fremsættes sådanne ubegrundede beskyldninger mod en partikammerat, som de ovenanførte. Jeg foreslår derfor, at man under hensyntagen til ovenstående kendsgerninger stiller tingene på deres rigtige plads og betragter sagen som afsluttet”.
“En uoprigtig angrende”
Hvad DKP angik, var sagen for længst afsluttet, og Aksel Larsens tilbagevisning af anklagerne hjemmefra har hovedsageligt været møntet på partikomitéen på Lenin-skolen, der skulle tage stilling til hans sag, og mindre på den hjemlige partiledelse – det var grove anklager, han var nødt til at tage til genmæle imod. Men hverken den selvkritiske redegørelse til partikomitéen eller den skarpe tilbagevisning af Thøger Thøgersen og Richard Jensen var tilstrækkeligt til at opveje hans oppositionelle virksomhed. Partikomitéen besluttede at “udelukke ham fra den Internationale Lenin-skole og sende ham på underordnet arbejde i SUKP(b)”, som det hed – en betegnelse, der dækkede over intern forvisning til provinsen, hvor den skyldige gennem praktisk arbejde i den lokale partiorganisation kunne vise sin anger.37
Aksel Larsen protesterede, og sagen endte i kontrolkommissionen i Khamov-distriktet i Moskva, som Lenin-skolen hørte under. Efter at have gransket de skriftlige akter i sagen indkaldte kontrolkommissionen Aksel Larsen til selv at fremlægge sine synspunkter på et møde 3. april 1928. Situationen og den generelle holdning til oppositionen taget i betragtning, ville en formel og endog direkte fjendtlig behandling ikke have været unaturlig, men i stedet har Aksel Larsen skildret mødet som “noget af det mest hyggelige”, han oplevede under hele sit ophold på Lenin-skolen:38
“Det var jo en hyggelig kontrolkommission. Det var en gammel bolsjevik, der ledede den, et fornuftigt menneske, og vi talte om tingene. Han sagde: – Nå ja, men det er der da ikke noget mærkeligt i. Du kommer fra den kapitalistiske verden, fra et lille land, der hedder Danmark. Og du kan ikke forstå, at vi kan lave socialisme her i Sovjetunionen.
– Næh, det kan jeg ikke, siger jeg: – Ærlig talt. Jeg mener, at socialisme, det kan man ikke lave i ét land.
– Næh, men det kan vi da godt forstå, at du mener, siger han:
– Men se, vi andre, vi kender mere til det, men vi kan ikke bebrejde dig, at du sådan kommer udefra og ikke kan se dét, vi andre kan se. Så det er såmænd ikke så slemt”.


Fremstår Aksel Larsens skildring som et romantiseret tilbageblik, så bedømte Khamov-distriktets kontrolkommission ikke desto mindre Aksel Larsens brøde betydeligt mildere, end Lenin-skolen havde gjort. På trods af, at en repræsentant for skolen også havde været indkaldt, og at vedkommende havde karakteriseret Aksel Larsen som “en uoprigtig angrende”, besluttede kontrolkommissionen at omstøde beslutningen om at udelukke Aksel Larsen fra Lenin-skolen og tildelte ham i stedet en reprimande – ifølge Aksel Larsen selv den mildeste form for partistraf, der kunne tildeles inden for en skala på seks trin med eksklusion af partiet som maksimumstraf. Det var dog med dén tilføjelse, at endelig afgørelse skulle træffes af Lenin-skolen efter samråd med EKKI.39
Aksel Larsen selv hørte få dage efter om afgørelsen gennem partisekretæren for Lenin-skolen – at han var blevet tildelt en irettesættelse. Men havde han regnet med, at sagen hermed var afgjort, tog han fejl. Ugen efter blev han opsøgt af Lenin-skolens partisekretær, der nu erklærede at have opfattet sagen “forkert”, og at der var sket “en misforståelse”. Der var ikke faldet en endelig afgørelse, men Aksel Larsen måtte forberede sig på at blive udelukket af Lenin-skolen. Og han “vidste godt”, hvad der var sket. Det var Kirsanova og Rudas, “der havde haft fat i central-komitéen” for at få skærpet dommen, og han var heller ikke i tvivl om motivet: De var – højst troligt – “skuffede” over, at Manuilskij i sin tid ikke havde “ordnet” den oppositionelle dansker, og nu skulle regnskabet gøres op – idet det dog er lige så tænkeligt, at hensigten kan have været at statuere et eksempel af disciplinære årsager. Under alle omstændigheder talte Lenin-skolens ledelse med en vis vægt, og da Kirsanova desuden var gift med formanden for det russiske partis centrale kontrolkommission, Jegor Jaroslavskij, var det kun naturligt, om der blev lyttet til ønsket om en skærpelse af straffen.40
Det var Kirsanova personligt, der 25. april 1928 forelagde spørgsmålet om Aksel Larsens fortsatte studier på Lenin-skolen i EKKI, og det hjalp ikke, at Arvid Hansen – måske i skyldfølelse over at have ført sin unge danske ven i dårligt selskab – gik i forbøn og anmodede om, at Aksel Larsen fik lov til at færdiggøre sine studier på Lenin-skolen. Kirsanova fik sin vilje, idet Kominterns politiske sekretariat bifaldt “fritagelsen af den danske kammerat Larsen for videre ophold” på Lenin-skolen, og at han i stedet skulle “kommanderes til arbejde i SUKP(b)”. Sekretariatet bemærkede dog, at det ikke ville modsætte sig, hvis “kammerat Larsen vil forlange at blive sendt tilbage til Danmark.”41
Men Aksel Larsen “følte ikke stor trang til at komme hjem”, har han fortalt. Hjemme ventede arbejdsløshed – og et parti, hvor ledelsen var helt i hænderne på hans politiske modstandere. Selv ville han være svækket og ydmyget af bortvisningen fra Lenin-skolen, og hans politiske muligheder være helt afhængig af Thøger Thøgersens lune – hvis han da ikke ligefrem ville blive ekskluderet af partiet.42 Uden at han selv har omtalt det, har andre hensyn utvivlsomt også spillet ind. For havde han protesteret mod at blive udelukket af Lenin-skolen og sendt ud i provinsen, så havde han samtidig over for kontrolkommissionen udtrykt ønske om at kunne blive i Sovjetunionen, efter at kurset på Lenin-skolen var afsluttet. Det peger på, at der var andet, der holdt ham i Sovjetunionen, end hans modvilje mod Thøgersen, og man tager næppe fejl ved at antage, at det var hans stadig tættere forhold til “familien” – til Faina og Ina.43
Med EKKI’s beslutning måtte Aksel Larsen alligevel se en adskillelse fra familien i øjnene. Som i hundredvis af andre tilhængere af oppositionen var han blevet idømt en standardstraf, som han selv har betegnet som “mild forvisning”. Af hans bekendte, var Vujo Vujovic allerede i efteråret 1927 forvist til Voronesj 500 kilometer syd for Moskva, mens Kamenev og Zinovjev var blevet sendt til Tula 175 kilometer syd for Moskva. Selv blev han “kommanderet” til et års partiarbejde i Nizjnij Novgorod, et af det gamle Ruslands handelscentre 400 kilometer øst for Moskva, hvor Oka-floden forener sig med Volga. Byen blev senere verdenskendt under navnet Gorkij, hvor atomfysikeren og menneskerettighedsforkæmperen, Andrej Sakharov, senere var sendt i forvisning af de sovjetiske myndigheder.44
Afgørelsen var langtfra nogen lykkelig afslutning på de politiske studier, men et enkelt lyspunkt var der dog. Som afsluttende eksamensopgave på Lenin-skolen skulle Aksel Larsen skrive et afsnit i et større værk om Kominterns historie. Det var “et fandens til arbejde”, har han fortalt, for den stalinistiske historieforfalskning havde holdt sit indtog, og man skulle “derfor være varsom med at skrive, så der stod det rigtige, og alt det der.” Udelukkelsen fra skolen betød, at han ikke kunne gøre arbejdet færdigt – og det var han med sine egne ord “godt tilfreds med”.45 Og så har han næppe været utilfreds med, at der kom til at gå endnu et halvt år, inden forvisningen blev effektueret.
Ikke til danmark for enhver pris
Inden det lykkedes Lenin-skolens ledelse at finde en egnet lokalitet, hvor Aksel Larsen i praksis kunne sone sin brøde, meldte den almindelige sommerbetingede uvirksomhed sig øjensynligt, og samtidig havde EKKI rigeligt at gøre med forberedelsen af Kominterns 6. verdenskongres, der var indkaldt til august måned 1928 i Moskva. Aksel Larsen fik derfor lov til at opholde sig i Moskva endnu nogle måneder, og da Thøger Thøgersen, Arne Munch-Petersen og Arthur Christiansen i begyndelsen af juli kom til Moskva var Aksel Larsen stadig i byen. De tre danskere skulle deltage i Kom interns 6. verdenskongres og indbød Aksel Larsen til middag på hotellet, hvor Thøgersen kunne fortælle, at delegationen behøvede en sekretær og Arthur Christiansen desuden en tolk. Stillingen var ledig, hvis Aksel Larsen ellers ville.46
I valget mellem forvisning til Nizjnij Novgorod og sekretærarbejde i Moskva faldt valget “naturligvis” på det sidste: – “Jeg ville jo gerne på verdenskongres”, har han fortalt. Og da EKKI og det russiske partis kontrolkommission havde accepteret en officiel anmodning fra den danske delegation, blev Aksel Larsen ansat som sekretær og tolk med “ret til at overvåge alle kongressens møder”. Det var den første verdenskongres, hvor der simultantolkedes via øretelefoner, og han fik de næste seks uger god brug for sine efterhånden veludviklede sprogkundskaber, når der fra engelsk, tysk og russisk skulle oversættes til dansk, og når der skulle konfereres og diskuteres i pauserne.47
Ud over den officielle deltagelse i verdenskongressen førte den danske dele gation også, hvad der betegnedes som “indgående drøftelser” med EKKI’s sekretariat, ligesom der blev nedsat en uofficiel “dansk kommission”.48 Også Aksel Larsens sag drøftedes, og Thøger Thøgersen, der på ver-dens kongressen blev valgt til kandidatmedlem af EKKI, tilbød at gøre en indsats, så Aksel Larsen kunne vende hjem til Danmark. Øjensynligt var gam melt nag glemt, og Aksel Larsen skulle “bare fremstille det ønske, så ville man se at få tilladelse til det”, erklærede Thøgersen. Men Aksel Larsen bed mærke i, at han selv skulle anmode om at komme hjem – det var ikke noget Thøgersen uopfordret ville give sig af med. Og ud fra devisen om, “at hvis jeg skal anmode min fjende om at komme hjem, så har jeg overgivet mig til ham”, sagde han nej tak og erklærede, at han var “indstillet på at rejse til Nizjnij Novgorod” – en beslutning, han senere vurderede som “formo dent lig noget af det klogeste, jeg har gjort i mit liv”.49
Derimod sagde han ja tak til at blive “skandinavisk referent” ved Profintern. Det var et forslag, Arne Munch-Petersen på vegne af den danske delegation stillede over for EKKI, efter at Arthur Christiansen og Thøger Thøgersen var rejst tilbage til Danmark, og i midten af september 1928 støttede den danske partiledelse enstemmigt og officielt forslaget med henvisning til, at Aksel Larsen
“gennem sit arbejde i den danske delegation har bevist, at han har likvideret sine tidligere fejl, og at vi kun kan være interesseret i, at Profintern også får en skandinavisk medarbejder. Det vil styrke informationerne om skandinaviske forhold og forbedre forbindelserne.”50
Både Lenin-skolen, EKKI’s skandinaviske sekretariat og kadreafdeling samt det russiske kommunistpartis kadreafdeling skulle tage stilling til et sådant forslag, og uden at det fremgår, hvem der i apparatet spændte ben, faldt Aksel Larsens mulighed for at kunne blive i Moskva på gulvet. Stod det åbent for ham at vende hjem til Danmark, så var der åbenbart lukket, når det gjaldt studier eller politisk arbejde i Moskva – uagtet det også måtte være i EKKI’s interesse at få en skandinavisk referent om fagforeningsfor-hold. Beslutningen om, at han skulle til Nizjnij Novgorod, stod fast.51
Umiddelbart efter afslutningen af Kominterns 6. verdenskongres indledte også Kommunistisk Ungdoms Internationale sin verdenskongres. Fra sit bekendtskab med Vujo Vujovitj havde Aksel Larsen gode forbindelser til ledelsen af Ungdomsinternationalen, og han kendte bl.a. jugoslaven Milan Gorkic, der på verdenskongressen blev ny generalsekretær. Han blev derfor ansat som sekretær og tolk for de skandinaviske delegerede, og da en gruppe på 20-30 delegerede efterfølgende rejste til Ukraine og Krim, var han også med dér som organisatorisk ansvarlig og tolk.52 Ved tilbagekomsten til Moskva var der i mellemtiden kommet ti danske studenter til Vest-universitetet, der som følge deraf stod i en akut mangel på lærerkræfter. Finske bekendte i ledelsen på universitetet fik Aksel Larsen ansat, men hans held var løbet ud. Efter to dage faldt hammeren, og han måtte rejse til Nizjnij Novgorod, hvortil han ankom 1. november 1928.53
Nizjnij Novgorod
Sammenlignet med det internationale og revolutionære miljø i millionbyen Moskva var Nizjnij Novgorod med sine 150.000 indbyggere en stille by i provinsen. Og selvom Aksel Larsen ikke var fuldstændigt afskåret fra omverdenen, var der langt til vennerne – og ikke mindst til Faina og Ina – i Moskva fra værelset på Nizjnij Novgorods Hotel Nr. 3, hvor han blev indkvarteret. Pengene var små: Han tjente 120 rubler om måneden, hvoraf de 40 gik til værelset.54
Værst var det imidlertid, at han blev sat til kontorarbejde, som han havde hadet siden tiden ved Sydfyenske Jernbaner. I sin vildrede over hvad man skulle beskæftige en dansk Lenin-student med, havde den lokale partiledelse givet Aksel Larsen et kontor med besked om at udarbejde en statistisk oversigt over byen og omegnen, og på den måde “lærte man jo ikke den socialistiske virkelighed at kende”, mente Aksel Larsen. Han bad forgæves om at komme på fabrik og sidst bestemte sig til sidst for at klage til EKKI: – “Jeg ville ikke finde mig i dét der. Det var ikke noget arbejde at byde mig, at sidde isoleret for mig selv”.55
Kort før julen 1928 dukkede Aksel Larsen op i EKKI for at klage over sine forhold. Han var utilfreds med sit arbejde, sine bolig- og leveforhold og den manglende forbindelse til omverdenen. Det ville være “meningsløst”, om han skulle forblive i Nizjnij Novgorod, erklærede han og bad i stedet om at få lov til at arbejde i Moskva. Der kom dog ingen officiel sag ud af hans klage, idet hvad han har betegnet som “venner” kunne fortælle, at der var en henvendelse på vej fra DKP, hvori man anmodede om, at Aksel Larsen blev sendt hjem til Danmark for at arbejde i partiledelsen. “Vennerne” anbefalede derfor, at han tog tilbage til Nizjnij Novgorod for at afvente begivenhedernes gang i stedet for endnu en gang at gøre sig ud til bens i EKKI – et råd, han fulgte.56
Og ganske rigtigt. Kort før nytår 1928/29 anmodede DKP officielt EKKI om at “delegere Aksel Larsen til arbejde i det danske parti”, hvor han var tiltænkt posten som distriktssekretær for København og Sjælland. I den danske partiledelse havde man ikke glemt EKKI’s tidligere afvisning af at lade Aksel Larsen arbejde i Profintern, og ligesom flere af centralkomitéens medlemmer var betænkelige ved overhovedet at kalde ham hjem, så var anmodningen til Komintern fyldigt begrundet med en understregning af, at der var “hårdt brug” for Aksel Larsen i Danmark, og at det “hastede meget”. Men også overfor Aksel Larsen, gik DKP’s ledelse på listesko. De vedvarende kontroverser siden sommeren 1927 og afvisningen af Thøger Thøgersens tilbud på Kominterns 6. verdenskongres levnede ingen tvivl om, at hans sympati for partiledelsen kunne ligge på et meget lille sted. Hjemsendelsen skulle derfor kun ske, “hvis han ikke selv har noget at indvende”.57
Det havde Aksel Larsen ikke – idet han dog tog en stille hævn og undlod at reagere på det brev, som han i nytårsdagene modtog fra DKP om sin hjemkaldelse. Som medlem af det russiske parti, var han ikke underlagt DKP’s ledelse, mente han, og først da han 5. januar 1929 modtog et officielt brev fra EKKI om hjemsendelsen, reagerede han. Ved samme lejlighed meddelte Mielenz, at hverken Kirsanova på Lenin-skolen eller EKKI’s skandinaviske sekretariat havde noget at indvende mod hans hjemrejse, og også fra EKKI’s organisationsafdeling og SUKP(b)s organisationsafdeling kunne han forvente grønt lys – nu manglede man blot Aksel Larsens afgørelse, og den fulgte straks. Selvsamme dag svarede Aksel Larsen, at han var klar til at rejse, og han skrev samtidig til det danske parti, at det nu var besluttet at sende ham hjem.58
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“Jesuit for livet”
62
63
“Vi var fra vore hjemlande glødende, mestendels sentimentale tilhængere af Sovjetunionen, begejstrede for Sovjetunionen, osv. Vi var absolut positivt indstillet, og så bliver vi indoktrineret med, at forholdene er sådan og sådan.”
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